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چاپ: خاتم نو

راه اندازی 3  صندوق جدید 
زمین و ساختمان

 پیش فروش سکه 
منجر به تضعیف پول ملی شد 

مدیرعامل بانک مسکن  اعلام کرد:

 معامله اوراق گواهی سپرده  سکه 
در بورس کالا  ثبات آفرین است

رئیس اسبق اتحادیه طلا و جواهر:

دکترعلی اسلامی بیدگلی:

وزیر اقتصاد در مراسم 
تکریم و معارفه روسای 

 سابق و جدید 
بیمه مرکزی ایران تاکید کرد:



  بازار ثانویه ارزی 
راه اندازی شد

 جزئیات طرح فروش 
اوراق گواهی سپرده سکه

معاون اقتصادی بانک مرکزی تشریح کرد:

رئیس کل بانک مرکزی:

 ایجاد مانع برای بازار آتی 
به صلاح بازارهای مالی نیست

دبیرکل کانون نهادهای سرمایه  گذاری:

مدیرعامل بانک ملی عنوان کرد:

 تحقق رویای آبرسانی به کویر 
از خلیج فارس با حمایت شبکه بانکی

بانک قرض الحسنه مهر ایران در 
مسیر صحیح بانکداری الکترونیک

حسن تلیکانی عضو هیات مدیره تاکید  کرد:

اخبار بورس، بانک وبیمه را در سایت »بورس و بانک« بخوانید
به اطلاع مخاطبان محترم ماهنامه علمی، تحلیلی و خبری »بورس وبانک« و فعالان بازارهای مالی می رساند که سایت خبری بورس و بانک 
با هدف انتشار جدیدترین و به روزترین اخبار و رویدادهای بورس،بانک و بیمه های کشور راه اندازی شده و اخبار و گزارش های مربوط به 

این حوزه را به صورت روزانه منتشر و در اختیار عموم علاقه مندان قرار خواهد داد.
مدیران عامل محترم سازمان ها و شرکت ها و همچنین مدیران محترم روابط عمومی بانک ها، بیمه ها و بورس می توانند اخبار مهم مرتبط 
با واحد متبوع خود را برای درج در ســایت خبری »بورس وبانک« ارسال کنند تا پس از بررســی های معمول نسبت به انتشار آن اقدام 

شود.
علاقمندان می توانند اخبار و گزارش های خود را به آدرس تلگرامی  boursebankmothly@ ارســال و در صورت لزوم برای کســب 

اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 86073662 تماس حاصل فرمایند.
آدرس سایت خبری بورس و بانک www.bourse-bank.com است.

 واگذاری 40 درصد سهام 
شرکت سرمایه گذاری امید

مدیرعامل بانک سپه اعلام کرد؛

افزایش سهم 
 بیمه های خصوصی 

از جمله موفقیت های 
بیمه مرکزی



 آزمون و خطا 
در مدیریت بازار سکه

سرمقاله 

نوسانات نرخ ارز، طلا و سکه که از ماه های پایانی سال گذشته شروع شده بود و در سالجاری به اوج خود رسید، باعث آشفتگی 
ها و افزایش لجام گسیخته قیمت این کالاها در بازار شد؛ در همین خصوص دولتمردان اقتصادی بویژه مسئولان بانک مرکزی 

با  اجرای طرح پیش فروش سکه سعی در مهار این التهابات و آشفتگی ها و کنترل قیمت ارز و سکه و طلا داشتند.
پیش فروش سکه یکی از طرح های بانک مرکزی برای جذب نقدینگی به منظور کنترل بازار ارز و از سویی تعدیل قیمت این 
کالا در بازار بود. که از بهمن ماه سال گذشته در دستور کار بانک ملی قرار گرفت و در طرح اولیه سکه با قیمتی که قطعی نبود، 
به فروش می رفت به گونه ای که یک میلیون تومان در ابتدا از وی دریافت شــده و در سررسید شش ماهه چهار درصد و یک 
ساله ۹ درصد از ارزش کل به خریدار پرداخت می شد. این نحوه با توجه به اینکه سود قابل توجهی نداشت و باید مابه التفاوت 
قیمت روز سکه و یک میلیون پرداخت شده، در زمان تحویل به بانک ارائه می شد استقبالی از آن نشده و بانک مرکزی نحوه 

پیش فروش را تغییر داد.
بر این اســاس از 28 بهمن ماه نحوه پیش فروش سکه تغییر کرد و قیمت ها قطعی شد اما در ادامه نیز پس از مدتی  با توجه 
به افزایش قیمت دلار در بازار و بالا رفتن قیمت ذاتی ســکه  طلا، نرخ آن از ســوی بانک مرکزی تغییر کرد. در همین راستا 
اواخر فروردین ماه سالجاری به موجب بخشنامه ای پیش  فروش انواع سکه با شرایط  جدید آغاز شد. پیش از این فقط در دو 
سررسید 6 و 12 ماهه سکه پیش فروش می شد؛ اما از زمان مذکور با دستورالعمل جدید بانک مرکزی در سررسیدهای یک، 

3، 6، ۹، 12، 18 و 24 ماهه سکه طلا پیش فروش شد. 
به دلیل تشدید نگرانی های سیاسی و اقتصادی و انتظارات تورمی، هجوم صاحبان سرمایه برای پیش خرید سکه، بسیار بسیار 
بیشــتر از پیش بینی ها بود و پس از اندک زمانی، دولتمردان اقتصادی متوجه شدند که در آینده قادر به پاسخگویی به این 
همه متقاضی و ثبت نام کننده نیســتند و عملا به اصطلاح در یک » تله سکه ای« قرار گرفتند. شاهد مدعا نیز اینکه هر چه 
زمان سپری شد، پشیمانی از اجرای این طرح ) حداقل نسبت به بخش هایی از دستورالعمل مذکور(  نمایان شد و اشکالات 
و نقایص آن یکی پس از دیگری آشکار گردید و تصمیمات جدیدی برای اصلاح دستورالعمل و کنترل وایجاد محدودیت در 
پیش فروش سکه طلا اتخاذ شد. حتی فراتر از آن، بحث برخورد قضایی با آن دسته از سرمایه گذارانی که تعداد بالایی سکه 
پیش خرید کرده بودند مطرح شد و به تدریج در دســتور کار قرار گرفت.این در حالی بود که در بند بند دستورالعمل پیش 
فروش سکه طلا، هیچ سخنی از محدودیت در خرید برای اشخاص مطرح نشده بود، اما پس از مدتی طبق تجارب گذشته و 
اصل اجتناب ناپذیر »آزمون و خطا« در اغلب سیاست ها و تصمیمات اقتصادی دولت، متوجه شدند که در تدوین دستورالعمل 
طرح پیش فروش سکه، کاستی ها و ضعف هایی وجود داشته و تبعات منفی آن برای کل اقتصاد حتی بیشتر از آثار مثبت آن 

در کنترل نقدینگی می باشد و لذا دوباره پس از یک آزمون ناموفق و اندک زمانی ، در پی اصلاح آن برآمدند.
همین رفتار سیاستگذاران اقتصادی، موجب تقویت بازار شایعات شد؛ بطور مثال زمانی گفته شد ممکن است در زمان تحویل 
ســکه های پیش فروش وجه نقد معادل آن پرداخت شــود که بانک مرکزی صریحا این موضوع را رد کرد و اطمینان داد که 
تحویل ســکه ها حتما کالای ســکه خواهد بود. همچنین  زمزمه هایی به گوش می رسید مبنی بر اینکه به سکه های پیش 
فروش شده مالیات تعلق می گیرد. علیرغم تاکید موکد مسئولان در زمان پیش فروش سکه مبنی بر معافیت مالیاتی این ابزار، 
پس از مدتی دائما توسط مســئولان اعلام شد که خریداران بابت سودی که از محل پیش خرید سکه و فروش احتمالی آنها 
به دست می آورند، باید مالیات بپردازند. هرچند که اخذ مالیات از هر درآمدی  مورد توصیه بسیاری از کارشناسان در جوامع 
مختلف اســت، اما اخذ مالیات از بابت فاصله بین خرید و فروش در بسیاری از کشورها و جوامع به اصطلاح مالیات مبتنی بر 

منفعت سرمایه )CAPITALGIAN( نیاز به بسترهای قانونی دارد.
از ســوی دیگر اخبار ضد و نقیضی در خصوص سرنوشت معاملات آتی ســکه در بورس کالا و احتمال ایجاد توقف در تداوم 
فعالیت این بازار قانونی و چندین ساله به گوش می رسید که باعث بروز نگرانی ها و بعضا عقب نشینی مشتریان در این بازار 

می شد و البته تا کنون نیز به ایجاد محدودیت هایی برای ورود و فعالیت سرمایه گذاران در این بازار منتهی شده است.
به طور کلی مروری بر سیاستگزاری ها و مدیریت دولت بر بازار سکه طلا، حاکی از تکرار تجارب تلخ گذشته مبنی بر تصمیم 
گیری های اشــتباه و ناپخته و تغییرات مداوم در آن ها و در نهایت، افزایش روز افزون بی اعتمادی مردم به سیاســت های 

اقتصادی دولت می باشد که پیامدهای این بی اعتمادی بسیار بسیار زیانبار و غیر قابل جبران می باشد.

 نعمت اله شهبازی
صاحب امتیاز و مدیر مسئول



نبض اقتصاد در با زار سکـه
بر رسی  نوسانات شدید نرخ طلا و شکست سیاست های دولت برای مهار سکه؛
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بانک مرکزی طرحی جدید برای بازار سکه تدارک دید. بنابر اظهارات دبیرکل 
بانک مرکزی بازاری برای مبادله اوراق گواهی پیش  فروش سکه ساخته خواهد 
شد. با طراحی این بازار در بورس کالا، قابلیت نقدشوندگی پیش از سررسید به 
اوراق پیش  فروش سکه داده خواهد شد. سیاستگذار با این راهکار خلأ زمانی را 
در عرضه سکه های پیش  فروش که بین مواعد مختلف رخ می دهد از بین می برد 
تا عرضه سکه به شکل مستمر انجام و سمت عرضه در برابر تقاضا تقویت شود. 
بانک مرکزی امیدوار است که ساز و کار جدید ثبات بازار را به نحو مطلو ب  تری 
تامین کند. علاوه  بر این بازار جدید می تواند ریسک و هزینه نگهداری دارایی 
طلا در منازل را برای دارندگان اوراق پوشش دهد؛ چراکه اوراق پس از سررسید 
نیز می توانند نزد دارنده نگهداری شوند و در هر زمان که دارنده اوراق به آن نیاز 
داشــت، توسط بانک به سکه تبدیل شود. در حقیقت داشتن اوراق مساوی با 
داشتن سکه طلا است و در این زمینه بانک مرکزی متعهد شده است. افزایش 
درجه شفافیت در فضای اقتصادی از دیگر اهدافی بود که سیاستگذار در طرح 
جدید پیگیری کرد. در کنار اینها چالش بر سر فرآیند عرضه مساله ای است که 

در مذاکرات بین بانک مرکزی و بورس کالا باید به نتیجه برسد.
بازار جدید برای سکه طلا

چندی پیش دبیرکل بانک مرکزی خبری جدید برای پیش  فروش سکه داشت. 
خبر جدید بازارســازی برای اوراق گواهی پیش  خرید ســکه در بورس اوراق 
بهادار بود. سیدمحمود احمدی در این خصوص توضیح داد: »خبر خوبی برای 
ســرمایه گذاران در طرح پیش   فروش ســکه و فعالان بازار طلا داریم؛ چراکه 
اجــرای این طرح علاوه بر نقدپذیر کردن اوراق گواهی پیش  فروش ســکه به 
تعدیــل و تثبیت بــازار طلا نیز کمک خواهد کرد.« ایــن امکان یعنی اینکه 
دارندگان گواهی پیش  فروش سکه می توانند پیش از موعد سررسید گواهی ها 
را نقد کنند و ســرمایه گذارانی که از قافله پیش  فروش جا مانده بودند با ابزار 

جدید به بازار بازگردند.
دخل و خرج طرح پیش  فروش

در ماه های پایانی سال گذشته بانک مرکزی به  منظور تلطیف التهابات بازار ارز 
و طلا تصمیم به پیش  فروش سکه در سررسیدهای 6 ماهه و یکساله گرفت. با 
تشدید التهابات در آغاز سالجاری آپشن های طرح  پیش  فروش نیز افزایش پیدا 
کرد و سررسیدهای کوتاه  مدت تر و بلندمدت تر به بسته قدیمی افزوده شدند. 

به گفته احمدی دبیرکل بانک مرکزی 
مجموعا 7/6 میلیون قطعه سکه طلا در 

مراحل مختلف و با سررسیدهای یکماهه تا 
2 ساله پیش  فروش شد. با حساب اینکه هر سکه 

تمام بهار آزادی حدود 8 گرم و 133 ســوت اســت که 
از این مقدار حدود 7/3 گرم آن طلای خالص 24 عیار اســت، 

حــدودا بانک مرکزی به 55 تن طلا برای ایفای تعهدات نیاز دارد. بانک 
مرکزی تاکنون 800 هزار ســکه طلا به خریداران تحویل داده و مابقی نیز در 
سررســیدهای آتی به خریداران واگذار خواهد شد. شاید برخی در تلقی اولیه 
اقدام به بازارســازی برای گواهی سررسیدهای آینده را به پیش  فروش بیشتر 
ســکه تعبیر و از اقدام بانک مرکزی به  دلیل حراج بیشــتر ذخایر طلا انتقاد 
کنند. اما در واقع قرار بر این نیســت که پیش  فروش بیشــتری اتفاق بیفتد و 
تنها برای سکه های پیش  فروش  شده، بازار ثانویه ای در نظر گرفته شده است. 
در واقع تنها گواهی پیش فروش 6/8 میلیون قطعه سکه باقیمانده راهی بازار 
دوم و قابل  انتقال به غیر می شوند و سکه جدیدی از سوی بانک مرکزی پیش  

فروش نخواهد شد.
هدف تصمیم جدید

بسیاری معتقدند طرح پیش  فروش آنطور که انتظار می رفت نتوانست در برابر 
حجم تقاضا در بازار طلا قد علم کند و التهابات را تخفیف دهد. یکی از مواردی 
که باعث این اتفاق شد، خلأ های زمانی است که بین سررسیدهای مختلف رخ 
می دهد. مثلا پس از عرضه سکه های پیش  فروش یکماهه سررسید بعدی )سه 
ماهه( دو ماه گپ زمانی به وجود می آید که بازار از عرضه سکه های پیش  فروش 
تهی است. از این رو بانک مرکزی با بازارسازی برای این گواهی خلأ عرضه در 
بازار را می تواند پوشش دهد. در این بین دبیرکل بانک مرکزی نیز معتقد بود با 
تدریجی بودن تزریق سکه تاثیرگذاری طرح پیش  فروش بر بازار محدود است و 
به ویژه در فواصل بین سررسید، خلأ عرضه می تواند احساس شود. در حالی  که 
با بازارسازی اوراق گواهی پیش  فروش امکان خرید و فروش اوراق مزبور فراهم 
خواهد شــد و از این طریق حجم عرضه در بازار طلا با سررســید های مختلف 
افزایش می یابد. در واقع سیاستگذار انتظار دارد در کنار تعمیق بازار سکه اجرای 
طرح جدید تاثیر به مراتب بیشتری در ثبات بازار در مقایسه با تزریق تدریجی 

طرح بانک مرکزی برای معامله اوراق گواهی پیش  خریدسکه؛

بازار جدید برای سکه طلا
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سکه داشته باشد.
ساز و کار و چالش ها

براســاس گفته های دبیرکل بانک 
مرکزی در صــورت تمایل دارندگان 
اوراق گواهی پیش  فروش )رســید پیش 
 خرید( خود را به اوراق سکه طلا )با سررسید 
متناظــر( که از ویژگی های امنیتی لازم برخوردار 
بــوده و قابلیت خرید و فــروش در بورس کالا را دارند، 
تبدیــل کنند. در ایــن رابطه بانک مرکزی و بورس کالا باید بر 
سر مواردی به توافق برسند. مثلا برای معامله در بورس کالا هر فرد باید 
دارای کد بورسی منحصر به فردی باشد که نیازمند مراجعه به سازمان بورس 
و اوراق بهادار است. اما اینکه برای اوراق طلا نیز چنین تمهیدی در نظر گرفته 
شده یا خیر، مساله ای است که هنوز نهایی نشده است. دبیرکل بانک مرکزی 
احتمال اینکه اوراق طلا تبدیل به یک نماد اختصاصی شــود که عموم مردم 
بدون داشتن کد بورسی نیز بتوانند به معامله آن بپردازند را تایید کرد. فارغ از 
این مســاله ساز و کار فنی عرضه این اوراق نیز محل چالش بعدی است. مثلا 
اوراق با سررسید سه  ماهه با توجه به اینکه در روزهای گوناگونی در فروردین 
و اردیبهشــت امسال فروخته شــده اند، در نتیجه زمان های سررسید آنها نیز 
متغیر خواهد بود. از طرفی عرضه یک نماد در بورس باید همراه با ارائه اطلاعات 
شــفاف باشد و تاریخ سررسید اوراق نیز باید به طور دقیقی تعیین شده باشد. 
اگر فرضا تمامی اوراق یک سررسید مشخص )مثلا 3 ماهه( به یک تاریخ واحد 
موکول شوند، در این حالت بدعهدی بانک مرکزی به خریداران رخ می دهد که 
سیاستگذار پولی از آن اجتناب خواهد کرد. همین مساله باعث شده تا تناقضی 
بین رویکرد بانک مرکزی و سازمان بورس به وجود آید که باید دید توافق بین 

این دو نهاد سیاستگذار به چه نتیجه ای ختم خواهد شد.
تفاوت با بازار آتی

به عقیده برخی اقدام جدید بانک مرکزی ایجاد یک بازار آتی جدید برای سکه 
اســت که می تواند بازار آتی اصلی را تحت الشــعاع خود قرار دهد. اما با وجود 
شــباهت های ظاهری بین این دو بازار تفاوت های ماهیتی و فنی بین آنها نیز  
وجود خواهد داشت. تفاوت ماهیتی در درجه اول این است که در بازار سکه آتی 
تسویه فیزیکی لزوما انجام نمی شود. هر چند در روزهای اخیر به  دلیل ملتهب 
شــدن بازار سهم تسویه فیزیکی در بازار آتی افزایش یافت که نشان می دهد 
سرمایه گذاران به  دنبال حفظ دارایی های خود هستند. از این رو تصمیم بانک 

مرکزی را می توان مناسب ارزیابی کرد و جای خالی 
بازار جدید را پررنگ دانست؛ چراکه در بازار گواهی 
پیش  فروش ســکه حتما تسویه به شکل فیزیکی 
انجام خواهد شــد. یعنی دارنده اوراق هر زمان که 
بخواهد، می تواند با تحویل اوراق ســکه بهار آزادی 

تحویل بگیرد.
در بازار آتی پس از سررسید دیگر اوراق قابل  معامله 
نخواهند بود؛ در حالی  که در بازار جدید اوراق پس 
از سررســید نیز می توانند مورد خرید و فروش قرار 
گیرند. البته قیمت اوراق پس از سررســید احتمالا 
نزدیــک به قیمت بازار خواهد بــود و اوراق تبدیل 
به ســندی برای تملک دارایی خواهد شــد. تفاوت 
دیگــر اینکه در بازار آتی در حال حاضر سررســید 
طولانــی  تر از ۹ ماهــه وجود ندارد؛ در حالی  که در 
بازار اوراق طلا سررســیدهای تا 2 سال نیز موجود 
است که می تواند برای سرمایه گذارانی که تمایل به 
سرمایه گذاری بلند مدت تری دارند، مناسب باشد.

اما دسته دیگر تفاوت ها بیشتر جنبه فنی دارد. اولین 
تفاوت فنی بین دو بازار اینکه بر خلاف بازار آتی که 
یک واحد معامله معادل خرید و فروش 10 سکه است، در بازار اوراق طلا فعلا 
کف و ســقفی وجود ندارد. ضمن اینکه در بازار اوراق باید تمام ارزش گواهی 
پرداخت شود، در حالی  که در بازار آتی وجه تضمین به همراه کسری از قیمت 

10 سکه پرداخت خواهد شد.
پیامدهای مثبت

فارغ از تفاوت های فنی و ماهیتی دو بازار، بازار آتی بیشــتر برای معامله  گران 
حرفه ای مناســب  تر است؛ در حالی  که تلاش بانک مرکزی این است که بازار 
اوراق برای عموم مردم جذاب و مناســب باشــد. سیاســتگذار در نظر دارد با 
ترویج بازار اوراق درجه شــفافیت در فضای اقتصاد کلان را ارتقاء دهد؛ چراکه 
انجام معاملات در یک فضای متشکل  تر اتفاق افتاده و این فضای متشکل به 
سیاستگذار این امکان را می دهد تا از طریق این بازار به آگاهی بیشتری نسبت 
به انتظارات میان  مدت فعالان اقتصادی برســد و برنامه ریزی با هدف تعدیل 

انتظارات یا متناسب با انتظارات باشد.
اما اندیشه بانک مرکزی برای دوران پس از سررسید اوراق چیست؟ آنطور که 
دبیرکل بانک مرکزی گفته تجربه پیش  فروش طی چند ماه اخیر )سررســید 
یکماهه( نشان داده که بخشی قابل  توجهی از مردم سکه های یکماهه را تحویل 
نگرفتند و این سکه ها امانت نزد بانک مانده است. این یعنی اینکه عمده مردم 
فقط با هدف حفاظت از دارایی های خود  منابعشان را به سکه تبدیل کردند و 
با توجه به ریسک نگهداری سکه  و... ترجیح دادند که سکه ها نزد بانک محفوظ 
باشد. بانک مرکزی به دنبال ترویج این رفتار است تا سکه ها نزد بانک نگهداری 
شود و مردم با داشتن گواهی خیالشان از بابت حفظ ارزش دارایی راحت باشد. 
در این رابطه بانک مرکزی تعهد دارد پس از سررسید نیز پشتوانه سکه اوراق را 

تامین کند تا هر زمان که دارنده اوراق بخواهد، سکه را تحویل او دهد.
دبیرکل بانک مرکزی با تاکید بر ایفای کامل و به موقع تعهدات بانک مرکزی 
در طرح پیش  فروش ســکه تاکید کرد: »دارندگان اوراق این امکان را دارند تا 
پس از سررســید و در صورت تمایل با ارائه اوراق به بانک مرکزی نســبت به 
دریافت سکه طلای فیزیکی اقدام کنند«. وی اطمینان خاطر داد: »این اوراق 
پس از سررسید نیز کاملا معتبر بوده و 100 درصد مبتنی بر سکه طلا هستند. 
در واقع در این طرح اوراق سکه طلا کاملا حکم سکه فیزیکی طلا را دارد و به 
دارندگان این امکان را می دهد تا ضمن برخورداری از منافع این اوراق، ریسک 
نگهداری طلا را حذف کرده و از امکان معامله این اوراق در یک بازار متشکل و 
شفاف برخوردار باشند«. در نتیجه یک پیامد مثبت و مهم دیگر این طرح حذف 

ریسک های نگهداری طلا برای خریداران این اوراق خواهد بود.

دبیرکل بانک مرکزی 
احتمال اینکه اوراق 

طلا تبدیل به یک نماد 
اختصاصی شود که عموم 

مردم بدون داشتن کد 
بورسی نیز بتوانند به 

معامله آن بپردازند را تایید 
کرد. فارغ از این مساله 

ساز و کار فنی عرضه این 
اوراق نیز محل چالش 

بعدی است
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معاون اقتصــادی بانک  مرکزی میزان نقدینگی جذب شــده در 
طرح پیش  فروش ســکه را 10/8هزار میلیارد تومان اعلام کرد. 
بــه گفته پیمان قربانی این عدد معــادل 5/1 درصد از پایه پولی 
سال گذشته بوده و سیاستگذار پولی توانست هدف انقباض پایه 
پولی را تامین کند. اما هدف دیگر بانک  مرکزی که عرضه سکه به 
بازار فلز زرد و ایجاد تعادل در این بازار بود، تاکنون تامین نشــد. 
بر همین حســاب بانک  مرکزی تصمیم گرفت تا با ایجاد بازاری 
برای اوراق سکه های پیش  فروش شده، عرضه سکه به بازار را به 
وضعیت »پیوســته« تغییر دهد تا احتمال تعادل در بازار افزایش 

یابد. 
پیمــان قربانی معاون اقتصادی بانک مرکزی واکنش بازار به خبر 
راه اندازی بازار جدید پیش  فروش را مصداقی بر مناسب بودن این 
طرح دانســت. به گفته وی با اعلام این طرح با وجود رشــد نرخ 
جهانــی طلا، کاهش 5 درصدی قیمت ســکه و بردار قیمت آتی 

سکه رخ داده است.

سود سودجویان را آحاد مردم می دهند
قربانــی گفت: امیــدوارم همانطور که تمامی مــردم از تیم ملی 
فوتبال حمایت همه جانبه می کننــد، از پول ملی و اقتصاد ملی 
نیــز حمایت لازم صورت گیــرد. وی مردم را تشــویق کرد تا از 
بازارهای خارجی رویگردان و به  دنبال سرمایه گذاری در بازارهای 
داخلی باشــند. به تعبیر قربانی در حالتی کــه بازار دچار التهاب 
است، سود واقعی در اقتصاد رخ نمی دهد؛ چراکه ارزش افزوده ای 
تولید نمی شود. وی معتقد است سودی که به ظاهر نصیب عده ای 
ســفته  باز می شــود، در واقع بهایی اســت که آحاد مردم و کل 

اقتصاد می دهند.

کل نقدینگی جذب شده
بانک  مرکزی از زمستان پارسال تا بهار امسال در سه مرحله اقدام به 
پیش  فروش ســکه کرد؛ در نتیجه آن بالغ بر 7 میلیون و 600 هزار 
ســکه پیش  فروش شــد که تاکنون 800 هزار قطعه به بازار عرضه 
شده است. سکه های عرضه شده با سررسید یکماهه بوده اند. تیر ماه 
موعد عرضه دومین مرحله از سکه های پیش فروش شده است و به 
تناوب و با فرا رسیدن سررسید این سکه ها به خریداران تحویل داده 
می شود. اما آنطور که معاون اقتصادی بانک  مرکزی اعلام کرده، کل 
نقدینگی جذب شده از این راه 10/8 هزار میلیارد تومان بوده است. 
این عدد معادل 6 درصد پایه پولی سال ۹5 و 5/1 درصد پایه پولی 
سال ۹6 است. قربانی معتقد اســت این حجم از نقدینگی توانست 
هدف انقباضی سیاستگذار پولی را تامین کند. اما هدف دیگری که 
سیاســتگذار به  دنبال آن بود عرضه سکه به بازار و ایجاد تعادل در 
بــازار فلز زرد بود که به هدف  نخورد. نقدپذیر کردن گواهی ســکه 
سبب می شود ســکه های باقیمانده )6/8 میلیون قطعه سکه( عملا 

وارد بازار شوند تا عرضه رقیب جدی  تری برای تقاضا باشد.

هدف؛ تعدیل بازار
سیاستگذار پولی معتقد است که بتواند با طرح جدید ضریب تعدیل 
در بازار را افزایش دهد و بازار را به ســوی ثبات سوق دهد. آنگونه 
کــه بانک  مرکزی انتظــار دارد، با عرضه این میزان ســکه طی دو 
ســال آینده عرضه و تقاضا در بازار متعــادل خواهد بود و اگر دیگر 
شــاخص ها و متغیرهای موثر بر بازار تثبیت شــوند، حباب در بازار 
تخلیه می شود. بانک  مرکزی قصد دارد با انتشار گواهی پیش  فروش 
برای خریداران، امکان نقدپذیری آنها را در بورس فراهم کند و خلأ 
ایجاد شده بین فواصل گوناگون عرضه ســکه پوشش داده شود. با 

معاون اقتصادی بانک مرکزی تشریح کرد:

جزئیات طرح فروش اوراق سکه
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این رویکرد عرضه به شــکل مداوم در بازار 
انجام خواهد شــد که می تواند هم بخشی از 
تقاضای بازار کنترل و حباب تخلیه شــود و 
هم کســانی که پیش از سررسید سکه خود 
نیاز به نقد کــردن آن دارند، بتوانند در بازار 
سرمایه گواهی خود را بفروشند.هرچند هنوز 
جزئیات صدور ایــن گواهی ها و نحوه عرضه 

آنها به بورس اعلام نشده است.
قربانی در این زمینه گفت: »این کار با هدف 
نقدپذیــری گواهی ســکه های پیش  فروش 
شده انجام شــده و ضمن کمک به آرامش 
بازار سبب گســترش بازار ســرمایه نیز 

می شود.«
وی با بیان اینکه امروز کشــور در 
شــرایط حساســی قرار دارد و با 
یک جنگ اقتصادی مواجه اســت 
و از ایــن  رو انتظار می رود همه مردم 
حمایــت لازم را از پول ملی و تولید ملی 
داشته باشــند تا در این مبارزه پیروز شوند، 

گفت: »یکی از محورهای جنگ اقتصادی این اســت که سرمایه ها 
به ســمت طلا و ارز برود که بازی در این بازارها اثر منفی بر اقتصاد 

دارد.«
عضو هیات  عامل بانک  مرکزی به هموطنان توصیه کرد سرمایه خود 
را به بخش های مولد اقتصاد هدایت کنند تا ضمن دفاع از ســرمایه 
خود، تولید و اشتغال رونق یابد.معاون اقتصادی بانک  مرکزی ادامه 
داد: »هفته گذشته که خبر صدور گواهی پیش  فروش سکه منتشر 
شــد، اثر مثبتی بر بازار داشت؛ در حالی که قیمت طلا در بازارهای 

جهانی افزایش یافته بود، اما قیمت سکه 5 درصد افت کرد.«
 معاون اقتصادی بانک  مرکزی با یادآوری خطر نگهداری ســکه به 
شــکل فیزیکی در خانه اظهار کرد: ما با درک ماهیت علاقه افراد به 
سرمایه گذاری در سکه، اوراقی را به نام فرد به خریدار می دهیم که 
هم حفظ آن راحت تر باشــد و هم بتواند هر زمان که می خواهد آن 

را نقد کند. 
وی تاکیــد کرد: زمــان آغاز صدور گواهی های پیش  فروش ســکه 
و ســاز و کار آن در آینده نزدیک اعلام می شــود. معاون اقتصادی 
بانک  مرکزی در پاســخ به این پرسش که این روش تا چه میزان به 
کاهش حباب قیمت ها در بازار و تعدیل آن کمک خواهد کرد، اظهار 
کرد: ما نمی توانیم پیش  بینی دقیقی در این زمینه داشــته باشیم؛ 
چراکه مولفه های دیگری هم بر بازار موثرند. برای نمونه ممکن است 
در دوره ای قیمت جهانی طلا افت کند که ســبب کاهش قیمت ها 
شــود، اما این امکان هــم وجود دارد که با افزایــش قیمت جهانی 
 طلا و نرخ دلار، این سیاســت اثر چندانی در کاهش قیمت ســکه 

نداشته باشد.

دلیل عدم  تناسب سکه با دلار ۴200 تومانی
معاون اقتصادی بانک  مرکزی در پاســخ به اینکه چرا قیمت ســکه 
با نــرخ دلار 4200 تومانی دلار که دولت اعــلام کرده، همخوانی 
ندارد، توضیح داد: »سیاســت جدید ارزی دولت که مبنای آن دلار 
4200 تومانی اعلام شــد، برای تامین کالاهای اساسی و ضروری از 
جملــه مواد غذایی، دارو، مواد اولیــه و نظایر آن بود و دولت تاکید 

کرده است که با این نرخ همه نیازهای اصلی 
و ضروری کشــور را تامین می کند.« قربانی 
ادامه داد: »جنس ســرمایه گذاری کسی که 
سکه می خرد، از نوع سفته  بازی است و این 
نیازی نیست که بخواهیم با ذخایر ارزی آن 
را پاسخ داده و با دلار 4200 تومانی پوشش 
دهیم و این نیازی نیســت که بتوان آن را با 
ذخایر ارزی و دلار 4200 تومانی پاسخ داده 

و ایجاد رانت کنیم.«
وی عیــن حال تاکید کــرد: »اینکه 

قیمــت ســکه در دوره ای بــالا 
رفتــه، به این معنی نیســت 

این  در  سرمایه گذاری  که 
حــوزه بدون ریســک 
در  چراکــه  اســت؛ 
 ۹1 و   ۹0 ســال های 

نیــز دیدید که بســیاری 
پیش   از کســانی که ســکه 

فروش خریداری کردند، به  دلیل 
تغییرات به  وجود آمده در نرخ ارز و شرایط اقتصادی کشور 

دچار زیان شدند.«
معاون اقتصادی بانک  مرکزی گفت: »در طرح صدور گواهی سکه 

افراد به طور کامل آزاد هســتند که گواهی پیش  فروش خود را از 
بانک دریافت کرده و در صورت نیاز آن را در بازار سرمایه نقد کنند؛ 
هیچ اجباری در این کار نیســت و فرد می تواند در سررســید خود 

سکه اش را از بانک ملی ایران دریافت کند.«

رشد شاخص گروه های بزرگ صنعتی
معاون اقتصادی بانک  مرکزی در ادامه با ارائه آماری از جزئیات نرخ 
رشــد اقتصادی کشور در ســال ۹6 اعلام کرد: »سال گذشته رشد 
اقتصادی کشــور در حالی به 3/7 درصد رســید که شاهد رشد در 

تمام بخش های اقتصادی از جمله نفت، صنعت و خدمات بودیم.«
وی با بیان اینکه رشــد نفت در فصول پاییز و زمســتان کاهشــی 
بوده اســت، گفت: »بخش صنعت در ســال گذشــته 5/3 درصد 
 رشــد کرد که این شــاخص بــرای فصــل زمســتان 5/4 درصد 

بود.«
قربانی درباره شاخص کل کارگاه های بزرگ صنعتی که بیانگر خروج 
واحدهای تولیدی از رکود است، توضیح داد: »این شاخص برای کل 
ســال ۹6 به رشد 5/5 درصدی دست یافت و در فصل زمستان این 
شاخص نسبت به زمستان سال قبل از آن 5/7 درصد رشد داشت.«
وی دربــاره شــاخص ســرمایه گذاری صنعتی نیز گفــت: »میزان 
سرمایه گذاری بخش خصوصی در حوزه ماشین آلات در سال گذشته 
1/4 درصد رشد را شاهد بودیم؛ ضمن آنکه در بخش سرمایه گذاری 
بخش خصوصی در صنعت ســاختمان رشد 8 درصدی در زمستان 
سال گذشــته به ثبت رسید که نشــان می دهد بازار مسکن نیز از 

رکود خارج شده است.«
عضو هیات عامل بانک  مرکزی با یادآوری اینکه ســال گذشته نظام 
بانکی 614 هزار میلیارد تومان تســهیلات بــه بخش های مختلف 
اقتصادی پرداخت شد، سهم سرمایه در گردش واحدهای تولیدی را 

از این رقم 61/7 درصد اعلام کرد.

بانک  مرکزی قصد دارد با 
انتشار گواهی پیش  فروش 

برای خریداران، امکان 
نقدپذیری آنها را در بورس 
فراهم کند و خلأ ایجاد شده 
بین فواصل گوناگون عرضه 
سکه پوشش داده شود. با 

این رویکرد عرضه به شکل 
مداوم در بازار انجام خواهد 
شد که می تواند هم بخشی 

از تقاضای بازار کنترل و 
حباب تخلیه شود
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دکتر ســلطانی نــژاد در خصوص روند 
معامــلات آتی ســکه طــلا در بورس 
کالای ایــران طی چهار ماهه امســال 
نســبت به مدت مشابه سال قبل گفت: 
طی 4 ماهه فعالیت بورس کالای ایران 
در ســالجاری؛ جمعاً 2 میلیون و ۹15 
هزار و 107 فقره انواع قراردادهای آتی 
)شامل ســکه طلا، زیره سبز و کنجاله 

ســویا( به ارزش 61۹ تریلیون و 624 
میلیــارد و 33۹ میلیــون و 70 هــزار 
ریال معامله شــد. ارزش معاملات این 
قراردادها نســبت به مدت مشابه سال 
گذشته 637 درصد رشد داشته و تعداد 
این قراردادها نیز با رشد چشمگیر 371 

درصدی روبرو بوده است.
مدیرعامل بورس کالای ایران در پاسخ 

به ســوالی در خصوص دلایل استقبال 
ســرمایه گذاران از بازار آتی سکه طلا 
اظهار داشــت: یکــی از دلایــل مهم 
استقبال از بازار آتی سکه این است که 
با اســتفاده از معاملات  سرمایه گذاران 
قرارداد آتی از قــرار گرفتن دارایی های 
خــود در معرض نوســانات قیمت بازار 
جلوگیــری می کننــد. از طرفی دیگر 

دکتر سلطانی نژاد مدیرعامل بورس کالای ایران در پاسخ به منتقدان معاملات آتی سکه:

بازار آتی سکـه ضربه گیر بازار نقـدی است

معصومه صالحی

به دنبال افزایــش التهابات در بازار 
ســکه و طلا و بالا رفتن قیمت ها؛ 
از  برای خرید سکه  از سرمایه گذاران  بسیاری 
طریق معاملات آتی سکه به بورس روی آوردند؛ 
به گونه ای که معاملات قراردادهای آتی ســکه 
طــلا در بورس کالا به دنبــال افزایش پیاپی و 
هیجانی قیمت سکه در بازار آزاد مدتی متوقف 
بود و مجددا از سر گرفته شد. در همین راستا 
بورس کالای ایران بــا صدور اطلاعیه ای اعلام 
کرد جلسه معاملاتی قراردادهای آتی و اختیار 
معامله ســکه طلا مطابق روال گذشته مجددا 

انجام می شود.
در واقع به دنبال افزایش پیاپی و هیجانی قیمت 
سکه در بازار آزاد، بورس کالای ایران معاملات 

قراردادهای آتی و اختیار معامله ســکه طلا را 
بر اســاس دو ماده 22 و 29 دستورالعمل های 
معاملات مذکور؛ به طور موقت تعطیل کرد، اما 
پس از مدتی مجددا فعالیت آنها از ســر گرفته 

شد.
همانگونه که مــی دانید قرارداد آتی توافقنامه 
ای مبنی بر خرید و فروش یک دارایی در زمان 
معین در آینده و با قیمت مشــخص است. به 
عبارت دیگر در بازار آتی خرید و فروش دارایی 
پایه قرارداد بر اساس توافقنامه ای که به قرارداد 
اســتاندارد تبدیل شده است، صورت می گیرد 
که در آن به دارایی با مشخصات خاصی اشاره 
می شــود. همچنین در بازارهــای آتی الزامی 
نیست که کالا یا دارایی به طور فیزیک رد و بدل 

شود و بر خلاف بازارهای نقدی انتقال مالکیت 
فوری دارایی مطرح نمی شود؛ بنابراین در این 
بازارها بدون در نظــر گرفتن اینکه فرد مالک 
دارایی باشــد یا نباشد، قراردادها قابل خرید و 
بازارهای  برخلاف  این  بر  فروش هستند. علاوه 
نقد که پشــتوانه آن تحویل دارایی اســت، 
نقدی  تسویه  بر  مبتنی  آتی  معاملات  بازارهای 
است و یکی از اهداف آن خرید و فروش دارایی 

در آینده است.
به همین بهانه ماهنامه »بورس و بانک« با دکتر 
حامد ســلطانی نژاد مدیرعامل شرکت بورس 
کالای ایران در خصوص معاملات آتی ســکه و 
روند این معاملات در سالجاری گفتگویی انجام 

داده است که ماحصل آن در پی می آید:
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شده سرمایه گذار قادر به فروش قرارداد 
آتی باشد و نیاز به مالک بودن آن کالا 
یا دارایی معین نداشته باشد؛ بنابراین با 
عمل پیش فروش می تواند یک قرارداد 
آتی را در بازار بفروشد و در صورت نیاز 
به تحویــل، آن را از بازار فیزیکی تهیه 
کنــد. همچنین آتی ســکه اهرم مالی 
برای ســرمایه گذار محســوب  مهمی 
می شــود؛ به طوری که سرمایه گذار با 
یک سپرده اولیه می تواند معادل ارزش 

دارایی را کنترل کند.
دکتــر ســلطانی نــژاد در واکنش به 
این موضــوع که در برخــی محافل از 
اثرگذاری بازار آتی ســکه طلا بر روی 
بازار نقدی صحبت می شــود، آیا چنین 
مسئله ای صحت دارد، خاطرنشان کرد: 
در همه جای دنیا معمولا بازار آتی سکه 
طلا ضربه گیر بازار نقدی ســکه است؛ 
بنابرایــن این مســئله که بــازار نقدی 
دنباله  رو بازار آتی سکه طلاست، مردود 

است.
وی در ادامه تاکید کــرد: به طور کلی 
در تمام بازارهای مالی دنیا، قراردادهای 
آتــی و بازارهای مشــتقه ضربه گیر و 
نوســان گیر بازارهای نقدی هســتند؛ 
چراکه در بازارهای آتی عموم معاملات 
منجر بــه تحویــل کالا نمی شــود و 
بازارهــای مشــتقه کمک مــی کنند 
بسیاری از نوســانات بازار نقدی خنثی 
شده و مانع از ورود سفته بازان به بازار 
نقدی می شــوند؛ در نتیجــه بازار آتی 
باعث کاهــش التهاب در بــازار نقدی 
سکه خواهد شــد. بنابراین با توسعه و 

به کارگیــری بازارهای آتــی می توان 
ریســک بازارهای نقدی را پوشش داد 
تــا افراد ســفته باز به جــای اینکه در 
بازارهای غیررســمی ســرمایه گذاری 
کنند، در بازار متشــکل و شفافی مثل 
بازار معاملات آتی در بورس کالا اقدام 

به خرید و فروش کنند.
مدیرعامل بورس کالا در پاســخ به این 
سوال که با توجه به التهابات و نوسانات 
شــدید در بازار سکه برای جلوگیری از 
ادامه نوســانات چه تدابیری اندیشیده 
شده اســت گفت: در حقیقت با تقویت 
بازارهای آتی رسمی از هرج و مرج بازار 
نقدی می توان جلوگیری کرد. بنابراین 
توســعه ابزارهای مالی، ریسک سرمایه 
گــذاری در بازارهای نقــدی را کاهش 
می دهد و مانع از ورود تقاضاهای سفته 
بازی به بخش واقعی بازارها می شــود؛ 
لذا باید ابزارهای مالی را آنقدر گسترش 
داده و متنوع کنیم تا نیاز همه سرمایه 
گذاران در بازارهای مالی برآورده شود و 
به بخش فیزیکی و واقعی اقتصاد لطمه 

ای وارد نشود.
مدیرعامــل بــورس کالای ایــران در 
خصوص اینکه آیا زیرســاخت های لازم 
در بورس کالا برای معاملات ارز یا سکه 
نقــدی وجود دارد، گفــت: ما برای هر 
نوع عملیاتی برای معاملات ارز و ســکه 

آمادگی داریم.
مدیرعامل بورس کالای ایران با اشــاره 
به اینکه تغییراتی در معاملات بازار آتی 
ســکه طلا به منظور ایجاد تعادل انجام 
شده است، گفت: در بازار آتی به دلیل 
عدم تحویــل ۹5 درصــد قراردادهای 

معاملات  اثرگذاری  از  نمی توان  ســکه 
آتی بر بازار نقد صحبت کرد.

مدیرعامل بــورس کالا معتقد اســت: 
این ادعا که معاملات آتی ســکه بورس 
کالا باعث افزایش قیمت ســکه و خط 
 دهــی به بازار نقد شــده اســت، نه از 
لحاظ نظری و نه از لحاظ عملی درست 
نیســت. وی افزود: ساعت کار بازار آتی 
ســکه در ایران پس از بازگشــایی بازار 
نقد است؛ بنابراین نمی تواند بر بازار نقد 

تاثیر گذار باشد.
مدیرعامل بورس کالا ادامه داد: مجموع 
فعالان بازار آتی بیــش از 24 هزار نفر 
یا  است که موقعیت های محدود خرید 
فروش می گذارند؛ اما شــمار زیادی از 
افراد در بازار نقد سکه فعالیت داشته و 
سکه معامله می کنند. دکتر سلطانی نژاد 
بازار آتی و نقد سکه را به دریاچه و دریا 
تشــبیه و اضافه کرد: مشخص است که 
بازار نقد بزرگ  تر اســت و بر بازار آتی 

تاثیر می گذارد؛ نه برعکس.
به گفتــه وی بخش قابــل توجهی از 
افرادی که دنبال ســفته  بازی  هستند؛ 
در بازار آتی فعالیت می کنند که باعث 

می شود وارد بازار نقد نشوند.
دکتر ســلطانی  نژاد در ارتباط با اینکه 
دلیل عــدم عرضه ارز دولتــی در بازار 
سرمایه از سوی مسئولان اقتصادی چه 
این طرح  براساس  بود، اظهار داشــت: 
قرار بود گواهی صادرات ارزی در بورس 
اوراق بهــادار تهران مــورد معامله قرار 
گیرد که این امر به سامانه نیما منتقل 
شــد؛ اما در جریان جزئیات بیشتر آن 

نیستم.
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رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: قرار نیست معاملات آتی سکه از بورس 
حذف شود و تلاش می کنیم که محدودیت های ایجاد شده را برطرف کنیم.

دکتر شاپور محمدی درباره برخی فشارها برای توقف و حذف معاملات آتی سکه در بورس 
کالا گفت: معاملات آتی سکه در بورس باقی می ماند. وی افزود: برخی محدودیت ها 
 برای معاملات آتی سکه در نظر گرفته می شود که سعی می کنیم این محدودیت ها 

برطرف شود. 
پس از نوســان شــدید قیمت ســکه و عبور از مرز 4 میلیون تومان با این تصور 
که معاملات بازار آتی ســکه در بورس کالا عامل جهت  دهی به بازار نقد اســت، 
محدودیت هایی برای معاملات آتی ســکه در نظر گرفته شــد. در معاملات آتی 
کالایی مانند سکه را اکنون و با قیمت مشخصی خریداری می کنند، اما تحویل و 
پرداخت وجه آن در آینده )به  عنوان مثال آبان یا دی ۹7( انجام می شود که باید 
توجه داشــت بخش قابل  توجهی از معاملات قرارداد آتی به تحویل سکه منجر 
نمی شــود. با توجه به اینکه در معاملات روزهای گذشته نرخ سکه »تحویل دی 
مــاه« در بازار آتی بورس کالا حدود 300 تا 400 هزار تومان بالاتر از قیمت نقد 
سکه بود، این تصور ایجاد شد که قیمت های آتی باعث گرانی سکه در بازار نقد 
می شود و بر این اساس معاملات محدود شد. در واقع از یکسو برخی با این ادعا 
که بورس آتی ســکه متهم اصلی رشــد بهای سکه در بازار نقد است، برای ایجاد 
محدودیت یا حذف معاملات آتی ســکه تلاش کردند، اما از ســوی دیگر سایر 
کارشناسان که حامی شفاف  سازی بازار معاملات هستند، تاکید دارند معاملات 
آتی سکه تاثیر چندانی بر بازار نقد نمی گذارد و در صورت توقف معاملات سکه 
در تالار شفاف بورس، سفته بازی در بازار نقد سکه افزایش یافته و روند معاملات 

به  صورت مبهم و غیر قابل رصد می شود. 
شرایط عرضه نفت در بازار سرمایه فراهم است

رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار در خصوص طرح دولت برای فروش نفت 
خام در بورس افزود: عرضه نفت کوره و سایر فرآورده های نفتی در بورس انرژی 
از مــدت هــا پیش در حال انجام بوده؛  بنابراین فروش نفت خام در بورس انرژی 
نیز امکانپذیر اســت. رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار در ادامه افزود: همانند 
قراردادها و معاملات آتی ســکه امکان انجام معاملات آتی )غیرنقدی( نفت خام 

در بورس انرژی نیز فراهم است.
دکتــر محمدی با بیان اینکه از نظر بازار ســرمایه مانعی در عرضه نفت خام در 

بــورس وجود ندارد، اضافه کرد: امکان فروش داخلی و نیز فروش خارجی، ارزی 
و ریالی نفت وجود دارد.

ســخنگوی ســازمان بورس و اوراق بهادار یادآور شد: تاکنون با بانک مرکزی و 
وزارتخانه های نفت و وزارت امور اقتصادی و دارایی مذاکره و مکاتبه هایی را در 

این خصوص انجام داده ایم.
 رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار به تاخیر چند ساله برای آغاز این طرح اشاره 
کرد و گفت: به نظر می رســد اکنون بیش از هر زمان دیگری شــرایط اجرای آن 

فراهم شده است.
برنامه  سازمان بورس برای عرضه  اولیه شرکت ها

رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار با بیان اینکه عرضه های اولیه در بازار سهام 
را بــا هدف ایجاد جذابیت تقویت خواهیم کرد، گفت: علاوه  بر حضور پررنگ  تر 
شــرکت های سودده سعی می کنیم  بنگاه هایی در بازار حضور پیدا کنند که به 

لحاظ بازدهی برای سهامداران جذابیت داشته باشند.
وی بــا اعــلام این خبر که با هــدف هدایت صحیح نقدینگــی درصدد تقویت 
عرضه های اولیه هستیم، گفت: دقت در عرضه های اولیه برای حضور شرکت های 

پربازده افزایش می یابد.
دبیرشورایعالی بورس افزود: تسریع و تسهیل در عرضه های اولیه قطعا نباید منجر 

به کاهش دقت در پذیرش شرکت ها شود.
دکتر محمدی با بیان اینکه تأمین ســرمایه ها برای حضور جذاب تر شــرکت ها 
و معرفــی صحیح آنان اقدام می کنند، گفت: شــرکت هایی کــه برای اولین  بار 
درخواست ورود به بازار سهام دارند، باید دارای جذابیت و سوددهی بالایی باشند.

مشوق های جدید برای ورود پول  تازه به بورس
ســخنگوی سازمان بورس و اوراق بهادار همچنین از مدیریت نقدینگی کشور با 
ایجاد مشوق های جدید در بازار سرمایه خبر داد و گفت: این مشوق های جدید 

موجب ورود نقدینگی های جدید در بورس خواهد شد.
دکتــر محمدی با بیان اینکــه تأمین مالی از طریق بازار ســرمایه برای بخش 
خصوصی و بنگاه های اقتصادی ارزان  تر و جذاب  تر اســت، افزود: ســعی داریم 
منابعی که در بخش های غیرمولد اقتصادی فعال هســتند را از طریق ابزارهایی 
نظیر اوراق مرابحه، اجاره مالی و ســایر ابزارهای مالی اســلامی به سمت تولید و 

بخش های مولد اقتصاد هدایت کنیم.

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار:

معاملات آتی سکه در بورس 
حذف نمی شــود
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تعطیــل کردن بــازار آتــی دقیقا به این مفهوم اســت کــه یکی از 
محل هایی حذف شــود که ســرمایه می تواند به آن وارد شــود و به 
قیمت گذاری های صحیح کمک کند که البته این امر ممکن اســت 

منجر به آشفتگی های بیشتری در بازارهای نقدی شود.
دکتر سعید اسلامی بیدگلی دبیرکل نهادهای سرمایه گذاری ضمن 
بیان مطلب فوق، تعطیل کردن بازار آتی را به دلیل فرض ســیگنال 
دادن آن به بازار نقد نادرست دانست و گفت: باید چند نکته را مدنظر 
قرار داد؛ نخست آنکه حجم بازار نقدی بسیار بزرگتر از بازار آتی است. 
بنابراین بعید اســت که بتوان این موضوع را پذیرفت که بازار آتی در 
حال ســیگنال دادن به بازار نقدی است؛ چراکه در سیگنال دادن اثر 
اندازه بسیار با اهمیت اســت. به این معنا که اگر بازاری بزرگ باشد٬ 

می تواند به سایر بازارها به طور جدی سیگنال دهد.
وی ادامه داد: نکته دوم اینکه در ادبیات اقتصادی هم به طور عمومی 
قیمت آتی از طریق قیمت نقدی تعیین می شود. البته اگر قیمت نقدی 
به دلیل عوامل متفاوتی از ارزش واقعی خود انحراف داشته باشد٬ آنگاه 
ممکن اســت از طریق آربیتراژی که در بازارهای آتی ایجاد می شود٬ 
خود را تصحیح کند اما به طور عمومی فرض بر این اســت که قیمت 
 های نقدی بر قیمت های آتی تاثیرگذارند و این در مورد همه دارایی ها 

برقرار است.
دکتر اسلامی بیدگلی تاکید کرد: نکته سوم اینکه اگر حتی این فرض 

را بپذیریم که بازار آتی در حال ســیگنال دادن به بازار نقدی است٬ 
باید متوجه باشیم که این تنها ســیگنالی نیست که در شرایط فعلی 
اقتصاد کشور وجود دارد و تعداد بسیار زیادی سیگنال در مورد سایر 
دارایی ها و اقدامات سیاست گذارانه دولت و بانک مرکزی وجود دارد 
و عملا با حذف یک ســیگنال نمی توان همه جریان ســیگنال ها را 
قطع کرد. بنابراین با این اســتدلال تعطیل کردن بازار آتی کمکی به 

ساماندهی بازار نقدی نخواهد کرد.
این استاد دانشــگاه اظهار داشــت: آنچه مهم اســت اینکه اگر می 
خواهیم سامانی به بازارهای نقدی بدهیم٬ یک بررسی در مورد سایر 
سیاستگذاری ها داشته باشــیم. اگر می خواهیم تاثیر بازار آتی را بر 
بازارهای نقدی ببینیم٬ نکته کلیدی این اســت که اولا بتوان میزان 
این اثر را اندازه گیری کرد و بعد دســتمان برای سیاســتگذاری در 
مورد بازار آتی باز باشــد. تعطیل کردن بازار آتی دقیقا به این مفهوم 
است که یکی از محل هایی حذف شــود که سرمایه می تواند به آن 
وارد شود و به قیمت گذاری های صحیح کمک کند که البته این امر 
ممکن است منجر به آشفتگی های بیشتری در بازارهای نقدی شود. 
صد البته به دلیل اینکه بازار آتی بســیار کوچک است٬ ممکن است 
اثر این آشفتگی اکنون دیده نشــود اما تعطیل کردن یک بازار مالی 
موجود که به گفته خود مدیران نقش اطلاع رسانی هم دارد٬ به صلاح 

بازارهای مالی کشور نیست.

دبیرکل کانون نهادهای سرمایه  گذاری:

 ایجاد مانع برای بازار آتی 
به صلاح بازارهای مالی کشور نیست

سکه آتی به سکه نقدی سگینال نمی دهد
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بــا پیگیــری اقداماتــی کــه در رابطه با 
ساماندهی بازار ارز انجام شد، خوشبختانه 
بازار ثانویه کار خود را شــروع کرد که ارز 
آن از محل 20 درصــد صادرات کالاهای 
غیرنفتی که عمدتاً شامل بخش خصوصی 

و اقلام خرد است؛ تامین می شود.
دکتر ولی الله رئیــس  کل بانک مرکزی با 
بیان اینکه فعــلا برنامه ای برای حذف ارز 
مســافرتی نداریم، گفت: امروز اولین روز 

آغاز به کار بازار ثانویه ارز است.
وی افزود: سوء تفاهمی شد مبنی بر اینکه 
هر صادرکننــده می تواند فقط 20 درصد 
از ارز حاصل از صــادرات را به آنجا ببرد؛ 
در حالیکه بر اساس تقسیم بندی صورت 
گرفتــه، ارز حاصل از صــادرات کالاهای 
خاص مانند پتروشیمی و فولاد که عمده 
اســت و با دولت ارتباط دارد؛ جزو آن 80 
درصد است که باید در سامانه نیما عرضه 
شود. در حالیکه کل ارز حاصل از صادرات 
کالاهای غیرنفتی مبنایی برای فعال شدن 
و تامین ارز بــازار ثانویه ارز و در حقیقت 
برای واردات فهرست سوم کالایی است که 
از طریق وزارت صنعــت، معدن و تجارت 

ارائه می شود.
دکتر سیف گفت: روال بازار ثانویه اینگونه 
اســت که واردکننده با صادرکننده تفاهم 
مــی کند و با ثبت این تفاهم در ســامانه 
جامع تجارت ایــن کار می تواند عملیاتی 

شــود. در مرحلــه بعــدی واردکننده با 
مراجعه به بانک گواهی ثبت آماری خود را 
می گیرد و سپس با مراجعه به صادرکننده 
مربوطــه، توافق نهایی خــود را انجام می 
دهــد. این توافــق هم در ســامانه جامع 

تجارت ثبت و عملیاتی می شود.
وی افــزود: با ایــن اقدام بــازار ثانویه ارز 
می تواند ســاماندهی شــود. البته با فعال 
شــدن این بازار و آرامشی که در این بازار 
ایجاد می شود، می توانیم برای رفع بعضی 
از ابهامات موجــود اقدامات دیگری را نیز 

انجام دهیم.
دکتر سیف در این خصوص که آیا صرافی 
ها در بازار ثانویه ارز فعال خواهند شــد یا 
خیر؟ گفت: در ارتباط با حوالجات و مواردی 
اینچنینی صرافی ها فعال هستند، اما اینکه 
بتوانند اسکناس ارز خرید و فروش کنند، 
 در مرحلــه بعدی مراحل اجرایی آن انجام 

می شود.
وی ادامه داد: در بــازار ثانویه نیز نرخ ارز 
متناسب با عرضه و تقاضا خواهد بود و بر 
همان اســاس عمل می شود. البته تبادل 
ارز بــرای مصارف دیگر نیــز به تدریج به 
بازار ثانویه محول خواهد شد، اما در شروع 
بــه واردات کالا و خدمات اختصاص دارد. 
همچنین کسانی که بخواهند ارزی بیشتر 
از آنچــه که دولت به آنهــا تخصیص می 
دهد دریافت کننــد نیز برای تامین آن از 

بازار ثانویه در مراحل بعدی تعریف خواهد 
شد.

رئیــس کل بانک مرکزی گفت: در ارتباط 
میان صادرکننــده و واردکننده صرافی ها 
نیز می توانند ایفــای نقش کنند. ممکن 
اســت یک صادرکننــده کل ظرفیتی که 
برای عرضــه به این بــازار دارد، از طریق 
صرافی ها عرضه کنــد که هیچ مانعی در 
این خصوص وجود ندارد و می تواند مبنای 
کار باشــد. البتــه قیمت گــذاری آن تابع 
عرضه و تقاضا و هیچ محدودیتی نخواهد 

داشت.
دکتر ســیف افزود: در بــازار ثانویه ارز به 
صــورت فیزیکی تحویل داده نمی شــود؛ 
بلکــه از حســاب هــای صادرکننــده به 
مقصدی کــه واردکننده برای واردات کالا 

نیاز دارد؛ پرداخت می شود.
وی در خصوص صرفه جویی و شــفافیت 
ارزی کــه مــورد تاکید رئیــس جمهور 
بوده گفت: بانک مرکزی بر اســاس ثبت 
ســفارش های انجام و تایید شده، تامین 
ارز را انجــام می دهد. بر همین اســاس 
برای گروه های کالایی که دســتگاه های 
مربوطه با تائید ثبت ســفارش درخواست 
را داشتند،  ارز  انتشــار دریافت کنندگان 
شفاف سازی انجام دادیم که در آینده هم 
 برحسب ضرورت این کار را انجام خواهیم 

داد.

رئیس کل بانک مرکزی:

 بازار ثانویه ارزی راه اندازی شد
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رئیس  کل بانک مرکزی ریشه های تسریع 
جریان خروجــی دلار و ایجاد جاده یک 
طرفه ارزی را تشــریح کرد و با تاکید بر 
اینکه پدیده خروج ســرمایه ارزی کشور 
در قالب قاچاق ارز باعث بی ثباتی در بازار 
ارز و در یــک مقیاس بزرگتــر در کلیت 
اقتصاد خواهد شد، عامل ایجاد این جاده 
یکطرفه را »شــکاف شدید قیمت رسمی 
و غیررســمی دلار« معرفی کــرد. از نگاه 
وی این شــکاف قابل توجه قیمتی باعث 
ایجــاد قاچاق پنهــان خواهد شــد. این 
پدیده به شــکلی ظهور می یابد که در آن 
صادرکننــده تمایل بــه کم نمایی میزان 
صادرات و واردکننده تمایل به بیش نمایی 
میزان واردات خود دارد. در نتیجه ترازوی 
عرضه و تقاضا در بازار بیشــتر به ســمت 
کفه تقاضای ارز سنگینی می کند و جاده 
ورود و خروج ارز کشــور نیز به یک جاده 
یکطرفــه تنها در مســیر خروجی تبدیل 

می شود.
صحبت های  تاییــد  ضمن  کارشناســان 
رئیــس  کل بانک مرکــزی در خصوص 
عوارض شــکاف قیمتی در اقتصاد کشور 
دو راه حــل بــرای عبور از این شــرایط 
پیشــنهاد می کنند. پیشنهاد نخست این 
اســت که ارز ارزان قیمت تنها محدود به 
کالاهای اساســی شــود و در سوی دیگر 
سیاســتگذاری مناسب برای بازگشت ارز 
صادرات به کشــور اتخاذ شود. پیشنهاد 
دوم نیز این اســت که سیاستگذار قیمت 
بازار را در معاملات بپذیرد و سیاست های 
حمایتــی خود را از طریــق حمایت های 

ریالی دنبال کند.
رئیس کل بانک مرکزی بــا ارائه آخرین 
آمارهای ســهم قاچاق از واردات، عوامل 
تشدید قاچاق در کشــور را تشریح کرد. 
مطابق گفته های وی طی ســال های ۹3 
تــا ۹5 حدود یک پنجــم کل واردات به 
 صورت قاچــاق بوده که البتــه طی این 
سه سال این نســبت روند نزولی را طی 
کــرده اســت. رئیس کل بانــک مرکزی 
پدیده خروج ســرمایه از کشور در قالب 
قاچــاق ارز را علــت بی ثباتــی در بازار 
ارز دانســت و بر ضرورت بــه کارگیری 
راهکارهــای بلندمدت برای بهبود در این 
زمینه تاکید کرد. همچنین دکتر سیف به 
پدیده قاچاق پنهان در اقتصاد اشاره کرد 
که با کم نمایی صــادرات و بیش نمایی 
واردات همراه می شــود. وی ریشــه این 
موضــوع را التهابات ارزی و اختلاف قابل 
توجه نرخ رسمی و غیررسمی عنوان کرد. 

در حقیقت قیمت گذاری که باعث شــده 
علاوه بر خروج ارز از کشور جریان دلاری 
کشــور به یک جاده خروجــی و یکطرفه 

تبدیل شود.

اثر قاچاق ارز در بی  ثباتی
رئیــس کل بانک مرکزی در »نشســت 
تخصصی بررســی راهکارهــای مبارزه با 
اخلال و قاچاق ارز« جزئیات قابل توجهی 
از قاچاق و سهم سیاستگذاری در تشدید 
آن عنــوان کرد. یکــی از موضوعاتی که 
رئیس کل بانک مرکزی به آن اشاره کرد، 
قاچاق ارز در کشور بود. از نگاه دکتر سیف 
پدیده خروج ســرمایه از کشور در قالب 
قاچاق ارز که در بسیاری موارد با مباحث 
پولشویی و فساد نیز همراه است، می تواند 
به بی  ثباتی بــازار ارز و به تبع آن به بی  
ثباتی در کلیت اقتصاد منجر شــود. این 
گفته رئیس کل بانک مرکزی را می توان 
ریشــه  یابی التهابات ارزی عنوان کرد؛ به 
نوعی که می توان رابطه مســتقیمی میان 
از ســرمایه« و »التهابات  »پدیده خروج 

ارزی« دانست.
در بخش دیگر رئیس کل بانک مرکزی 
بــر ضرورت بــه  کارگیــری راهکارهای 
بــه گفته وی  تاکید کرد.  غیرامنیتــی 
برخــورد بــا قاچاق موضوعی حســاس 
است و ابعاد مختلف فرهنگی، اقتصادی، 
اجتماعی و امنیتــی را در بر می  گیرد. 
هر چند با تصویب قانون مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز در سال ۹2 تکلیف دستگاه ها 

تا حــد زیادی مشــخص و بســترهای 
قانونــی و نهــادی مبارزه بــا آن فراهم 
شــد، اما در کنار برخوردهای امنیتی و 
کوتاه مدت این فعالیت ها باید با اقدامات 
دیگری که عمومــا بلندمدت بوده و در 
حوزه فرهنگ سازی در مصرف و تقویت 
بنیان های تولید داخلی است نیز همراه 
باشد تا موثر واقع شود. بخش دیگری از 
صحبت های رئیس کل بانک مرکزی در 
خصوص بروز پدیده قاچاق پنهان بود. از 
نگاه دکتر سیف علاوه بر قاچاق آشکار، 
اقتصاد کشور شاهد بروز مواردی است که 
 از آنها به  عنوان قاچاق پنهان یاد می شود. 
در ایــن خصــوص می  توان بــه پدیده 
کم نمایــی صــادرات و یــا بیش نمایی 
واردات اشــاره کــرد که البتــه چنین 
مواردی عمدتا در شــرایط بروز التهابات 
ارزی و در مواقــع اختــلاف قابل توجه 
میان نرخ های رســمی و بازار آزاد شیوع 
بیشــتری دارند. به همین دلیل در کنار 
موضوع قاچاق کالا که عموما ریشــه در 
مناسبات تعرفه ای و سیاست های تجاری 
کشور دارد، موضوع دیگری که در زمره 
چالش های کنونی بخش خارجی اقتصاد 
کشور قرار دارد، نوسانات بازار ارز است. 
در نتیجه می توان دریافت که رئیس کل 
بانک مرکزی ریشــه کم نمایی صادرات 
یا بیش نمایــی واردات را اختلاف میان 
نرخ رسمی و بازار آزاد عنوان می کند که 
البته قیمت گذاری ارزان ارز باعث شــده 
تقاضا برای دریافــت آن از طریق بیش 
نمایی واردات افزایــش یافته، اما عرضه 
ارز دستوری با کم نمایی صادرات کاهش 
یابد و در واقع جریان خروجی و ورودی 
ارز در کشور به یک جاده یکطرفه تبدیل 
برای  شــود. کارشناســان معتقدند که 
اصلاح این روند دو راهکار پیشــنهادی 
وجود دارد. راهکار ارزی این اســت که 
تخصیص ارز ارزان قیمت تنها به کالاهای 
اساســی محدود شود و کلیت بازار ارزی 
با نــرخ تعادلی از ســوی سیاســتگذار 
شناخته شــود. راهکار دوم این است که 
شــکاف میان ارز رســمی و غیررسمی 
از میان برداشــته شــود و حمایت های 
سیاســت گذار تنها محدود به یارانه های 
ریالی شــود؛ زیــرا سیاســتگذار معتقد 
است که عرضه ارز ارزان برای حمایت از 
عملکرد  اما  است؛  بوده  مصرف کنندگان 
ماه های اخیر نشــان می دهد که با این 
سیاست بیشــتر از دهک های کم درآمد 
 ارزی، مفســدان و ســودجویان حمایت 

شده اند.

 پدیده قاچاق پنهان به 
شکلی ظهور می یابد که در 
آن صادرکننده تمایل به 
کم نمایی میزان صادرات 

و واردکننده تمایل به 
بیش نمایی میزان واردات 

خود دارد. در نتیجه 
ترازوی عرضه و تقاضا 
در بازار بیشتر به سمت 

کفه تقاضای ارز سنگینی 
می کند و جاده ورود و 

خروج ارز کشور نیز به یک 
جاده یکطرفه تنها در مسیر 

خروجی تبدیل می شود
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رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به کاهش 
نسبت قاچاق واردات به کل واردات کشور 
طی ســال های ۹3 تا ۹5 گفت: قاچاق در 
مفهوم کلــی و عام آن تنهــا منحصر به 
اقتصاد ایران نبوده و تمامی کشورها کم و 
بیش با این پدیده مخرب رو به  رو هستند. 
در اقتصاد ایران نیز دامنه و شدت قاچاق 
و حتی ماهیت آن در طول زمان یکســان 
نبوده و در ادوار مختلف به اشکال متفاوت 
بروز یافته است. به  عنوان مثال بر اساس 
ارقام اعلامی از ســوی ســتاد مبــارزه با 
قاچاق کالا و ارز حجم قاچاق وارداتی در 
سال های ۹3، ۹4 و ۹5 به ترتیب معادل 
15/7، 14/5 و 12/1 میلیارد دلار برآورد 
شــده است. بر این اســاس نسبت قاچاق 
واردات به کل واردات کشور در طول این 
ســال ها به ترتیب معادل 22/1، 20/4 و 
17/1 درصد بوده اســت. مروری بر سیر 
تغییرات نســبت مزبور حاکی از این است 
که با وجود کاهش قدر مطلق و نســبت، 
حجم قاچاق وارداتی کماکان در ســطوح 
بالایی قــرار دارد؛ بنابرایــن باید اقدامات 
لازم به منظور محدودســازی آن با قدرت 
پیگیری و اجرا شود. به گفته وی از همین 
منظــر می  توان به سیاســت های اقتصاد 
مقاومتی نیز اشــاره کرد که به  عنوان یک 
سند بالادســتی در بردارنده رهنمودهای 
مهمی در خصوص راهبردهای میان مدت 
و بلندمدت مبارزه با قاچاق و سالم سازی 
اقتصاد اســت. بــرای مثــال در بند )8( 
سیاســت های مزبور بر مدیریت مصرف با 
بر اجرای سیاست های کلی اصلاح  تاکید 
الگوی مصرف و ترویــج مصرف کالاهای 
داخلی همراه با برنامه ریــزی برای ارتقاء 
کیفیت و رقابت پذیری در تولید و در بند 
)1۹( بر شفاف سازی اقتصاد و سالم سازی 
آن و جلوگیری از اقدامــات،  فعالیت ها و 
زمینه هــای فســادزا در حوزه های پولی، 

تجاری، ارزی و ... تاکید شده است.
از این بابــت مقوله قاچاق و مبارزه جدی 
بــا آن را می  تــوان در زمــره مهمترین 
در  مقاومتی  اقتصــاد  تحقــق  محورهای 

کشور قلمداد کرد.

ظهور پدیده دامپینگ
دکتر ســیف با بیان اینکه قاچاق فارغ از 
ماهیت و حجــم آن به اقتصاد ملی ضربه 
می زنــد، گفت: آســیب به تولیــد ملی و 
فرصت های شغلی از محل ورود غیرقانونی 
کالا و بعضــا بروز پدیده هــای دامپینگ 
از ســوی برخی تولیدکننــدگان خارجی 

شــایع ترین و شناخته شــده ترین وجــه 
منفی قاچاق به حســاب می آید.همچنین 
قاچاق با کاهش واردات رســمی و انتقال 
آن به مبادی غیررســمی و غیرقانونی به 
انگیزه کسب ســود بالاتر موجب کاهش 
درآمدهای مالیاتی کشــور می شــود که 
علاوه بــر افزایــش وابســتگی دولت به 
درآمدهای نفتی در عمــل مخارج دولت 
در حوزه هــای مختلــف عمرانی و رفاهی 

شهروندان را نیز کاهش می دهد.

برخورد غیرامنیتی با قاچاق مرزی
رئیس شــورای پول و اعتبــار ادامه داد: 
از ســوی دیگر موضــوع قاچــاق ارتباط 
تنگاتنگی با مباحث اقتصادی ـ اجتماعی 
دارد کــه در  ایــن خصوص مــی توان به 
ارتباط متقابل قاچاق با وضعیت معیشتی 
و اقتصادی مرزنشــینان و شهر های مرزی 
کشور اشاره کرد. هرچند که در طول یک 
دهه گذشته  اقدامات مناسبی در خصوص 
تشــکیل بازارچه های مرزی و نیز در نظر 
گرفتن معافیت هایی بــرای این بازارچه ها 
به منظور ارتقاء سطح معیشت مرزنشینان 
صورت گرفته است؛ اما اقدامات مورد اشاره 
لزوما رافع مشکلات شهرهای مرزی نبوده 
و کمــاکان شــاهد فعالیت هایی در زمینه 
قاچــاق کالا در این مناطق هســتیم. وی 
افزود: لازم به تاکید است که برای رفع این 
مشکل لزوما برخوردهای امنیتی از کارآیی 
چنین  چراکه  بــود؛  نخواهند  برخــوردار 

وضعیتی عموما ریشه در وضعیت نامناسب 
اقتصــادی مناطق مذکــور دارند و راهکار 
بلندمدت باید بر توســعه و سرمایه گذاری 
در مناطــق مــرزی با هدف ارتقــاء توان 
تولیدی این مناطــق تمرکز یابد تا از این 
طریــق انگیــزه فعالیت های غیررســمی 
 نظیــر کولبــری و نظایر آن بــه حداقل 

برسد.

لزوم همکاری دستگاه ها
دکتر ســیف همچنین با اشــاره به اینکه 
قاچاق پدیــده ای چند بعدی اســت که 
موفقیــت در کنتــرل مهار آن مســتلزم 
هماهنگی و همکاری دستگاه های ذیربط 
است، افزود: در این میان همچون گذشته 
لازم اســت نیــروی انتظامی بــه  عنوان 
بازوی امنیتی مبارزه بــا قاچاق به ایفای 
نقش مهم خویــش بپردازد. بــه موازات 
ایــن امر و بــه منظور تقویت اثربخشــی 
قاچاق،  بــا  مبارزه  امنیتی  رویکردهــای 
سیاست های  میان  سازگاری  و  هماهنگی 
اقتصاد کلان نیز نقشــی مهم و اساســی 
دارد که باید با دیدگاه مشــترک و اتفاق 
نظر سیاستگذاران و برنامه ریزان اقتصادی 

کشور منطبق باشد.
رئیس شــورای پول و اعتبــار با قدردانی 
تلاش هــای نیــروی انتظامــی در زمینه 
غیرمجاز  اعتباری  موسســات  ساماندهی 
گفت: خوشبختانه با مجموع تدابیر اتخاذ 
شــده و همکاری بین دستگاه ها در حال 
حاضر بســاط موسسات اعتباری غیرمجاز 
برچیده شده اســت، اما این به معنای از 
بین رفتــن زمینه های رشــد مجدد این 
موسسات نیســت و هرگونه بی احتیاطی 
و مماشات باعث گسترش آنها خواهد شد؛ 
بنابراین از نیروی انتظامی خواهشــمندم 
این خصوص حساســیت  که کماکان در 
لازم را داشته باشــد و به محض مشاهده 
فعالیت موسســات غیرمجاز اقدامات لازم 

را انجام دهد.
رئیس کل بانک مرکزی در پایان با اشاره 
به اقدامات  کارکنان خدوم نیروی انتظامی 
در مسیر برقراری امنیت و مبارزه با پدیده 
قاچاق گفت: عبور از شرایط دشوار کنونی 
و مقابله موثر با دشــمنان نیازمند شکل 
 گیــری عزم ملی و مشــارکت عمومی در 
راستای کاهش ریسک و آسیب پذیری در 
اقتصاد کشور است که  این مهم نیز جز از 
طریق مقابله جدی با پدیده فساد و رانت 
از سوی تمام دستگاه های ذیربط و به ویژه 
مبــارزه موثر با موضوع قاچاق در کشــور 

میسر نخواهد بود.

موضوع قاچاق ارتباط 
تنگاتنگی با مباحث 

اقتصادی ـ اجتماعی دارد.
 قاچاق با کاهش واردات 

رسمی و انتقال آن به مبادی 
غیررسمی و غیرقانونی به 
انگیزه کسب سود بالاتر 
موجب کاهش درآمدهای 
مالیاتی کشور می شود که 
علاوه بر افزایش وابستگی 
دولت به درآمدهای نفتی 
در عمل مخارج دولت در 
حوزه های مختلف عمرانی 
و رفاهی شهروندان را نیز 

کاهش می دهد
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اوراق گواهی سپرده سکه قابل معامله در بورس کالا، 
حکم سکه فیزیکی را دارد و مردم به راحتی می توانند 
آن را بدون محدودیت خرید و فروش کنند. به نظر 
می رســد بانک مرکزی با عرضه این اوراق در بورس 
می خواهــد به  صورت بلندمدت و مســتمر در بازار 
حضور پیدا کرده و تعادل موجود در روند معاملات 

و میزان عرضه و تقاضا را حفظ کند.
پیش فروش تعداد 7 میلیون و 644 هزار قطعه سکه 
بهار آزادی در حالی توسط بانک مرکزی انجام شد که 
هجوم سرمایه ها به بازار نقدی این کالای سرمایه ای 
مانع از آن شد که التهاب بازار و عطش خریداران به 
کمــک اجرای این طرح فروکش کند؛ به  طوری که 
سکه نقدی همچنان در تب و تاب رشد قیمت ها به 
سر می برد و هم اکنون قیمت ها در مرز دو میلیون و 
500 هزار تومان در نوسان است و همچنان تقاضای 

خرید در میان سرمایه داران قابل مشاهده است.
این اقدام در حالی است که برای مدیریت بهتر بازار 
ســکه، بانک مرکزی در اقدامی جدید برنامه عرضه 
سکه های پیش فروش شده در قالب گواهی سپرده 
ســکه طلا از طریق بورس کالا را اعلام کرده است؛ 
آنچنان که طی چند روز اخیر پیمان قربانی معاون 
اقتصادی بانک مرکزی از اجرای طرح اوراق گواهی 

پیش فروش سکه در بورس کالا خبر داد.
طرحی که به اعتقاد کارشناسان و صاحبنظران اگر 
به درستی و به  صورت مستمر در بورس به اجرا در 
آید، ضمن پاســخگویی نامحدود به تقاضا و عطش 
خریداران ســکه می تواند در ایجاد تعادل بیشــتر 
در بازار نقدی و رفع ریســک های مترتب بر خرید 
فیزیکی سکه همچون ریسک های امنیتی ناشی از 
نگهداری فیزیکی ســکه در منازل و نیز امکان بروز 

تقلب اثربخش باشد.
در همین ارتباط رئیس اسبق اتحادیه طلا و جواهر 
گفتــه که در عرضه ســکه های پیش فروشــی به 
 صورت اوراق گواهی سپرده سکه طلا در بورس کالا 
می توان ریسک های ناشی از نگهداری سکه در منازل 
و احتمال تقلبی بودن سکه های فیزیکی در بازار را به 

صفر رساند و مردم می توانند این اطمینان خاطر را 
داشته باشند که سکه های خریداری شده در طرح 
پیش فــروش را به  صورت اوراق تحویل می گیرند. 
از این رو به نظر می رســد یکــی از اهداف دولت از 
اجرای طرح عرضه گواهی ســپرده سکه در بورس 

کالا، جلوگیری از این نگرانی ها باشد.
محمد ولی همچنین اظهار کرد: مســاله بعدی این 
اســت که دولت با اعــلام این خبر از نظر روانی نیز 
بــه بازار کمک می کند تــا هیجانات کاهش یابد و 
التهابــات از معاملات حذف شــود؛ چراکه در حال 
حاضــر روند بازار ناشــی از رکود موجود در اقتصاد 
کشور است که سرمایه ها را به سمت بازارهای پرخطر 

و سرمایه گذاری های پر ریسک سوق می دهد.
وی بــا بیان اینکه موافق اســتفاده از ظرفیت های 
موجود در بورس کالا و عرضه سکه در قالب گواهی 
ســپرده کالایی است، گفت: عرضه سکه به  صورت 
اوراق گواهی ســپرده ســکه در بورس می تواند در 
میان مــدت بــازار را مدیریت کند و از نظر روانی به 
کاهــش هیجانات در بازار کمک کند؛ چراکه اوراق 
گواهی سپرده سکه قابل معامله در بورس حکم سکه 
فیزیکی را دارد و مردم به راحتی می توانند آن را بدون 

محدودیت خرید و فروش کنند.
به گفته محمد ولی به احتمال زیاد دولت به کمک 
عرضــه این اوراق در بــورس می خواهد به  صورت 
بلندمدت و مستمر در بازار حضور پیدا کند و تعادل 
موجــود در روند معاملات و میزان عرضه و تقاضا را 

حفظ کند.
این کارشــناس بازار طلا و ســکه درباره نیاز به 55 
میلیون تن طلا برای ضرب سکه های پیش فروش 
شده توسط بانک مرکزی گفت: با توجه به تهدیدات و 
تحریم ها علیه ایران در مجامع بین المللی باید تدابیر 
لازم را در حوزه سیاستگذاری های اقتصادی به کار 
گیریم. البته کشــور در شــرایط فعلی از نظر ذخایر 
طلا و ســکه محدودیتی ندارد و به راحتی می تواند 
پاسخگوی نیاز خریداران باشد؛ به  طوری که نگرانی 
خاصی از بابت تامین نیاز موجود مشاهده نمی شود.

وی تاکید کرد: با این حال نکته حائز اهمیت در این 
رابطه موضوع کنترل نقدینگی های ســرگردان در 
کشور است که با کمک پتانسیل های بورس کالا و 
با اجرای طرح عرضه سکه در قالب این اوراق می تواند 

مدیریت بهتری داشته باشد.
ایــن فعال بازار طلا درباره مزایای عرضه ســکه به  
صورت اوراق گواهی ســپرده کالایــی برای ایجاد 
شــفافیت و نقدشوندگی سکه در بازار گفت: عرضه 
سکه در قالب اوراق اقدامی در راستای شفاف  سازی 
اســت و باید به کمک ایــن ابزارها تمامی بازارها را 
نظم بخشــید و هدفمند کــرد؛ چراکه در مقاطعی 
گروهی از افراد وارد بازارهایی می شوند که حرفه ای 
نیســتند و اطلاعات کاملی ندارند. حضور این قیبل 
افــراد در بازارهای مختلف التهاب ایجاد می کند و 

موجب بی نظمی در اقتصاد می شود.
وی ادامه داد: به  عنوان مثال در بازار سکه شاید در 
شرایط عادی حجم تقاضاA  سکه باشد که با ورود 
افراد غیر حرفه ای و ناآشنا این میزان به An افزایش 
می یابد و این عامل سبب بی نظمی و اختلال در روند 

طبیعی بازار می شود.
محمــد ولــی تاکید کرد: در حال حاضــر نیز بازار 
ســکه با همین بی نظمی ها مواجه اســت و با توجه 
بــه تحریم های خارجی علیه ایران تا زمانی که این 
بی انضباطی ها رفع نشــود، هیجانات اخیر پا برجا 
خواهد ماند. البته اقدام بانک مرکزی درباره ســکه 
می توانــد این هیجانــات را برطرف کند، اما باید به 
دنبال تحقق این امر باشــیم که کشــور را به سمت 
ســرمایه گذاری های مولد و تولید محور و برقراری 

نظم در بازارهای مختلف حرکت دهیم.
این کارشناس بازار طلا در پایان سخنان خود تاکید 
کرد: با توجه به شناختی که از بازار طلا و سکه دارم، 
معتقدم دولت به کمک عرضه ســکه در بورس در 
قالب اوراق گواهی سپرده می تواند به خواسته خود 
برای ایجاد ثبات در بازار و همچنین تعادل بخشیدن 
به عرضه و تقاضا و در نهایت جلوگیری از هیجانات 

قیمتی دست یابد.

رئیس اسبق اتحادیه طلا و جواهر:

اوراق گواهی سپرده 
سکه در بورس کالا 
ثبات آفرین است
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نظر شما در مورد گرانی های موجود 
در بازار و نوسانات نرخ ارز چیست؟

با توجه به التهابــات ارزی که در هفته های 
پایانی ســال ۹6 شروع شــد و آثار و تبعات 
ناشــی از این اقدام در طــول ماه های اخیر 
افزایش قیمت ها بوده که نگرانی هایی را در 

مردم ایجاد کرده است. 
به نظر شــما دلیل اصلی این نوسان 

شدید در بازار نرخ ارز چیست؟ 
بانک های مرکزی در کل دنیا باید در مقابل 
تغییرات نرخ ارز دو ســه اقدام انجام دهند. 
هدف اصلی بانک هــای مرکزی در کل دنیا 
حفظ ارزش پول ملی اســت که متاسفانه در 
کشــور ما این مطلب فراموش شده و خیلی 
مبنای تصمیم گیری ها نبوده است. اقداماتی 
که بانک مرکزی در ارتباط با التهابات ارزی 
انجام داد، از نظر من سیاســت های غلطی 
بود که اتخاذ شــد. اولین سیاست اشتباهی 
کــه بانک مرکزی انجــام داد تا بتواند حجم 
نقدینگی را از مسیر بازار ارز کشور جدا کند، 
این بود که نرخ سود سپرده های بانکی را در 

هفته های پایانی ســال گذشته از 15 به 20 
درصد افزایش داد که این موضوع ناشــی از 

ضعف تدبیر اقتصادی دولت است. 
آقای دکتر شــما به عنوان نماینده 
مردم در مجلس شــورای اسلامی چه 
تدابیری را برای مدیریت این شــرایط 

اتخاذ کردید؟
مجلس در ابتدا از دولت خواســت تا برنامه 
خــود را در  حوزه ارز ارائه دهد.  در ماه های 
پایانی سال طی نشســتی که با دکتر سیف 
رئیس کل بانک مرکزی و دکتر کرباســیان 
وزیــر اقتصــاد و دارایــی داشــتیم از آنها 
درخواســت کردیم در مورد اقداماتی که می 
خواهند انجام دهند، گزارشی به نمایندگان 
مجلس ارائه دهند. رئیس کل بانک مرکزی 
اعــلام کــرد: "برنامه ما  15 محــور دارد و 
مجلس نگران نباشد که ما می توانیم بازار ارز 
را مدیریت کنیم". اما متاسفانه هیچ گزارشی 
به مجلس ارائه نشــد و تنها یک اقدام غلط 
از ســوی بانک مرکزی صورت گرفت که نه 
تنها بــازار ارز را کنترل نکرد؛ بلکه بازار پول 

کشور را هم  دچار چالش کرد. به گونه ای که 
طی نشستی صراحتاً به رئیس جمهور اعلام 
کردیم این تصمیم غلــط بانک مرکزی رقم 
ســنگین 15 هزار میلیارد تومانی را به نظام 

بانکی کشور تحمیل کرد. 
مجلس وقتی مشاهده کرد برنامه درستی در 
این خصوص وجود ندارد، تصمیم گرفت راسا 
بــه این موضوع ورود پیــدا کند و یک طرح 
دو فوریتی نوشــته شــد که در اولین هفته 
کاری مجلس در سال ۹7 در دستور کار قرار 

گرفت.
این طرح 4 محور اساسی دارد که در آن آمده 
است زمانی که بازار ارز دچار التهاب می شود، 
باید دو بازار داشــته باشیم؛ یکی بازار اولیه و 
دیگری بازار ثانویه. بازار اولیه شامل کالاهای 
اساسی مردم اعم از دارو، مواد غذایی، نهاده 
هــای دامی با ارز ترجیحی که بین 3800 تا 
4000 تومان اســت.  بازار ثانویه هم بازاری 
اســت که در آن غیر از عرضه و تقاضا برای 
کالاهای اولیه و مایحتاج خانواده ها، تمامی 
کالاهــا به جز کالاهای اولیه که ذکر شــد با 

دکتر پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس مطرح کرد:

 نقد سیاست های بانک مرکزی 
برای مدیریت بازار سکه و ارز

در حوزه مبارزه با فساد عمدتاً رویکرد مواجه پس از وقوع است 
که در هیچ جای دنیا این وضعیت اصلا قابل قبول نیست. در واقع 
نباید اجازه داد اتفاقات بحرانی  روی دهد. اگر دولت ابتدای ســال  توافقی 
که شد را اجرا می کرد، این همه فســاد و رانت به وجود نمی آمد. شما در 
مورد مواد غذایی و دارو می توانید نظارت کنید، اما در خصوص کالاهای غیر 
ضروری که بیش از هفت هزار قلم کالا اســت، امکان نظارت وجود ندارد و 
مشخص است که در آن قسمت فساد ایجاد می شود. حال سوالی که مطرح 
است اینکه چرا باید اجازه دهیم سیاست غلط ارزی که منشاء فساد است، 

در کشور اجرا شود و بعد از فساد ما بیاییم و با آن برخورد کنیم؟
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس در مورد تصمیمات ارزی اشتباه بانک 
مرکزی گفت: "این تصمیمات غلط باعث ایجاد شرایط بحرانی در کشور شده 
است. به نظر من بود و نبود بانک مرکزی فرقی نمی کند و اگر اختیارات را به 
بانک ملی سابق بدهیم، راحت تر می توانیم اقتصاد کشور را مدیریت کنیم. 
چیزی که مشخص است اینکه سوء مدیریت  در بانک مرکزی بیداد می کند".
اینها بخش هایی از صحبــت های دکتر محمدرضــا پورابراهیمی رئیس 
کیمیســیون اقتصادی مجلس در گفتگو با باشگاه خبرنگاران است که در 

ادامه با هم می خوانیم:



نرخ توافقی و با میزان واردات مدیریت شده 
از طریق سامانه نیما که دولت مدیریت آن را 
برعهده دارد، به متقاضیان ارائه می شود. این 
طرح کمک می کند  صادرات کشور متوقف 
نشود، واردات مدیریت شود و از طرف دیگر 
نرخ توافقی مشــخص شــود و دولت بتواند 
در ایــن نرخ توافقــی از ابزارهای خود برای 
مدیریت بازار اســتفاده کند. این کل برنامه 
جامع مجلس بــود که دولت ایــن طرح را 
پذیرفت و توافق کردیــم، اما به فاصله چند 
ســاعت بعد از این توافق نشست اضطراری 
دولت بود که آن سیاست ارزی بسیار اشتباه 
و تصمیم غیرکارشناســی نرخ واحد 4200 

تومان برای همه کالاها بود.
چرا وقتی چنین اتفاقی افتاد مجلس 
کاری نکرد؟ شــما در مجلس ابزارهای 
نظارتی به شدت قوی چون استیضاح از 
وزیر، ســوال از رئیس بانک مرکزی و 
سوال از رئیس جمهور را دارید. چرا از 

این ابزارها استفاده نکردید؟
در یک ماه اول چون مصوبه از سوی شورای 
امنیت ملی پیش برده شــده بود و دولت هم 
نمی خواست تصمیمش دچار خدشه شود؛ 
از صدا و ســیما گرفته تا مجموعه های دیگر 
کوچکترین موضوعی که بحث 4200 تومان 
را دچــار تردید می کرد؛ اجازه طرح موضوع 
ندادند. بهتر است این سوال را از صدا و سیما 
بپرسید که چرا اجازه طرح موضوع به مجلس 
را ندادند. سپس در جلسات غیرعلنی ابتدا به 
دکتر لاریجانی گفتم این کار به صلاح کشور 
نیست و ایشان گفتند که نمی توانیم در ابتدا 
با این تصمیم )چه اشــتباه و چه درســت( 
مخالفت کنیــم. به دلیل اینکــه هر اتفاقی 
بیفتد، مجلس شــورای اسلامی را مقصر می 
دانند. با اینکه یقین داشــتیم این مشکلاتی 
که امروز با آن مواجه هستیم، پیش می آید. 
در بحــث ابزارها چندین بار بحث ســوال از 
رئیس جمهور که یکی از محورهای آن بحث 
ارزی بوده مطرح شد و درخواست گزارش از 
مجموعه های مختلف اخذ شــده که مجلس 
باید دولــت را متقاعد می کرد. به این معنی 
که به دولــت ابلاغ و او را مکلــف کنیم که 
بازار ثانویــه را راه بینــدازد. مجلس زمانی 
می تواند موفق باشــد که طــرف مقابل که 
در مقام اجرایی مــی خواهد تصمیم گیری 
کنــد، به انجام آن کار متقاعد شــود. بعد از 
دوماه که دولت آثار تصمیم اشــتباه خود را 
دیــد، طرح مجلس را قبول کــرد. همانطور 
که مســتحضرید با دلار 4200 مشخص بود 

هرکسی ثبت سفارش می دهد.
در اینجا لازم اســت آمار جالبی را به شــما 

بگویم؛ میانگین واردات کشور در طول سال 
های گذشــته  تقریبا 45 میلیارد دلار بود، 
اما برای 3 ماهه اول ســالجاری با سیاســت 
ارزی اشــتباه دولت بیش از 30 میلیارد دلار 
تقاضای واردات کالا به کشور ثبت شد؛ یعنی 
اگر با این شــیوه ادامه می دادیم به اندازه 4 
ســال باید واردات کالا به کشور صورت می 
گرفت. اتفاق بدتــر این بود که صادرات کالا 

متوقف شد.
آقــای دکتر به عنوان کارشــناس 
مســائل اقتصادی فکر می کنید دست 
هایی پشــت پرده وجود دارد که قصد 
دارند قیمت ارز را بالا ببرند و مســائل 
اقتصادی را به این سمت هدایت کنند؟

من از برخورد و ارتباط  مستقیم با مسئولانی 
کــه در حوزه مجلــس فعالیت مــی کنند، 
برداشــتی به این صــورت نداشــته ام، اما 
نگرانی که داریم این  اســت که با 5 الی 10 
واســطه برای دولت تصمیم ســازی شود. با 
توجه به اتفاقاتی کــه در بحث خودرو روی 
داد و اتفاقاتی نظیــر ورود 20 میلیارد دلار 
کالاهای غیر اساســی که ضرورتی هم برای 
مردم نداشت و تفاوت قیمت آن موجب یک 
رانت بزرگ برای عــده ای خاص در اقتصاد 
ایران  شد، وقتی اینها را می بینیم می گوییم 
شاید یک ارتباط  چند حلقه ای وجود داشته 
باشد که باعث شود ناخواسته دولت را مجبور 
به تصمیم ســازی کند. به نظر من دستگاه 
قضایــی حتما می تواند ســرنخ های خیلی 
مهمــی را از اقتصاد بیرون بیــاورد و در این 

خصوص تصمیم گیری کند.

گفته می شود به دنبال اتفاقات اخیر 
خیلی ها ارز خریدند، چند تنُ ســکه 
خریداری شــد و بسیاری هم سودهای 
کلانی بردند. آیا حرف هایی که در این 
خصوص زده می شود، صحت دارد؟ آیا 
این افراد آقــازاده و دارای ژن خوب 

نیستند؟
گــزارش مربوط به این موضوعات با توجه به 
اطلاعاتــی که وجود دارد حتما هســت، اما 
اینکه اینها وابســتگی داشــته باشند یا خیر 
هنوز مشخص نیست. گزارش ها باید بررسی 
شــود تا بتوانیم اظهارنظر قطعی را داشــته 

باشیم.  
ببینید منظورم این است که یک فرد 
عادی نمی تواند این کار را انجام دهد؛ 

بدون اینکه رانت قوی داشته باشد.
به نظر من سیاســت بانک مرکزی در مورد 
پیش فروش ســکه اشتباه بود. در حوزه اجرا 
بانک مرکزی چه پیــش بینی و تحلیلی  در 
این مورد داشته است؟ آیا مسئولان مربوطه 
فکر می کردند پیش فروش ســکه، نرخ بازار 
ارز را ثابت نگه می دارد؟ بانک مرکزی بدون 
ضابطه و بدون تحلیــل اقدامی را انجام می 
دهد و بعد به خاطــر خرید بیش از حد یک 
شهروند وی را بازداشت می کند. کجای دنیا 
چنین اتفاقی می افتد؟ این باعث می شــود 
ریشه اعتماد به نظام اقتصادی از بین برود. 

نمایندگان مردم در مجلس و دولت 
حرف ها و شعارهای خوبی می دهند؛ اما 
مردم در عمل چیزی را احســاس نمی 
کنند. متاسفانه هنگامی که مشخص می 
شود فردی مفسد اقتصادی است و در 
با  ایجاد کرده،  اختلالی  اقتصادی  نظام 
وی برخورد مناسبی صورت نمی گیرد و 
همین موضوع سبب می شود دیگران 
هم این اجازه را به خود بدهند که همان 

کار را تکرار کنند.
قطعــا اگر برخــورد جدی با پدیده فســاد 
عملیاتی نشود، قابل کنترل نخواهد بود. اگر 
موضوع تخلفات در اقتصاد رها شــود، دیگر 
نمی شود تصمیم گیری کرد و مجلس حتما 

به مردم نتیجه را گزارش می دهد.
متاســفانه در حوزه مبارزه با فســاد عمدتاً 
رویکردمــان مواجه پس از وقوع اســت که 
در هیــج جای دنیا ایــن وضعیت اصلا قابل 
قبول نیست. در واقع نباید اجازه داد اتفاقات 
بحرانی  روی دهد. اگر دولت ابتدای ســال  
توافقی که شــد را اجرا می کــرد، این همه 
فســاد و رانت به وجود نمی آمد. شــما در 
مورد مواد غذایــی و دارو می توانید نظارت 
کنیــد، اما در خصوص کالاهای غیر ضروری 

 سیاست بانک مرکزی در مورد 
پیش فروش سکه اشتباه بود. 
در حوزه اجرا بانک مرکزی 
چه پیش بینی و تحلیلی  در 
این مورد داشته است؟ آیا 
مسئولان مربوطه فکر می 

کردند پیش فروش سکه، نرخ 
بازار ارز را ثابت نگه می دارد؟ 
بانک مرکزی بدون ضابطه و 
بدون تحلیل اقدامی را انجام 
می دهد و بعد به خاطر خرید 

بیش از حد یک شهروند وی را 
بازداشت می کند
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که بیش از هفت هزار قلم کالا اســت، امکان س

نظارت وجود ندارد و مشــخص است که در 
آن قسمت فساد ایجاد می شود. حال سوالی 
که مطرح اســت اینکه چرا باید اجازه دهیم 
سیاست غلط ارزی که منشاء فساد است، در 
کشــور اجرا شود و بعد از فساد ما بیاییم و با 

آن برخورد کنیم؟
قرار بود ۴ استیضاح در مجلس انجام 
شود که هیچ کدام به سرانجام نرسید. 
دلیل اینکه این استیضاح ها در مجلس 

به بن بست می رسد، چیست؟ 
به نظر من تعــداد قابل قبولی از نمایندگانی 
که امــروزه در مجلس حضور دارند، آن وزن 
لازم کــه باید از منافع مجلــس دفاع کنند 
را ندارند. لابی ســنگین دولت و عدم اقتدار 
نمایندگان باعث شــده هر دفعه که وزیری 
را اســتیضاح کردیم، رای بیشتری آورده که 
در تاریخ مجلس ســابقه ندارد و به یک طنز 
تلخ تبدیل شده اســت.  این اتفاقات جایگاه 
مجلس را دچار چالش می کند. من معتقدم 

از این مجلس استیضاحی بیرون نمی آید.
نقش هیات رئیسه در اینجا چیست؟

هیات رئیســه بیشــتر نقش تســهیل گر، 
پشــتیبان و هدایــت گــر را دارد. بعضی از 
اعضای هیات رئیســه معتقدند کــه اقتدار 
مجلس باید حفظ شود، اما بعضی از دوستان 
هم بــه دلیل اینکه فضای سیاســی دارند و 
تحت تاثیر رفتارهای سیاســی هستند، نمی 
توانند حافظ منافع مجلس باشــند. بنابراین 
چیزی که وجود دارد این اســت که در گروه 
ها و فراکســیون های مجلس آنهایی که به 
دولت نزدیک ترند، قطعــا تحت تاثیر رفتار 
سیاسی قرار می گیرند و نمی توانند از منافع 
مجلس دفاع کنند. ما ایــن موضوع را بطور 
واضح مشــاهده کردیم کــه نمایندگان روز 
قبل از اســتیضاح صراحتاً اعلام می کردند 
که از این استیضاح حمایت می کنند، اما به 
فاصله نیم ساعت قبل از رای گیری به خاطر 
امتیازاتــی که از دولت مــی گرفتند، تغییر 

موضع می دادند.
به نظر شما بهتر نبود آقای روحانی 
در این شــرایط بحرانی تغییراتی را در 
کابینــه و تیم اقتصــادی  صورت می 

دادند؟
 به نظر من اگــر کابینه ای که آقای روحانی 
برای تصمیمــات اقتصــادی دارد را به تیم 
فوتبال شــبیه کنیم، بیشــتر شبیه تیم گل 
کوچیک می ماند تا تیمی که قرار اســت به 
جام جهانی بــرود. انتظارها از تیم اقتصادی 
این است که مقتدرانه عمل کند و این اقتدار 
خود را در تصمیم های کارشناســی نشــان 

می دهد. مگر می شــود نماینــده دولت در 
کمیســیون مجلس بگوید من تصمیم خود 
دولت را قبــول ندارم. این یکی از ابهامات ما 
اســت که این تصمیمات را چه کسانی می 

گیرند؟ 
آقای سیف و ســایر مسئولان بانک 
مرکزی در این جریانات چقدر ســهیم 

هستند؟
اگر صادقانه بخواهــم بگویم تصمیماتی که 
بانک مرکــزی می گیرد، باعــث ایجاد این 
شــرایط خاص شده اســت. به نظر من اگر 
بانک مرکزی نباشــد، خیلی بهتر است و اگر 
اختیارات را به بانک ملی سابق بدهیم، راحت 
تر می توان اقتصاد کشــور را مدیریت کرد. 
چیزی که مشخص است اینکه سوء تدبیر در 
بانک مرکزی بیداد می کند. چندین بار هم 
به رئیــس جمهور گفتیم نیروهای توانمند و 
جوانی هســتند که می توانند در این جایگاه 
قــرار بگیرند و کارنامه قوی هــم دارند. این 
افراد که هــم در دولت های قبلی بوده اند و 
هم در خود این دولت، نگاه سیاسی  ندارند و 
می گویند به راحتی می توانند با 4 سیاست 

ارزی  نیمی از این مشکلات را حل کنند.
یکی از چالــش هایی که ما بــا دولت آقای 
روحانی داریم، تغییر تیــم اقتصادی دولت 
است. اعتقاد ما بر این است که تیم اقتصادی 
دولت نمی تواند متناســب با شرایط جنگ 

اقتصادی تصمیم گیری و عمل کند.
مجموعه تیــم اقتصادی باید باهم در ارتباط 
باشند. متاسفانه امروز اعضای تیم اقتصادی 
دولــت هر کدام برای خود ژنرال هســتند و 
بــه تنهایی تصمیم می گیرنــد. از دولت در 
شرایط اقتصادی باید صدای واحد اقتصادی 
به گوش برســد. مثلا در خصــوص همین 
بحث ارز مشــاور رئیس جمهور یک عددی 
اعلام مــی کند و رئیــس کل بانک مرکزی 
یک عدد دیگر. ســوال من این اســت وقتی 
چند صدایی در دولت وجود داشــته باشد، 

یک فعال اقتصادی چطور می تواند تصمیم 
گیری کند؟ اگر مجموعــه تیم اقتصادی با 
یکدیگر  هماهنگ باشــند، اقتصاد و بازار ارز 

قابل اداره خواهد بود.
امروز منابع ارزی ما بر اساس افزایش قیمت 
جهانی نفت، محصولات پتروشــیمی، سنگ 
آهــن و مس بیــش از 2 و نیــم برابر میزان 
مصارف ارزیمان اســت که البته طی سنوات 
گذشته هم همینطور بوده است. تقریبا 100 
میلیارد دلار ورود ارز به کشور داریم که کل 
مخارج ارزی ما در قالــب مصارف میانگین 
10 ســال گذشــته 45 میلیون دلار واردات 
اســت. یعنی دو برابر حداقل مصارف ارزی 
مان منابع ارزی داریم؛ این در حالی است که 
برای اقتصاد کشور اتفاقی نیفتاده که چنین 
هزینه هایی به مردم تحمیل شده است. نرخ 
تورم براساس گزارش های بانک مرکزی طی 
ســال های اخیر تک رقمی بوده؛ بنابراین در 
این شرایط شوک ارزی باید به حداقل ممکن 
برســد، نه حداکثر. عدم اتخاذ تصمیمات و 
سیاست های درســت و کارآمد در مدیریت 
این شرایط را ایجاد کرده است. همه ما خوب 
می دانیــم که تحریم هــای اقتصادی هیچ 
کشــوری را متوقف نخواهد کرد؛ در نتیجه 
باید متناسب با این شــرایط تصمیم گیری 
مناسبی داشته باشــیم. امروز کشورها برای 
اینکه از سیطره دلار جدا شوند، پیمان پولی 
با هــم امضا می کنند. مــی دانید که جنگ 
تجاری بین چین و آمریکا یکی از موضوعات 
مهمی اســت که در دنیا مطرح است. چینی 
ها برای اینکه سیطره دلار را از میان بردارند، 
با کشورها پیمان پولی وضع کرده اند. یعنی 
به جای اینکه از دلار ارز غالب دنیا اســتفاده 
کننــد، تعریــف روابط تجــاری و مبادلات 
اقتصادی خود را از یک تصمیم مشــترک در 

قالب یک پیمان پولی گرفته اند.
یکی از موضوعات مهم دیگری که ما با دولت 
داریم؛ بحث ارز دیجیتال اســت. 4 ماه قبل 
از عیــد ۹7 رئیس کل بانــک مرکزی را به 
مجلــس دعوت کردیم و گزارشــی در مورد 
ارز دیجیتال از آنها خواســتیم اما متاسفانه 
تا هفته گذشــته که نماینــده بانک مرکزی 
به مجلــس آمد، حتی یک بــرگ A4  هم 
به مــا گزارش ارائه ندادنــد. به همین دلیل 
مجلس خــود ورود پیدا کرد. 20 روز قبل از 
ماه مبارک رمضان به روســیه سفر کردم و 
با رئیس کمیســیون اقتصادی دوما و رئیس 
فدراسیون  اقتصادی شــورای  کمیســیون 
جلساتی داشــتم؛ آنها اعلام آمادگی کردند 
که مبادلات و مراوداتمان را بر اساس پیمان 
پولی و ارز دیجیتال انجام دهیم. ســوال من 

به نظر می رسد اگر بانک مرکزی 
نباشد، خیلی بهتر است و اگر 

اختیارات را به بانک ملی سابق 
بدهیم، راحت تر می توان 
اقتصاد کشور را مدیریت 

کرد. چیزی که مشخص است 
سوء تدبیر در بانک مرکزی 

بیداد می کند
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برود و ایــن کار را اجرایی کنــد؟ به همین 
دلیل اســت که می گویم بــود و نبود بانک 
مرکزی فرقی نــدارد؛ چراکه ضعف مدیریت 

در آنجا بیداد می کند. 
یکی دیگــر از موضوعات مهمــی که باعث 
ایجاد التهابات ارزی شــد و اثرات زیادی بر 
زندگــی مردم و قیمت ها برجای گذاشــت، 
بحث حجم نقدینگی بود. آغاز دولت یازدهم 
حجــم نقدینگی در اقتصاد مــا تقریبا 480 
هزار میلیارد تومــان بود که در پایان خرداد 
ماه سالجاری بر اساس گزارش رسمی بانک 
مرکزی بــه بیش از 1500 میلیــارد تومان 
یعنی بیش از 3 برابــر در طول تقریبا کمتر 
از 5 سال رسیده اســت که اگر این موضوع 
به خوبی مدیریت نشــود، نگرانی های جدی 
را بــه دنبال خواهد داشــت. البته اگر حجم 
نقدینگی مدیریت شــود؛ مــی تواند اقتصاد 
کشــور را به ســمت ســرمایه گذاری مولد 
به حرکــت در بیاورد. یکــی از دلایل اصلی 
اتفاقاتی که در بحث حجم نقدینگی صورت 
گرفت و تنش هایی که در اقتصاد کشور بابت 
نقدینگی روی داد؛ ضعف بانک مرکزی است. 
باید این سوال از بانک مرکزی پرسیده شود 
اضافه برداشت هایی که بانک های خصوصی 
داشتند و باعث شــد با ضریب فزاینده پولی 
حجم نقدینگی بالایی به جامعه پمپاژ شود، 
به چه اجازه ای بوده اســت؟ که البته جواب 
آقایان این اســت اگر ما بــه بانک ها کمک 
نکنیم، باعث بروز مشــکل و ورشکســتگی 
بانک ها می شــود. به جای اینکه مشکل را 
ریشــه ای حل کنند، عوامــل بیرونی را در 

تصمیم گیری ها دخیل می دانند.
برخی از وزرا می گویند در آبان ماه 
شرایط  بدتر از این هم خواهد شد. آیا 

این موضوع صحت دارد؟
آبان ماه شــروع تحریم هاســت. این تحریم 
هــا آغاز یکســری تصمیم هایی اســت که 
بایــد ببینیم با اتحادیه اروپا چه می خواهیم 
کنیم؟ با کشوری مثل روسیه و چین چیکار 
کردیــم؟ بــا توجه بــه تصمیمــات در این 
کشورها و میزان آمادگی خودمان و نگرفتن 
تصمیمات غیرکارشناسی قطعا شرایط  می 

تواند از وضعیت موجود بدتر نشود. 
همانطور که می دانید در خزانه داری 
آمریکا اتاق جنگ اقتصادی علیه ایران 
تشکیل شده اســت. آیا ما چنین اتاق 
جنگ اقتصــادی داریم؟ اگــر داریم 
مســئولیت آن با چه کسی است و اگر 
نداریم چــرا تاکنــون اقدامی در این 

خصوص نکرده ایم؟
همانطور که مستحضرید تقریبا حدود 3 ماه 
قبل مقام معظم رهبــری تصمیمی گرفتند 
و از سران ســه قوه و نمایندگان آنها دعوت 
کردند در این جلســه حضور داشته باشند. 
ایشان در این جلســه مسائل مهم اقتصادی 
را مطرح کردند. بــرای اینکه هماهنگی بین 
سه  قوه ایجاد شود، دستور تشکیل شورایی 
تحت عنوان شورایعالی هماهنگی اقتصادی 
را دادنــد که ظرف دو مــاه اخیر کار خود را 
به طور جدی شــروع کرده است. مقرر شد 
تصمیمات کلان اقتصادی کشور در این شورا 
اتخاذ شود و نظر مقام معظم رهبری هم این  
بود که در حوزه اقتصــادی برای تصمیمات 

کلان کشــور این شــورا به هر جمع بندی 
رسید، ایشــان از آن تصمیم حمایت کنند. 
دبیرخانه این شورا معاونت اقتصادی ریاست 
جمهوری و دبیر شورا دکتر نهاوندیان است. 
این جلسات در دو ســطح برگزار می شود؛ 
جلســات فرعی بدون حضور روســای قوا و 
جلســات اصلی با حضور همــه اعضا برگزار 
می شــود. در جلســات فرعی سرفصل های 
موضوعــات مهم اقتصادی بــا اولویت هایی 
که مقــام معظم رهبری مطــرح کردند، به 
تدریج در حال دسته بندی هستند و برنامه 
عملیاتی برای آنها مشــخص می شــود.  به 
جز موارد مطرح شــده، پیشــنهاداتی هم از 
مجلس، دســتگاه قضا و حتی خود دولت که 
محور و اساس است، مطرح می شود. بخش 
بیشــتر معضلات و مشــکلات در قالب این 
هماهنگی در حال مدیریت اســت. به جرات 
می گویم در طول تاریخ انقلاب هیچ دولتی 
به اندازه دولت آقــای روحانی مورد حمایت 
مقام معظم رهبری نبوده اســت که تمام قوا 
را کنــار هم  جمع کرده اند تا بتوانند در این 
شــرایط بحرانی در عرصه اقتصادی به دولت 

کمک کنند تا موفق شود.
در کنار این قضیه ستاد اقتصاد مقاومتی بود 
که در دولت فعالیت می کرد که شاکله اصلی 
آن وزرا و تیم اقتصادی دولت بودند. این ستاد 
با تغییر نام و ساختار جدید قرار است عملیات 
اجرایی تصمیمات شورا را انجام دهد. فکر می 
کنم با تدابیر اتخاذ شــده و با هماهنگی های 
بین این مجموعه، انشــالله بتوانیم این معبر 
ســخت که توسط آمریکایی ها برای ما ایجاد 

می شود را از میان بر داریم. 
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 به نظر شــما اکنون که چند ماه از آغاز پیش فروش سکه توسط 
بانک مرکزی و بانک ملی ایران گذشته است، این طرح را تا چه اندازه 

موفق ارزیابی می کنید؟ 
با واکاوی آنچه که در گذشته در مورد پیش فروش سکه اتفاق افتاد، به صورت 
کلی این طرح را می توان به عنوان یک طرح شکست خورده و ناموفق ارزیابی 
کرد. در خصوص دلایل این عدم موفقیت هم می توان به موارد زیر اشاره کرد: 
آنچــه که در آمارها اعلام شــد، تعداد 7 میلیون و 600 هزار قطعه ســکه در 
سررسیدهای یک، سه، شش و نه ماهه توسط بانک مرکزی پیش فروش شده 
و این میزان با در نظر گرفتن اینکه هر ســکه حاوی 8/133 هزارم گرم است، 

چیزی در حدود 61 تن طلا خواهد شد. 
همانطور که می دانید در میزان قدرت پول ملی هر کشوری شاخص هایی چون 
حجم پول )M1( و نقدینگی )M2( در اقتصاد از اهمیت بســزایی برخوردار 
است؛ سکه و مسکوکات هم جزء دارایی های اصلی بانک مرکزی هر کشوری 
به عنوان پشــتوانه پولی در نظر گرفته می شود. با توجه به میزان ذخایر ارز و 
طلا در بانک مرکزی این میزان )61 تن( بخش قابل توجهی از ذخایر را به خود 
اختصاص می دهد که با فروش این میزان از طلا از پشــتوانه های پولی کشور 
شاهد تضعیف پول ملی طی ماه های اخیر بودیم که این موضوع عاملی برای 
رشد فزاینده قیمت ارز و طلا در بازار آزاد شد. به همین دلیل از بعُد متغیرهای 

کلان پولی این سیاست کاملا نادرست منجر به تضعیف پول ملی کشور شد. 
 به نظر شما هدف بانک مرکزی از پیش فروش سکه چه بود و تا چه 

اندازه به هدف اولیه خود دست یافت؟
مطابق بررســی های صورت گرفته و با گذشــت زمان مشخص شد 

هدفــی که بانک مرکزی در پیش فروش ســکه دنبال می کرد؛ 
کنتــرل حجم نقدینگی بالقوه و تقاضــای بالقوه برای خرید 

دارایی هــای مبتنی بر ارز در بازار بــود که به جرات باید 
بگویم این هدف تاکنون محقق نشــده است. دلیل این 
موضوع هم آن اســت که در همان مقطع پیش فروش 
ســکه، قیمت سکه در بازار آزاد بین 10 الی 20 درصد 
در مقاطع زمانی مختلف افزایش قیمت داشــت و بعد 
از پیــش فروش هم روند صعــودی آن کماکان ادامه 
داشــت تا اینکه طی روزهای اخیر حتی شــاهد رشد 
بیش از 100 درصدی بهای ســکه در بازارهای داخلی 

هستیم؛ علیرغم آنکه از آن زمان تا به امروز قیمت سکه 
در بازارهای جهانی در حدود 100 دلار افت داشته است.

عامل دیگر شکســت طرح پیش فروش ســکه به واســطه 
شــایعاتی مبنی بر بروز احتمالی نکــول بانک عامل در تحویل 

 دکترعلی اسلامی در گفت و گو 
با »بورس و بانک«:

پیش فروش سکه از 
ذخایر بانک مر کزی 
منجر به تضعیف پول 
ملــــی شد 
کاهش اثربخشی اوراق گواهی سکه با 
احتمال نکول بانک عامل در سررسیدها

طاهره گودرزی

در میزان قدرت پول ملی هر کشوری 
 )M1( شاخص هایی همچون حجم پول
و نقدینگی )M2( در اقتصاد از اهمیت بســزایی 
برخوردار است؛ سکه و مسکوکات هم جزء دارایی 
های اصلی بانک مرکزی هر کشــوری به عنوان 
پشتوانه پولی در نظر گرفته می شود. با توجه به 
میزان ذخایر ارز و طلا در بانک مرکزی این میزان 

)61 تن( بخش قابــل توجهی از ذخایر را به خود 
اختصاص می دهد که با فروش این میزان از طلا از 
پشتوانه های پولی کشور شاهد تضعیف پول ملی 
طی ماه هــای اخیر بودیم که این موضوع عاملی 
برای رشــد فزاینده قیمت ارز و طلا در بازار آزاد 
شد. به همین دلیل از بعُد متغیرهای کلان پولی 
این سیاست کاملا نادرست منجر به تضعیف پول 

ملی کشور شد. دکتر علی اسلامی بیدگلی رئیس 
هیات مدیره شــرکت سرمایه گذاری آرمان آتی 
ضمن بیان موارد فوق در خصوص نوســانات نرخ 
سکه و اثرات پیش فروش سکه آتی در بورس کالا 
در گفتگو با ماهنامه "بورس و بانک" نظرات خود 

را بیان کرده است که با هم می خوانیم:
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متغیرهای اصلی برای موفقیت هر طرحی، میزان 
اعتبار ناشر هست. زمانی که در مطبوعات و جراید 
و مصاحبــه های برخی از مســئولان بنا به دلایل 
مختلف  مطرح می شــود که ممکن است سکه ها 
در سررسیدهای اعلام شده به پیش خریدکنندگان 
تحویل داده نشــود، به میزان قابل ملاحظه ای از 
اعتبار آن طرح می کاهد. متاسفانه این اتفاق افتاد 
و احتمال اینکه در موارد بعدی تامین مالی از طرق 
مختلف نظیر پیش فروش سکه یا حتی انتشار اوراق 
و فروش اوراق اسناد خزانه هم با چالش های جدی 

به این دلیل مواجه شویم؛ زیاد خواهد بود.
 جناب آقای دکتر اسلامی در مقطعی اعلام 
شد که ســکه های پیش فروش شده باید 
مالیات بپردازند. این موضوع تا چه اندازه در 
تحقق اهداف طرح در راســتای جمع آوری 

نقدینگی می تواند تاثیرگذار باشد؟
به موضوع خوبی اشــاره کردید. ریســک دیگری 
که برای خریداران ســکه می توان متصور شــد، 
ریسک های مالیاتی اســت. علیرغم تاکید موکد 

مســئولان در زمان پیش فروش ســکه مبنی بر معافیت مالیاتی این ابزار، 
پس از مدتی دائما توســط مسئولان اعلام شــد که خریداران بابت سودی 
که از محل پیش خرید ســکه و فروش احتمالی آنها به دست می آورند، باید 
مالیات بپردازند. هرچند که اخذ مالیات از هر درآمدی مورد توصیه بسیاری از 
کارشناسان در جوامع مختلف است، اما اخذ مالیات از بابت فاصله بین خرید 
و فروش در بسیاری از کشورها و جوامع به اصطلاح مالیات مبتنی بر منفعت 

سرمایه )CAPITALGIAN( نیاز به بسترهای قانونی دارد.
یکی از مستندات بســترهای قانونی؛ مصاحبه های مسئولان است که دائما 
به معافیت مالیاتی این ابزار اشاره می کردند و همچنین پشتوانه های قوانین 
مالیاتی کشور که طبیعتا این ابزار را از پرداخت مالیات معاف می کند. متاسفانه 
شایعاتی مبنی بر این موضوع باعث شد مردم به جای استقبال از این طرح ها 
به سمت بازارهای غیررســمی هدایت شوند که بدنبال آن در این بازارها هم 
آشفتگی و التهاب ایجاد و منجر به رشد فزاینده قیمت سکه بیش از آنچه که 
انتظار می رفت، شــد. به گونه ای که این روزها به دلیل افزایش تقاضا در این 
حوزه شاهد رشد قابل توجه قیمت سکه بیش از ارزش واقعی آن در بازارهای 
داخلی هستیم. همچنین مشاهده می شود قیمت سکه در بازار با دلار بیش از 
10 هزار تومان مورد محاسبه قرار می گیرد که این موضوع بیانگر این است 
که ســرمایه گذاران ترجیح می دهند پس اندازهای خود را در حوزه 
هایی غیر از حوزه های رسمی اعلام شده از طریق بانک مرکزی و 
احیانا دولت سرمایه گذاری کنند که همین امر طبیعتا منجر 

به کاهش رتبه اعتباری دولت می شود.
 به نظر شــما بحث اخذ مالیات از پیش فروش 
سکه تا چه اندازه می تواند در شکست این طرح 

تاثیرگذار باشد؟
موضوع پرداخت مالیات بر درآمد اتفاقی بسیار جدی 
است. یکی از دلایل شکست این طرح شایعه پرداخت 
احتمالی مالیات است. این نکته قابل توجه است که با 
افزایش قیمت ارز صرفا بهای سکه در بازارها رشد نکرده 
است؛ بلکه هر سرمایه گذاری که در این بازه زمانی اقدام 
بــه خرید خودرو )چه داخلی و چه خارجی( در بازار کرده، 
بیش از 100 درصد منفعت به دست آورده است. در بسیاری 
از املاک به ویژه ملک های ارزان قیمت در سراســر کشــور نیز 

چنین اتفاقی افتاد؛ یعنی ملک هم در این 
بازه مانند سکه با رشد 100 درصدی روبرو شد؛ 

بنابراین هر کس سرمایه خود را به جای پیش خرید 
ســکه وارد این حوزه ها کرده بود، بازده 100 درصدی به 

دست می آورد. بنابراین با توجه به شرایط موجود به محصولی که 
شفاف تر است، جریمه بیشتری تعلق می گیرد؛ در نتیجه سرمایه گذاران از 

این موضوع استقبال چندانی نخواهند کرد. 
نکته حائز اهمیت در این خصوص این است که اگر در کشورمان از ابزارهایی 
استفاده و مردم را تشــویق کنیم به صورت ساختار یافته پس اندازهای خود 
را در این مکان ها ســرمایه گذاری کنند که قابلیت کنترل و نظارت بیشتری 
داشته باشــد و بعد بابت آن کنترل و نظارت آنها را جریمه کنیم؛ بطور قطع 
بازار را به ســمت بازارهای غیررسمی و شبکه های زیرزمینی اقتصاد هدایت 

خواهیم کرد.
 جنابعالی وضعیت این بازار را در آینده چگونه ارزیابی می کنید؟

علیرغم ریســک هایی مبنی بر احتمال اخذ مالیات از خریداران ســکه، عدم 
تحویل ســکه ها در سررسیدهای مقرر یا واکاوی حساب خریداران سکه طی 
روزهای اخیر شاهد تحویل یک میلیون و 760 هزار قطعه سکه پیش فروش 
شده در سررسیدهای از پیش اعلام شده بودیم که این موضوع نشان می دهد 
با وجود تنش هایی که به خریداران سکه تا زمان سررسیدها وارد شده است، 
بانک عامل تعهدات خود را تحت هر شرایطی انجام داد و احتمال اینکه سکه 

های باقیمانده نیز در زمان های مقرر تحویل داده شود، بسیار جدی است. 
در همین راســتا لازم اســت به این نکته اشــاره کنم اگر قرار اســت از طریق 
مراجع رسمی دارایی های مالی مشابهی به عموم مردم واگذار شود، باید به این 
نکته توجه داشت که دارایی های مالی فی نفسه دارای ریسک سرمایه گذاری 
هستند و اگر ریســک های سیستماتیک جانبی نظیر آنچه که در مورد سکه 
اتفاق افتاد، به این دارایی ها تحمیل شود، شانس موفقیت بانک مرکزی و بانک 
های عامل در فروش این دارایی های مالی به عموم مردم در نمونه های بعدی 
کاهش پیدا خواهد کرد. دولت و بانک مرکزی باید توجه داشته باشند سرمایه 
گذارانی که نسبت به خرید دارایی های مالی با تضمین بانک مرکزی اقدام می 
کنند، به دنبال سرمایه گذاری بدون ریسک یا با درجه ریسک پایین هستند؛ 
اما ریسک هایی که به خریداران سکه تحمیل شد، اعتباراین اوراق را به میزان 

قابل توجهی کاهش داد.

عرضه اوراق گواهی سکه 
در بورس و تحویل آنها 

در سررسید به طور قطع 
منجر به کاهش التهابات در 
بازار سکه و کاهش قیمت 

خواهد شد. متاسفانه 
چیزی که باعث شد 

اثربخشی این ابزار برای 
کنترل قیمت ها کم شود 
خریداران با حجم زیادی 
از استرس ها برای نکول 

احتمالی مواجه شدند
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پس از رکوردشکنی های پیشین بازار آتی، اینبار 
باید گفت رکورد بر رکورد در بازار ثبت شــده تا 
جایی که سه سررسید از سررسیدهای موجود در 
این بازار به قیمت هایی بالاتر از 3 میلیون تومان 
دســت پیدا کرده اند. این رقم اگرچه در گذشته 
یک ســقف غیرقابل دسترس به شمار می رفت، 
اما  اینبار در ســه سررسید شهریور، آبان و دی 
 ماه امسال ثبت شده است. این در حالی بود که 
سررســید آبان  ماه در قیمــت پایانی بیش از 3 
میلیون و 100 هزار تومان آرام گرفته است. این 
سیگنال اگرچه در ضعف نسبی بهای جهانی طلا 
و رشد پراکنده قیمت دلار در کشورهای همسایه 
خودنمایی کرده، اما  نشــان می دهد هنوز بازار 
التهاب پیشین را رها نکرده و به سطوحی رسیده 

که در گذشته غیرممکن تلقی می شد.
در صورت تداوم این روند افزایشی دیگر نمی توان 
هیــچ اظهارنظر قاطعــی را در مورد بازار عنوان 
کرد. از ســوی دیگر شــاید قیمت آتی بیش از 
3 میلیون تومان برای تصمیم  ســازان اقتصادی 
یک سیگنال جدی به شمار رفته و برای حمایت 
از بــازار و مدیریت قیمت ها کاری کنند؛ اگرچه 
حجم اهمیت بازار سکه در مقایسه با کل اقتصاد 

در کشــور شاید چندان برجسته نباشد. مخالف 
این نظر باید گفت که حتی با فرض وجود حباب 
جدی در بازار ســکه باز هم می تــوان این بازار 
را به عنــوان یکی از فاکتورهای تعیین  کننده در 
نوســان قیمت دلار به شمار آورد؛ یعنی نوسان 
قیمت ها در بازار ســکه فرصتی برای سودآوری 
ســفته  بازی به جای بــازار ارز خواهد بود. البته 
قیمت هــای بالای فعلی در بازار ســکه آتی به 
قدری جذاب اســت که فــروش و خروج از بازار 
را توجیــه کرده و در برابر آن خرید را خطرناک 

نشان می دهد.
از ســوی دیگر فاصله قیمتی بین نزدیک  ترین 
سررســید یعنی تیرماه برای تحویل در بیست و 
چهارم همین ماه بالاتر از قبل بوده که هم نشان 
می دهد بازار چشم انداز افزایشی جدیدی را برای 
هفته های آینده در نظر گرفته و هم این شائبه را 
مطرح می کند که برخی برای خروج از بازار گویا 
به قیمت های بالاتری نیاز دارند. به هر حال بازار 
آتی هنوز هم از نوســان قیمت ها در بازار نقدی 
تبعیت کرده و روند افزایشــی نرخ در بازار آتی 
همگام با افزایش قیمت ها در بازار نقدی نوسان 

کرده است.
نمودار نوسان قیمت ها، رکوردشکنی های مداوم 
در بازار نقدی و ســکه آتی و مخصوصا شکسته 
شــدن جو روانی ســکه آتی 3 میلیون تومانی 
مواردی است که بازار به خوبی از آن مطلع شده 

و شــاید داده دیگری برای توضیح وضعیت بازار 
نیاز نباشد. انتظارات تورمی در بازار سکه نقدی به 
قدری افزایش یافته که حتی رکوردهای قیمتی 
پیشین را به رسمیت نمی شناسد و گویی سقفی 
برای آن متصور نیســت. این در حالی است که 
قیمت ســکه که به راحتی از 2 میلیون و 500 
هزار تومان عبور کرده هم خود محرک مضاعفی 
برای بازار آتی است و اگر روند افزایشی قیمت ها 
ادامه یابد، شــرایط غیرمنتظره ای را باید شاهد 
باشیم. در برابر این موارد قیمت بالای 3 میلیون 
تومانی برای آتی ســکه به معنای آن اســت که 
بازار از تمایل به رشــد قیمت ها برخوردار است؛ 
بنابراین زمینه بهتر و توجیه بیشــتری را برای 
مداخله دولت فراهم می آورد. این سیگنال یعنی 
رصد جو روانی و انتظارات قیمتی را باید یکی از 
موهبت های بازار آتی به شمار آورد که می تواند 
شــرایط بازار را بیش از پیش شفاف سازد. شاید 
پیش  بینی آینده بازار نقدی و آتی سکه طلا نه 
به تحلیل بلکه به پیشــگویی نیاز داشته باشد و 
اهالی بازار هــم این نکته یعنی دورنمای مبهم 
قیمت ها و پتانســیل بروز هر رخداد پیش بینی 
نشــده جدید را دریافته اند؛ آن  هم در وضعیتی 
که مشــخص نیست دورنمای مناسبات ایران و 
سایر کشورها، مراودات ارزی، مهاجرت نقدینگی 
و دقیق  تر مســیر حرکت غول نقدینگی به چه 
ســمتی است. این در حالی است که قیمت های 

جهت یابی آینــده در بازار آتــی سکه

محمدحسین بابالو  
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جذاب اســت و نمی تــوان نتیجه گیری کرد که 
مســیر اصلی قیمت ها در چه فازی خواهد بود. 
نگاهی به نوسان قیمت ها نشان می دهد میل به 
رشد قیمتی جدی  تر از چیزی است که به نظر 
می رســد؛ آن هم در وضعیتی که برخی قوانین 
شاید از رشد بیشتر قیمت ها ممانعت می کنند. 
یعنی روزهای آینده اگر جو پایان هفته گذشته 
در کار باشد، روند صعودی باز هم ادامه می یابد؛ 
رخــدادی که نــه می توان آن را تایید و نه آن را 

رد کرد.
اگرچه قیمت های بالای فعلی و شواهد معاملاتی 
و رخدادهای جانبی در بازار نقدی سکه احتمال 
کاهــش قیمت ها را غیرممکن نمی داند، اما جو 
عمومی در بازار نقدی اســت که هم  اکنون و در 
گذشــته برای بازار آتی تعیین تکلیف کرده و تا 
زمانی که این روند ادامه دارد، باز هم بازار با رشد 
قیمت ها رو به  رو خواهد شــد. اگر در هفته های 
گذشــته از قیمت بالای 3 میلیون تومان برای 
بازار آتی ســخن می گفتیم، قطعا مورد انتقادات 
بسیاری قرار می گرفتیم؛ اگرچه در همان زمان 
هم پتانســیل رشد قیمت ها با اهرم جو روانی را 
مورد توجه قرار دادیم. هم اکنون هم باید پذیرفت 
که بازار هنوز در فاز افزایشــی قرار داشــته و تا 
زمانی که برای مدیریت بازار و حمایت از آرامش 
قیمتی اقدامی صورت نپذیرد، این شــرایط کلی 
و نوسان نرخ ادامه می یابد، اما این ادعا به معنی 

احتمال رشد قیمت ها به صراحت نیست.
کاهش حجم معاملات و اما و اگرهای آن

در هفته گذشــته شاهد داد و ستد 177 هزار و 
65 قرارداد سکه آتی در بورس کالا بودیم که به 
نسبت مدت مشابه در هفته قبل 11/54 درصد 
یا 23 هزار و ۹3 قرارداد کاهش داشته است. این 
شرایط معاملاتی نشان می دهد این بازار هنوز هم 
با جذابیت های بســیاری رو به  رو است؛ چراکه 
متوسط حجم معاملات هفتگی در سال گذشته 
نزدیک به 80 هزار قرارداد بوده اســت. در هفته 
قبــل 8 هزار و 272 خریــدار - قرارداد در بازار 
ایفــای نقش کــرده و در برابر آن 8 هزار و 303 
فروشــنده - قرارداد به معامله پرداخته اند. این 
وضعیت یعنی برتری 31 واحدی فروش نشــان 
می دهد که بازار به فروش متمایل بوده، اما بسیار 
جزئی اســت. در نوســان قیمت و رشد نرخ این 

نکته مهم ارزیابی می شود.
بــه  رغم افزایش قیمت هــا در بازار آتی و نقدی 
ســکه، در هفته گذشته شــاهد کاهش حجم 
معامــلات بودیم. اگرچه این روند کاهشــی در 
شــرایطی رخ داده کــه روز ابتدایی هفته قبل 
به دلیل تعطیلی معاملاتی ثبت نشــده اســت. 
ایــن نکته کاهش حجم معاملات را در نگاه اول 

توجیه می کند، اگرچه به نســبت مدت مشابه 
در هفتــه قبل تنهــا 11/54 درصــد از حجم 
معاملات کاســته شده یعنی اگر به نسبت یک 
روز معاملاتی که 16/6 درصد از حجم معاملات 
را در بر می گیرد نادیده بگیریم، حجم معاملات 
در هفته قبل حتی افزایشی بوده است. با توجه 
به این شــرایط اگر در هفته قبل شاهد یک روز 
تعطیــل نبودیم، یک رکورد جذاب معاملاتی به 
ثبت رســیده بود. از سوی دیگر سختگیری های 
بورس کالا خود دلیلی برای محدودیت معاملات 
به شمار می رود. یعنی پتانسیل های بازار آتی از 
لحاظ حجم معاملات بیش از چیزی است که به 
نظر می رســد. تجمیع این موارد وضعیت مثبت 
و مهم معاملاتی در بورس کالاســت که همین 
داده در صورت توجه بیشتر به آن می تواند یکی 
از ابزارهای مدیریت قیمتی در بازار سکه نقدی 
باشــد که البته از سوی تصمیم  سازان اقتصادی 
توجه کمتری به آن شــده است. انتقادی که در 
بسیاری از گزارش ها به آن پرداختیم؛ چراکه کم 
 توجهی به این ابزار مهم معاملاتی در بورس کالا 
تضعیف توان مدیریتی دولت در بازار ســکه به 
شمار می رود؛ رخدادی که اگر در بازارهای مشابه 
همچون طلای آب  شــده یا فلزات پایه همچون 
مس یا آلومینیوم مورد توجه قرار گیرد؛ مکانیزم 
جدید و جذابی برای معاملات در این حوزه های 
قیمتی نیز به شــمار خواهد رفت. همانگونه که 
عنوان شد فشار فروش در بازار آتی سکه در هفته 
گذشــته وجود داشت، اما این عدد 31 واحدی 

ناچیز ارزیابی می شود.
با توجه به قیمت های بسیار بالای فعلی و البته 
رکوردشــکنی های پیاپی، ســاده  ترین نتیجه 
 گیــری ترس از قیمت های بالای فعلی و نگرانی 
از عقبگرد نرخ در بازار نقدی و آتی ســکه است 
که موجب شده آزادی عمل چندانی برای معامله 
 گران فراهم نشــود و پس از هر معامله و کسب 
ســود مقطعی، اقدام به خــروج از بازار و حفظ 
ســود محدود خود کنند. این در حالی است که 
در روند افزایشــی هفته گذشــته سودهای ذکر 
شده چندان هم محدود نبوده و معامله  گران در 
صورت حدس رشــد نرخ می توانستند از منافع 
جذابی بهره ببرند. در هر حال حضور مقطعی در 
بازار را می توان از واقعیت های هفته گذشــته به 
شمار آورد که نشان می دهد هم جذابیت خرید 
و هــم ترس از افت قیمت ها هر دو در معاملات 
ایفــای نقش کرده و حتی می توان گفت که هر 
دو این ســیگنال ها از وزن و قدرت تاثیرگذاری 
نســبتا یکســانی برخوردار بوده اند. این شرایط 
چهــره واقعی بازار در هفته گذشــته بود، یعنی 
چیزی که بیش از همه در حجم معاملات قابل 
ارزیابی است، تقابل خوش  بینی- ریسک  در بازار 

آتی بوده، اگرچه طی هفته های اخیر این چهره 
را به کرات در بازار مشاهده کرده ایم.

همیــن نکته را که از آمارهــای معاملاتی قابل 
رهگیری اســت ، می  توان به عنوان یک سیگنال 
اصلی مدنظر قــرار داد یعنی بازار آتی در طول 
هفته گذشته میل به رشد قیمتی نداشته است؛ 
چراکه برآیند تقابل داده های مثبت و منفی ناچیز 
اســت و بازار آتی گویی تنها نظاره گر بازارهای 
نقدی بوده و از ســیگنال های آن تاثیر پذیرفته 
اســت؛ رخدادی که مدت هاست در بازار ایفای 
نقش کرده، اما در هفته گذشــته این مطلب با 
صراحت بیشتری خودنمایی کرده است. از همین 
داده می توان تاثیرگذاری بازار آتی بر بازار نقدی 
حداقل در هفته گذشته را نقد کرد. رفتار معامله  
گران در بازار آتی نشان می دهد که هیچ سمت 
و سویی برای دورنمای بهای سکه نقدی در بازار 
داخلی متصور نیســت. ایــن نکته را باید جدی 
گرفت؛ چراکه یکی از اهرم های تاثیرگذار بر روند 
قیمت ها و البته نشاندهنده بخشی از واقعیت های 
طرز فکر معاملاتی در بازار آتی حداقل در هفته 
گذشــته خنثی شــده و از لحاظ تحلیل و ارائه 
سیگنال بازار آتی چیز خاصی برای عرضه نداشته 
اســت. البته رشد عمومی قیمتی در بازار نقدی 
خــود توجیه  گر رفتار فعالان بازار و خوش  بینی 

بسیار محدود به دورنمای قیمتی است.
نکتــه دیگر در خصوص حجــم معاملات طی 
هفته هــای اخیر توجــه بازار بــه حفظ حجم 
معاملاتــی نزدیک به 200 هزار قرارداد اســت. 
یعنــی بازار با احتســاب التهــاب قیمتی فعلی 
این رقم را تجربه می کند و به معنی آن اســت 
که در شــرایط فعلی بــازار آتی به دلایل فنی و 
غیرفنی توان رشد جدی حجم معاملات و تجربه 

رکوردهای معاملاتی پیشین را ندارد.
به احتمال قوی دلیل اول عدم رشــد جدی حجم 
معاملات، ســختگیری های بورس کالاســت، اما 
مطلب دیگر در وضعیت معاملاتی در همین بازار 
خلاصه می شــود. حتی اگر خریداران در شرایط 
فعلی آزادی  عمل صد در صدی داشته باشند، باز 
هم حجم معاملات از رکوردهای پیشــین بیشتر 
نمی شــود؛ چراکــه هیچ اجماعــی در طرز فکر 
افزایشــی در بازار نقدی و سکه آتی وجود ندارد و 
هر چه در بازار آتی ایفای نقش می کند، تاثیرگذاری 
قیمت های نقدی بر بازار آتی اســت. این شرایط 
دســت بورس کالا را برای آزادی عمل بیشتر باز  
می گــذارد، امــا  در تناقض با این طرز فکر اگر به 
هر دلیل رخدادهای پیشــین یعنی افت قیمت ها 
در بازار آتی به ثبت برســد هم زیان هایی نجومی 
نصیب بســیاری از معامله گرانی خواهد شد که از 
آزادی عمل حداکثری، حداکثر استفاده را برده اند.
* نقل از دنیای اقتصاد 
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پس از صدور مجوز بانک  مرکزی مبنی بر 
انحصارشــکنی تامین ارز از سوی بانک ها 
و صدور مجوز بــه  صرافی ها برای ورود به 
عملیات معاملات رسمی ارز، نقشه راه 16  
گانه انتخــاب صرافی ها و دریافت ارز برای 
فعالان اقتصادی مشخص شد. پیش از این 
بخشــنامه بانک ها اولویت خرید و فروش 
برای واردکنندگان و صادرکنندگان بودند؛ 
اما براساس بخشنامه جدید فعالان تجاری 
می توانند صرافی مورد نظر خود را از طریق 
ســامانه »نیما« انتخاب و بــرای مبادلات 

ارزی معرفی کنند.
تحلیلگــران اقتصادی بر ایــن باورند که 
مکانیزم جدید تامیــن ارز برای ورود کالا 
از یک ســو فعالیت  صرافی ها در ســامانه 
نیما را پررنگ  تر و از ســوی دیگر آزادی 
عمل بیشــتری بــه فعالان تجــاری برای 
تهیــه ارز مورد نظر خــود می دهد. بانک 
مرکزی با ابلاغ بخشــنامه جدید عملیات 
معاملات رســمی ارز در ســامانه نیما از 
ســویی صرافی ها را مجاز اعــلام کرد. در 
این بخشنامه 5  بندی انحصار تامین ارز در 
سامانه نیما از سوی بانک ها شکسته شد تا 
صرافی های غیربانکی نیز نقش فعال  تری 
نســبت به  گذشته ایفا کنند. این در حالی 
است که پیش از ابلاغ این بخشنامه اولویت 
تامین ارز بر عهده بانک ها بوده و صرافی ها 
اجازه ورود به خرید و فروش های رســمی 

ارز را نداشتند.
اما ســاز و کار تهیه ارز از سوی صرافی ها 

به چه شــکلی تعبیه شده است؟ بر اساس 
اعلام بانک مرکــزی فعالان تجاری از این 
پــس بــرای تامیــن ارز از صرافی ها باید 
چندین مســیر را طی کند. در حال حاضر 
واردکننــدگان برای آنکــه بتوانند صرافی 
خود را انتخاب کرده و به  صورت مستقیم 
با صرافی منتخب خود از ســامانه نیما ارز 
خریداری کنند، باید 16 گام را پشــت سر 
بگذارند. اما ساز و کار فعالیت سامانه نیما 
چگونه اســت؟ سامانه نیما )نظام یکپارچه 
معاملات ارزی( را می توان به عنوان راسته 
مجازی تبــادلات ارزی توصیــف کرد. با 
راه اندازی این ســامانه در اوایل اردیبهشت  
ماه امسال متقاضیان و عرضه کنندگان ارز 
در یک محیط الکترونیکی با واســطه گری 
صرافان ســفارش ها و پیشــنهادهای خود 
را به ثبت می رســانند. ســامانه ای که اگر 
مکانیزم بازار در آن به رســمیت شناخته 
شــود، می تواند »کارآیی«، »شــفافیت«، 
»تمرکز« و »مکانیزم سیاستگذاری ارزی« 
را وارد ریــل بهینــه  تری کنــد. متولیان 
دولتی راه اندازی ســامانه جدید را پاسخی 
بــه دغدغه رئیس  جمهــوری در خصوص 
ارز طی  معامــلات  نامطلــوب  مکانیــزم 

سال های اخیر اعلام می کنند.

گام های 16  گانه
نقشــه راه تامین ارز از مبــادی صرافی ها 
برای تجــار و فعالان اقتصــادی رونمایی 
شد. جزئیات نقشه راه جدید بانک مرکزی 

نشان می دهد فعالان تجاری برای دریافت 
ارز مورد نیاز خود باید 16 گام را طی کنند.
 نخستین گام برداشته شده برای تامین 
ایجاد ثبت ســفارش  واردکننــدگان؛  ارز 
است. واردکننده با مراجعه به سامانه جامع 
تجارت نسبت به ثبت سفارش خود اقدام 

می کند.
 مراجعه به بانک عامل؛ دومین مسیری 
اســت که تجار برای رفــع نیازهای ارزی 
خود باید پشــت ســر بگذارند. ساز و کار 
این مرحله نیز اینگونه اســت که بازرگانان 
به شــعبه هایی از بانک عامل که در ثبت 
سفارش انتخاب کرده اند، مراجعه و با ارائه 
اطلاعات ثبت ســفارش درخواست تعیین 

ارز را اعلام می کنند.
 در مرحلــه ســوم بانک عامــل باید با 
مراجعه به ســامانه »پرتال ارزی« از بانک 
مرکزی درخواســت گواهی ثبت آماری از 

نوع »بانکی - نیما« را ثبت کند.
 اخذ تعهدات و وثایق لازم از بازرگانان؛ 
چهارمین گامی است که برای تامین ارز از 
صرافی ها برداشته می شود. در صورتی که 
گواهی ثبت آماری مورد تایید بانک مرکزی 
قرار بگیرد، بانک عامل موظف خواهد شد 
تضامیــن لازم را از بازرگانــان مطابق بند 
»ق« بخــش اول مجموعــه مقررات ارزی 
اخــذ و تائیدیه آن را در ســامانه ارز اعلام 

کند.
 پنجمیــن گام واردکننــدگان؛ ثبــت 
درخواســت خرید ارز اســت. بازرگانان با 

با رفع انحصار از سامانه »نیما« اعلام شد؛

۱۶ گام دسترسی به ارز واردات
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مراجعه به ســامانه جامع تجارت و انتخاب 
گزینــه »خریــد ارز« در بخش »مدیریت 
عملیات ارزی بانکی« می توانند مســتقیما 
نسبت به درخواســت خرید ارز برای ثبت 

سفارش خود اقدام کنند.
 ارائه پیشــنهاد فروش ارز؛ گام ششمی 
اســت که از ســوی صرافی ها برداشــته 
می شــود. صرافی های مجاز بــا مراجعه به 
»ســامانه ســنا« و انتخاب تب نیما روی 
درخواســت های خریــد ارز ثبت شــده، 
پیشــنهادهای فــروش ارز خــود را ثبت 

می کنند.
* انتخــاب یکی از پیشــنهادهای فروش 
صرافی ها؛ گام بعدی واردکنندگان اســت. 
جزئیات عبور از این مرحله به این شــکل 
اســت که بازرگان یکی از پیشــنهادهای 
صرافی ها را به دلخواه خود انتخاب می کند.
 در ایــن مرحله بازرگانــان کل مبالغ 
ریالــی معامله را به حســاب اعلام  شــده 

صرافی واریز می کنند.
 نهمین گام نیز به عهده صرافی هاست 
که طی آن صرافی حواله ارز را به حســاب 

فروشنده خارجی صادر می کند.
 پــس از صدور حواله ارزی به حســاب 
فروشــنده خارجــی بانک عامــل موظف 
خواهد بود با مراجعه به ســامانه مدیریت 
تعهدات ارزی کشــور، نسبت به ثبت ابزار 
پرداخت در قالب بــرات بدون تعهد اقدام 

کند.
 واردکننــده در این مرحله لازم اســت 
اسناد حمل ثبت سفارش خود را به بانک 

عامل تحویل دهد.
 در ایــن مرحلــه بانک عامــل باید با 
مراجعه به سامانه »مدیریت تعهدات ارزی 

کشور« اسناد حمل خود را ثبت کند.
 بازرگان موظف اســت در این مرحله با 
مراجعه به ســامانه جامع تجارت در بخش 
مدیریــت عملیــات ارزی بانکی اطلاعات 

منشأ ارز خود را ثبت کند.
 اما در این مرحله بانک عامل با بررسی 
منشأ ارز اقدام به صدور اعلامیه تامین ارز 

می کند.
 بــازرگان با مراجعه بــه گمرک و ارائه 
شماره رهگیری اعلامیه تامین ارز اقدام به 

ترخیص کالای خود می کند.
 آخریــن گام نیز رفــع تعهد و دریافت 
تضامین است. در این مرحله بازرگان پس 
از ترخیــص کالا برای رفع تعهد و دریافت 
تضامین خود باید بــه بانک عامل مراجعه 

کند.

چند گوشزد
مراحل 16  گانــه دریافت ارز از صرافی ها 
چند نکتــه مهــم در بطن خــود دارد. 
نخســت اینکــه در روش هــای پرداخت 
)ال  ســی( با حواله کد بانک عامل تعهد 
پرداخت ابزار به بانک کارگزار را دارد. بر 
این اســاس بانک عامل می تواند اقدام به 
ثبت درخواست خرید ارز از طریق سامانه 
تامین ارز پرتال ارزی کند. همچنین نرخ 
قیمت پیشنهاد شــده از سوی صرافی ها 
باید بیشــتر از نرخ اعلامی بانک مرکزی 
باشد. نرخ اعلامی بانک مرکزی در سایت 
به  صورت روزانه منتشــر می شــود.  آن 
نکته بعدی دیگر به مواردی اشــاره دارد 
که براســاس آن الزاما بایــد مبالغ ارزی 
از سیســتم بانکی به حســاب فروشنده 
خارجی واریز شود. در این شرایط تامین 
ارز می تواند به دو صورت انجام گیرد؛ در 
حالت اول بانک عامل مستقیما از سامانه 
نیما اقدام به خرید ارز می کند و در حالت 
دوم بــازرگان ارز مورد نیاز را از ســامانه 
نیما خریداری و به حســاب بانک عامل 
خود واریز کرده، ســپس بانک عامل آن 
ارز را به فروشنده خارجی حواله می کند. 
اما نکته دیگر این اســت، در صورتی که 
روش پرداخــت بــازرگان به فروشــنده 
خارجی به  صورت حســاب باز )نســیه( 
باشــد، گام های 5 تا ۹ بعــد از گام 15 
انجام می شــود و بالاخره نکته آخر اینکه 

ابزار پرداخت بسته به نوع روش پرداخت 
 می  تواند به صورت ال  ســی با حواله نیز 

ثبت شود.

پاسخ به برخی ابهامات
تامین ارز برای واردکنندگان و از ســوی 
دیگر بحث بازگشت درآمد ارزی حاصل از 
صادرات به سامانه نیما در روزهای گذشته 
انتقاداتی به همراه داشــته است و برخی 
صادرکنندگان  جملــه  از  صادرکنندگان 
فرش نســبت بــه این موضــوع واکنش 
داشــته و موانع این رویکرد برای فعالان 
بازار را مطــرح کرده اند. در این  خصوص 
ســازمان توســعه تجارت در توضیحاتی 
به انتقادات وارد شــده از ســوی فعالان 
اقتصــادی واکنش نشــان داد. مدیرکل 
دفتر مقررات صادرات و واردات ســازمان 
توســعه تجارت درباره انتقاد برخی تجار 
از لزوم فروش ارز به قیمت 4200 تومان 
و نبود امکان دریافت ارز تک  نرخی برای 
خرید مواد اولیــه تاکید کرد: طبق اعلام 
مســئولان بانکی نرخ دلار 4200 تومان 
است و تا جایی که اطلاع دارم نرخ دومی 
برای ارز وجــود ندارد. علی علی آبادی در 
ارتباط بــا نرخ دلار در بــازار آزاد گفت: 
واردات با اســناد تجاری صورت می گیرد 
و آنچه درباره بازار آزاد مطرح می شــود، 
وجود ندارد. تجار نیز باید مسائل مربوط 
به ارز خــود را از منابــع بانکی پیگیری 
کنند. بانک مرکــزی اینگونه اعلام کرده 
که نیازهای تجــار را تامین می کند. وی 
افزود: ســوالات مرتبط با نحوه تامین ارز 
باید از بانک مرکزی پرسیده شود؛ چراکه 
را  از ســامانه های مربوطه  نحوه استفاده 
توضیح خواهنــد داد. وی ادامــه داد: از 
سوی دیگر برای انجام امور تجاری حتما 
لازم است افراد برای واردات ثبت سفارش 
و پس از این مرحله مسائل بانکی و تامین 
ارز خود را دنبال کننــد. برای واردات و 
صــادرات چنین چرخه ای تعریف شــده 
و در ایــن روند نــرخ دلار 4200 تومان 
تعریف شده است. مدیرکل دفتر مقررات 
صادرات و واردات سازمان توسعه تجارت 
با اشــاره به فعالیت  ســامانه هایی مانند 
نیما اظهار کــرد: آنچه مربوط به دفتر ما 
می شود، در مرحله ثبت  سفارش به پایان 
می رســد و آنچه مربوط به مسائل بانکی 
و تامین ارز می شــود، در مراحل پس از 
 ثبت ســفارش از ســوی بانــک مرکزی 

پیگیری می شود.

سامانه نیما که اگر 
مکانیزم بازار در آن به 
رسمیت شناخته شود، 

می تواند »کارآیی«، 
»شفافیت«، »تمرکز« و 
»مکانیزم سیاستگذاری 
ارزی« را وارد ریل بهینه 
 تری کند.  متولیان دولتی 
راه اندازی سامانه جدید را 
پاسخی به دغدغه رئیس  

جمهوری در خصوص 
مکانیزم نامطلوب 

معاملات ارز طی سال های 
اخیر اعلام می کنند
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گزارش ها نشــان می دهد مهمترین موضوع مورد بحث در آخرین 
جلســه شورای پول و اعتبار بررسی چالش ها و تشریح راهکارهای 
اصلاح نظام بانکی بوده اســت. در این جلســه بحث ســاماندهی 
بانک های نظامی نیز مطــرح و تصمیماتی در این خصوص اتخاذ 
شد. گمانه زنی های رسانه ها حاکی از آن است که پیش از این سه 
ســناریوی »ادغام دو بانک«، »ادغام تمام بانک ها و تشــکیل یک 
بانک جدید« و »ادغام در یک بانک نظامی قدیمی« مطرح شــده 
بود که نتایج نشســت اخیر حاکی از آن است که احتمال انتخاب 

سناریوی دوم بیشتر از دو سناریوی دیگر است.
در آخرین جلســه شــورای پول و اعتبار طرح اصلاح نظام بانکی 
کلید خــورد و بحــث ســاماندهی بانک های نظامی بــه جریان 
افتاد. گمانه زنی های رســانه ای حاکی از آن بــود که پیش از این 
ســه ســناریوی »ادغام دو بانکی«، »ادغام تمام بانک ها و تشکیل 
یک بانــک جدید« و »ادغام در یک بانــک نظامی قدیمی« برای 
ساماندهی بانک های نظامی وجود داشت و طبق اظهارنظر اعضای 
شورای پول و اعتبار و نمایندگان مجلس پس از این جلسه احتمال 
ادغام بانک ها و ظهور یک بانک جدید بیشتر از گزینه ها بوده است. 

آ نطور که روابط عمومی بانک مرکزی از این جلســه گزارش داده 
است، حاضران در این جلسه در خصوص چالش های نظام بانکی و 
چگونگی تامین مالی به بحث و تبادل نظر پرداختند و گزارشی در 
این خصوص ارائه شــد. این گزارش که به  صورت ادواری و فصلی 
ازسوی کارشناســان حوزه های مختلف بانک مرکزی تهیه و برای 
تنظیم جهت گیری های سیاستگذاری های پولی شورا ارائه می شود، 
شــامل مواردی از جمله رویکردها و اقدامات نظام بانکی در حوزه 
تامین مالی، مشکلات و چالش های موجود در شبکه بانکی کشور 
و مشکلات ساختاری تولید و فضای کسب و  کار است. در این جلسه 
به بررسی و ارزیابی دقیق سهم تامین مالی تولید در بازار پرداخته 
شد و همچنین ظرفیت بازار سرمایه برای تامین مالی شرکت های 

بزرگ مورد بررسی قرار گرفت.

سه سناریو برای بانک های نظامی
یکــی از محورهای مورد بحث در این جلســه در خصوص تعیین 
تکلیــف بانک های نظامی بوده اســت. در این خصوص براســاس 
گزارش های منتشــر شده ســه ســناریوی محتمل در نهادهای 

سناریوهای نخستین گام اصلاح نظام بانکی ایران

نگاهی به جزئیات بزرگترین ادغام در شبکه بانکی
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که نهادهای مالی فعال در بازار پول به شکل دو بانکی ادغام شوند، 
به شــکلی که دو بانک منتخب محور اصلی شوند و مابقی بانک ها 
با توجه به شــرایط و ویژگی های  خود فرآیند ادغام با این دو بانک 
را طی کنند. در سناریوی دوم که تجربه آن در خصوص بانک های 
خصوصی نیز وجود داشته اســت، تمام بانک ها ادغام شده و یک 
بانک جدیــد را پدید خواهند آورد. بنابراین در این ســناریو یک 
ادغام کلی صورت می گیرد و تمامی بانک ها تحت عنوان یک بانک 
جدید به فعالیت خود ادامه خواهند داد. سناریو سوم که پیش تر 
نیز خبرهایی در خصوص آن منتشر شده بود، به این صورت است 
کــه تمامی بانک ها با یک بانک نظامی قدیمی ادغام می شــوند و 

تمام حساب های بانک ها نیز به این بانک متصل خواهد شد.
طی ســال های اخیر نیز برخی از موسســات مالی و اعتباری در 
بانک ها ادغام شــده اند. به  نظر می رســد که تجربه ادغام برخی از 
بانک ها نظیر ادغام موسسه ثامن در بانک انصار که در فاز نخست 
صورت گرفت مسئولان و کارشناسان را متقاعد کرد که بهره گیری 
از سناریوی دوم در شرایط کنونی مناسب تر خواهد بود؛ موضوعی 
که در صحبت نمایندگان مجلس نیز مطرح شده بود. به بیان دیگر 
به جای مرحله ای کردن فرآیند ادغام تمامی بانک ها در یک بانک 

مستقل با یک هویت جدید ظاهر شود.
بنابرایــن به  نظر می رســد محتمل ترین ســناریو این اســت که 
بانک های حکمت، قوامین، کوثر، انصار و مهر اقتصاد به یک بانک 

جدید تبدیل شوند.
محمدرضا تابش عضو کمیســیون برنامه و بودجه نیز تاکید کرده 
که عمده وقت این جلسه به ارائه گزارش بانک مرکزی در خصوص 
چالش های نظام بانکی ســپری شــد. بر همین اســاس چالش ها 
و علــل کارشناســی از موضع بانک مرکزی بیان شــد و اعضا هم 
پیشــنهادهای مبســوطی برای رفع چالش هایی که نظام بانکی با 
آن مواجه اســت و به  دلیل آن نمی تواند کارآیی لازم را در اقتصاد 
کشور و تامین تولید داشــته باشد، بیان کردند. به گفته تابش در 
این جلسه گزارش هایی در خصوص ادغام، چالاک کردن و کارآمد 
کردن بانک های نظامی که کلیــات آن مورد موافقت رهبری هم 
قرار گرفته، مطرح شد و اعضای شورای پول و اعتبار با آن موافقت 
کردند و مراحل قانونی و اخذ موافقت نامه ها در حال انجام اســت 
که می تواند همزمان با ایجاد تحول در ســاختار بانک ها منشا خیر 
و تحول شود. علاوه  بر این براساس اظهارنظرهای این عضو شورای 
پول و اعتبار گزارشی از عملکرد بازار ثانویه ارز در این جلسه ارائه 
شده است که بر اساس این گزارش اســتقرار بازار ثانویه توانسته 

در متعادل ســازی قیمت ارز و متوازن ســازی عرضه و تقاضای ارز 
موثر باشــد. موضوعی که مورد استقبال صادرکنندگان قرار گرفته 
و در نتیجه باعث افت قیمت ارز شــده است. در این جلسه اعضای 
شــورای پول و اعتبار خواستار این شــدند که ارز دولتی تنها به 
کالاهای اساسی و استراتژیک اختصاص داده شود؛ چراکه بیم این 
وجود دارد که برخی ارز دولتی دریافت کرده، اما عرضه کالا با این 

قیمت نباشد.

ملاحظات ادغام بانک ها
بحث ادغام بانک های نظامی و در یک مقیاس بزرگ تر بحث ادغام 
بانک ها و موسســات اعتباری موضوعی اســت که طی سال های 
اخیر در جریان اصلاح نظام بانکی شنیده می شود، اما کارشناسان 
معتقدند که ادغام بانکی باید براســاس اســتانداردها و معیارهای 
شناخته شده صورت گیرد. در غیر این صورت نه  تنها باعث بهبود 
وضعیت بانکی نمی شــود؛ بلکه نتایج نامطلوبی نیز در پی خواهد 
داشــت. براســاس تجربه های جهانی اگر ادغــام دو یا چند بانک 
یا موسســه اعتباری که از نظر شــاخص های سلامت در وضعیت 
مناســبی قرار ندارند صورت گیرد، مشــکلات دوچندان می شود 
و احتمال ورشکســتگی مجموعه جدید به مراتب بیشــتر خواهد 
شد. کارشناســان معتقدند ادغام در نظام بانکی به عنوان آخرین 
راهکار بوده و قبل از آن باید اقداماتی در جهت به ثبات رســیدن 
سیستم انجام داده شود؛ چراکه بیم این می رود اصلاحات عجولانه 
سبب بازگشت نظام بانکی کشور به سمت نظام بانکی دولتی شود؛ 
بنابرایــن این اقدام باید با احتیــاط و با در نظر گرفتن ملاحظاتی 
صورت پذیرد. یکی از ملاحظاتی که باید در نظر گرفت این اســت 
که اگر مقام های نظارتی به این نتیجه برسند که در مورد ادغام یا 
تملک بانک جدید قادر به اجرای استانداردهای احتیاطی نیستند، 
نبایــد مجوز اجرای ایــن کار را صادر کنند. عــلاوه بر این حالت 
سلطه و انحصار نیز باید ملاحظه ای در فرآیند ادغام باشد. از سوی 
دیگر امید ســهامداران به کمک مقام ناظــر از محل وجود وجوه 
عمومی مانعی برای بازسازی بانک خواهد بود و سهامداران در این 
حالت تمایلی برای همکاری نخواهند داشــت؛ زیرا تصور می کنند 
با همکاری در جریان واگذاری منافع خود را از دست خواهند داد. 
بنابراین رفتار مقام ناظر باید به گونه ای باشد که تمایل سهامداران 
برای ادامــه دادن جریان واگذاری را از بین نبرد. در بســیاری از 
کشورها مانند ژاپن و کره جنوبی تجارب بسیار زیادی در خصوص 
ادغام نظام بانکی وجود دارد که سیاســتگذار با توجه به شــرایط 

کنونی اقتصاد ایران می توان استفاده کند.
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مدیرعامل بانک مسکن در جلسه همفکری مسئولان وزارت راه و شهرسازی 
با کارشناسان بازار مسکن از آستانه راه اندازی و تاسیس 3 صندوق زمین و 

ساختمان در شهرهای مختلف کشور خبر داد.
به گزارش پایگاه خبری بانک مسکن – هیبنا؛ وزیر راه و شهرسازی با هدف 
همفکری در راستای ساماندهی بازار مسکن میزبان کارشناسان این بخش، 
نمایندگان مجلس، روسای تشکل های ساختمانی، رئیس اتحادیه مشاوران 
املاک و همچنین اساتید دانشــگاه بود. در این جلسه مدیرعامل و اعضای 
هیات مدیره بانک مســکن، تعدادی از مسئولان وزارت اقتصاد و همچنین 
معاونان وزیر در امور شهرهای جدید، بافت فرسوده، مسکن مهر و همچنین 
معاون مسکن و ساختمان وزارتخانه به همراه دکتر حسین عبده تبریزی و 

دکتر غلامرضا سلامی نیز حضور داشتند.
معاون مسکن وزیر راه و شهرسازی در این جلسه راهکارهای تعادل بخشی 
به بازار مسکن در شــرایط اقتصادی و سیاسی جاری کشــور را به عنوان 
متن پیشــنهادی این وزارتخانه برای حاضران در جلسه تشریح کرد و بعد 
از آن مدیرعامل بانک مسکن گزارشی از عملکرد بانک طی سال گذشته و 

سیاست های اعتباری سالجاری را ارائه کرد.
ابوالقاســم رحیمی انارکی با بیان اینکه در حال حاضــر 4 صندوق زمین 
و ســاختمان در کشــور برای تامین مالی پروژه های ساختمانی مسکونی 
تاســیس شــده که دو صندوق از آنها به بهره بــرداری و افتتاح واحدهای 
مسکونی رسیده است، گفت: به زودی 3 صندوق جدید زمین و ساختمان 
نیز تاسیس می شود. صندوق زمین و ساختمان نسیم در منطقه 22 تهران 
سال گذشته به بهره برداری رســید و صندوق نارون در اراک نیز اخیراً به 

مراحل پایانی ساخت و افتتاح رسید.
مدیرعامل بانک مسکن افزود: پروژه ساختمانی صندوق زمین و ساختمان 
نگین شهرری نیز در حال حاضر 24 درصد پیشرفت فیزیکی دارد و پروژه 
مربوط به صندوق زمین و ســاختمان رشــدیه در تبریز نیز از پیشــرفت 

فیزیکی 70 درصدی برخوردار است.
رحیمی انارکی در ادامه اعلام کرد: مراحل تامین مالی سه پروژه مسکونی 
شــامل یک پروژه تحت عنوان دریا در منطقه 22 تهران، یک پروژه تحت 
عنوان بعثت در کرمان و یک پروژه در تبریز نیز به زودی با راه اندازی ســه 

صندوق زمین و ساختمان دیگر شروع می شود.
مدیرعامل بانک مسکن تصریح کرد: در برنامه سال ۹7 بانک مسکن تامین 
مالی 10 پروژه ساختمانی مســکونی از طریق ایجاد صندوق های زمین و 

ساختمان جدید هدفگذاری شده است.
رحیمی انارکی افزود: امسال تامین مالی ساخت و خرید یک میلیون واحد 

مسکونی در کشور را مدنظر داریم و برای نوسازی بافت فرسوده نیز آمادگی 
پرداخت 100 هزار فقره تسهیلات نوسازی در راستای کمک به اجرای بهتر 

طرح ملی بازآفرینی شهری وجود دارد.
مدیرعامل بانک مســکن همچنین از جمله اقدامات بانک در سال گذشته 
به مواردی همچون توســعه ابزارها و نهادهای نوین تامین مالی مســکن، 
پرداخت تسهیلات خرید مسکن با ســپرده از محل حساب های پس انداز 
جوانان به زوجین، پرداخت 10 میلیون تومان تســهیلات بدون ســپرده 
در حالت انفرادی و همچنین 20 میلیــون تومان در حالت زوجین، امکان 
تجمیع تسهیلات فروش اقساطی مسکن و افزایش سقف تسهیلات جعاله 
به 20 میلیون تومان، کاهش نرخ سود تسهیلات صندوق یکم و همچنین 
امکان پرداخت تســهیلات از محل صندوق تسهیلات مسکن یکم به بافت 

فرسوده با نرخ سود کمتر از سایر مناطق شهری اشاره کرد.
بخش دیگری از گزارش مدیرعامل بانک مسکن در این نشست به عملکرد 
صندوق پس انداز مســکن یکم اختصاص داشت که بر اساس آن اعلام شد 
تعداد حساب های زنده در صندوق پس انداز مسکن یکم با احتساب روند 
افزایش تصاعدی ثبت نام خانه اولی ها و متقاضیان این نوع تســهیلات در 

صندوق در پایان سال ۹6 به بیش از 300 هزار فقره رسید.
حجم پرداخت تسهیلات ساخت مسکن طی سه ماه اول سالجاری به لحاظ 
تعداد رشد 35 درصدی و به لحاظ حجم ریالی رشد 45 درصدی نسبت به 

سه ماه مشابه سال گذشته داشته است.
 بسته پیشنهادی معاونت مسکن برای تعادل بخشی به بازار ۹ سرفصل دارد 

که بدین شرح معرفی شد:
  مشــوق مالیاتی به منظور افزایش تولید و عرضه مسکن مطابق الگوی 
مصرف در قالب استیجاری یا ملکی: این مشوق ها می تواند شامل معافیت 

از پرداخت مالیات بر عملکرد، مالیات نقل  و انتقال و مالیات بر اجاره باشد.
  راه اندازی بازارگاه الکترونیکی: به منظور ایجاد ارتباط مســتقیم بین 
عرضه کنندگان و متقاضیان مســکن و با هدف کاهش هزینه مبادله، بانک 
مســکن بازارگاهی الکترونیک راه اندازی می کند. این بازارگاه درعین  حال 
ارتباط قراردادی بین ســازنده، پیش  خریدار و بانک را در مرحله ســاخت 

برقرار می کند.
  انتقال مأموریت وصول مالیات بر خانه های خالی از سازمان امور مالیاتی 
به شــهرداری ها، تخصیص این مالیات ها به شــهرداری ها و مصرف وجوه 
آن برای اجرای برنامه مســکن اجتماعی: به منظور افزایش عرضه در بازار 
مسکن بر اســاس قانون مالیات های مستقیم مقرر شده دولت از خانه های 
خالی مالیات اخذ کند. با توجه به امکان شناسایی بهترِ این واحدها توسط 

مدیرعامل بانک مسکن در جلسه همفکری وزارت راه و شهرسازی اعلام کرد:

راه اندازی 3  صندوق جدید زمین و ساختمان 
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شــهرداری ها، اخذ این نوع از مالیات )عوارض( توسط شهرداری ها، 
ســهل تر صورت می پذیرد؛ به علاوه این عوارض بهتر اســت صرف 

هزینه های بازآفرینی شهری و عرضه مسکن اجتماعی شود.
  تسریع در تصویب لایحه قانونی پیش  فروش ساختمان به منظور 
تعادل  بخشی به بازار مســکن: یکی از راهکارهای تقویت همزمان 
طرف عرضه و تقاضای مســکن؛ توســعه و ســاماندهی بازار پیش  
فروش مسکن اســت. قانون پیش  فروش ساختمان در سال 8۹ به 
تصویب مجلس شورای اسلامی رسیده، اما رویکرد اصلی این قانون 
پیشــگیری از جرم بوده است. مشــکل  تر آنکه وظایف دستگاه ها و 
نهادهای ذی ربط در این قانون با وظایف ذاتی آنها مغایر اســت؛ به 
همین دلیل این قانون اجرایی نشده اســت. قانون جدیدی در این 
خصوص تنظیم شده و ضروری اســت لایحه مربوط به  سرعت در 

دولت تصویب و به مجلس شورای اسلامی ارسال شود.
  کنترل ســوداگری در بخش زمین از طریق استفاده از ابزارهای 
مالیاتی از جمله مالیات بر عایدی سرمایه ناشی از زمین: بخش قابل  
ملاحظه ای از تقاضاهای موجود در بازار مسکن به قصد سوداگری و 
کسب سود از محل افزایش قیمت زمین صورت پذیرفته است. اگر 
در طول پنج دهه اخیر نظام مالیاتی کارآمد ســطح ســوداگری در 
بخش زمین را کاهش می داد، امروز مناسبات ثروت و ساختار تولید 
در کشور متفاوت می  بود. از جمله راهکارهای جلوگیری از تقاضای 
سوداگرانه در زمین، استفاده از مالیات بر عایدی سرمایه یا مالیات بر 

معاملات مکرر آن است.
  حمایت از ســاخت وعرضه واحدهای مســکونی کوچک متراژ 
و منطبق با الگوی مصرف با اســتفاده از سیاســت های تسهیلاتی 
و مشــوق  های مالیاتی: در شــرایط فعلی به دلیــل وجود تقاضای 
سوداگرانه و عدم  تقارن اطلاعاتی در بخش مسکن جزء قابل  توجهی 
از ساخت  و سازهای کشــور با الگوی غالب تقاضا )که عموما تقاضا 
برای واحدهای مسکونی متوسط و کوچک متراژ است( تطابق ندارد. 
از این رو و به  منظور تقویت ســاخت  و ســازهای متناسب با الگوی 
تقاضا ضروری است سیاست های حمایت از تولید و عرضه واحدهای 

مسکونی منطبق با الگوی مصرف دنبال شود.
  تســریع در اجرای برنامه بازآفرینی شهری و نوسازی بافت های 
فرســوده با اســتفاده از زمین های دولتی و اهرمی  کــردن منابع 
محدود بودجه ای: بــا توجه به محدودیت های بودجه تکلیف قانونی 
برنامه ششــم برای اجرای ســالیانه پروژه های بازآفرینی در 270 
محله شــهری امکان اجرا نیافت. تا حد امکان برنامه های عملیاتی  
نوسازی و بهسازی محلات هدف که تهیه و به تصویب رسیده ، باید 
با اهرمی  کردن منابع محدود بودجه ای و همچنین تخصیص بخشی 
از اعتبارات دستگاه های خدمات  رســان و ذیربط در محلات هدف 

اجرایی شود.
  تغییر ماموریت بانک مسکن از بانک تخصصی به بانک توسعه ای- 
تخصصی: بــا توجه به نقش تعییــن  کننده  مســکن در بودجهی 
خانوار شک نیســت که تغییر عمده قیمت بر کیفیت زندگی عموم 
مردم تأثیر بارزی دارد. مهمترین ابــزاری که دولت ها برای جبران 
و رویارویی بــا چرخه های رکود و رونق همــراه با تورم و همچنین 
بی ثباتی بازار مسکن در اختیار دارند، بانک توسعه ای مسکن است. 
چنین بانکی با رعایت اصول بازار می تواند در موقعیت های مختلف با 
تحریک تقاضا و عرضه و حتی مشارکت در ساخت مسکن و جهت 
 دهی به کمک های دولت ابزار اجرای سیاست ها در این بخش باشد.

  تســریع در عرضه زمین های وابسته به دولت به منظور افزایش 
عرضه واحدهای منطبق با الگوی مصرف: دولت و شرکت های دولتی 
در درون شــهرها زمین  دارند. بر اســاس ماده 6 قانون ساماندهی و 
حمایت از تولید و عرضه مســکن تمامی  وزارتخانه ها، مؤسسات و 
شرکت های دولتی باید نسبت به واگذاری رایگان اراضی در اختیار 
خود به وزارت راه و شهرســازی اقدام کنند. بــرای تولید و عرضه 
مســکن مطابق با الگوی مصرف باید مراحل واگــذاری این اراضی 

تسهیل شده و در واگذاری ها تسریع شود.

حسن تلیکانی عضو هیات مدیره 
بانک قرض الحسنه مهر ایران در 
جلسه هم اندیشي روساي شعب 
و دوایر ســتادي اســتان تهران 
گفت: طی  ســال هاي اخیر گام 
هاي موثر و مطلوبي در راســتاي 
گسترش خدمات بانکداري مدرن 
صورت گرفته است و خوشبختانه 
بانک قرض الحسنه مهر ایران در 

مسیر صحیح حرکت مي کند.
به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحســنه مهر ایران؛ نخســتین 
جلسه هم اندیشي روساي شعب و دوایر ستادي استان تهران با حضور 
حسن تلیکاني عضو هیات مدیره، سلطانیان مدیر شعب استان تهران 
و انصاري جعفــري رئیس اداره کل فناوري اطلاعــات و ارتباطات و 

جمعي از کارکنان بانک قرض الحسنه مهر ایران برگزار شد.
در این جلســه در رابطه با نــوآوری و فناوری هــای جدید در حوزه 
بانکداري مــدرن، چارچوب هــاي مدیریت امنیــت اطلاعات، اصول 
مشــتري مداري و طراحي محصولات مبتني بر نیاز هموطنان بحث و 

تبادل نظر شد.
تلیکانی عضو هیات مدیره بانک قرض الحسنه مهر ایران در  خصوص 
لزوم توجه به بانکداري مدرن بیان داشت: با همه گیر شدن استفاده از 
اینترنت در اقصي نقاط دنیا خدمات بانکداري الکترونیکي توسعه یافته 

و موجب رونق تجارت الکترونیکي نیز شده است.
وی افزود: استفاده روز افزون از ابزارهایی مانند دستگاه های خودپرداز، 
پایانه هاي فروش، کارت هوشــمند، موبایل بانک و بانکداري اینترنتي 
براي ارائه خدمات به مشــتریان بخشــي از خدمات بانکداري مدرن 

است.
تلیکانی تصریح کرد: خدمات بانکداری مدرن منجر به تســریع روند 
مبادلات مالي بانکي، رونق تجــارت الکترونیک، رضایتمندي مردم و 

کاهش هزینه هاي بانکي مي شود.
وی با اشــاره به نوع خدمات ارائه شــده در بانک قرض الحسنه مهر 
ایران تصریح کرد: منابع قرض الحســنه بانک به پرداخت تســهیلات 
ارزان قیمت به نیازمندان واقعي جامعه اختصاص یافته و خوشبختانه 

تاکنون بانک در مسیر صحیحي گام برداشته است.
در ادامه سلطانیان اظهارداشت: امیدوارم برگزاری این جلسات در رفع 
مشکلات شــعب برای اجراي طرح ها و ارائه خدمات مناسب کارساز 

باشد.
وی با تشریح شرایط و ماهیت عقد قرض الحسنه عامل اصلي تشکیل 
و ادامــه فعالیت بانک قرض الحســنه مهر ایــران را ارائه خدمت به 
هموطنان دانســت و افزود: مردم با همه شرایط و از هر قشري با نیت 
هاي خیرخواهانه مبالغ خود را نزد شــعب بانک ســپرده گذاري مي 
کنند تا علاوه بر بهره مندي از خدمات بانکداري نوین و قرض الحسنه 

از طرح هاي تسهیلاتي و سبد محصولات آن نیز استفاده کنند.
انصاری جعفری نیز ضمن بررسی مشکلات همکاران در مسائلی چون 
تســهیلات دهي گروهي، افتتاح حســاب آنلاین و کاربري سامانه ها 
تصریح کرد: ارائه خدمات نوین و متناسب با نیاز مشتریان در صنعت 

بانکداري از اولویت بالایي برخوردار است.

حسن تلیکانی عضو هیات مدیره مطرح کرد:

بانک قرض الحسنه مهر ایران در 
مسیر صحیح بانکداری الکترونیک
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مدیرعامل بانک توسعه صادرات اعلام کرد: روابط 
این بانک با شــرکای راهبردی در ســطح بسیار 

مطلوب خود قرار دارد و رضایتبخش است.
به گزارش روابط عمومی بانک توســعه صادرات؛ 
دکتر علی صالح آبادی افزود: عملکرد بانک مورد 
رضایت نهادهای بالادســتی اعم از بانک مرکزی، 
وزارت اقتصاد، سازمان برنامه و بودجه و صندوق 

توسعه ملی است.
دکتر صالح آبادی بــا اعلام این مطلب که تعامل 

اگزیم بانک ایران با بانک مرکزی در بهترین ســطح ممکن قرار 
دارد گفت: صورت های مالی بانک طی سنوات متمادی فاقد بند 
حسابرســی بوده و همواره مورد تایید بانک مرکزی قرار گرفته 

است.
وی تصریح کرد: تعامل بسیار نزدیکی با صندوق ضمانت صادرات 
داریم و تمام پرونده های باز با این صندوق تعیین تکلیف شــده 

است.
دکتر صالــح آبادی دربــاره وضعیت منابع بانــک گفت: منابع 
بانک در ســالجاری بهتر از سال گذشــته است. به همین دلیل 
 سیاســت ما در این سال تنوع بخشی به پرتفوی تسهیلات دهی 

است.
مدیرعامل بانک توسعه صادرات با اشاره به لزوم شناسایی ظرفیت 
های جدید خدمت رسانی در تمام استان ها گفت: مشتریانی که 
به لحاظ اعتبارسنجی و نوع کسب و کار استحقاق بیشتری برای 

استفاده از منابع بانک دارند، در اولویت قرار خواهند گرفت.
وی با تاکید بر کارشناسی دقیق و اعتبارسنجی مشتریان یادآور 
شد: باید مراقبت کرد تا منابع بانک در فعالیت های فاقد توجیه 

مصرف نشود.
وی خدمات ارزی و ریالی بانک توسعه صادرات را 
به ویژه در صدور اعتبار اســنادی، ضمانتنامه های 
ارزی و ریالی و حوالجات رو به رشد توصیف کرد و 
افزود: لازم است در بخش خدمات ارزی از طریق 
راهکارهای جایگزین در چارچوب شــرایط جدید 

کشور تلاش کنیم که خدمت رسانی ادامه یابد.
مهندس بهنام جو اســتاندار اردبیل نیز در جریان 
این دیدار ضمن تقدیر از عملکرد مطلوب شــعبه 
بانک در تعامل با صادرکنندگان اســتانی افزود: انتظار داریم به 
دلیل اینکه اســتان اردبیل مرز مشترک با آذربایجان دارد و در 
بحث واردات اقتصادی در نقطه صفر مرزی فعال اســت، شعبه 
 بانک نیز اختیارات بیشــتری در ارائه تســهیلات ریالی و ارزی 

داشته باشد.
دکتــر صالح آبادی در این دیدار گفت: محدودیتی در این زمینه 
وجود ندارد و اگر تقاضای ارائه تســهیلات در ســطح اختیارات 
شــعبه نباشد، بلافاصله در رکن اعتباری مطرح شده و رسیدگی 

می شود.
مدیرعامل بانک توســعه صادرات تصریح کرد: با توجه به اینکه 
در حال حاضر به هیچ ســپرده ای بالاتر از 15 درصد سود نمی 
دهیم، انتظار جذب ســپرده های ارزان قیمت از سوی شعب را 
نداشتیم؛ لذا جذب منابع صندوق توسعه ملی و بانک مرکزی در 

اولویت بانک قرار گرفته است.
به گفته دکتر صالح آبادی در حال حاضر مصوبه ای که به دلیل 
کمبود منابع پرداخت نشده باشد، در بانک توسعه صادرات وجود 

ندارد.

مدیرعامل بانک توسعه صادرات:

 روابط بانک توسعه صادرات با شرکای راهبردی 
در سطح بسیار مطلوب است

ایفای  راســتای  پاســارگاد در  بانک  
مســئولیت های اجتماعــی و ارتقای 
کیفیت خدمات بانکــی؛ تجهیزات و 
امکانات ویژه ای را برای روشندلان در 

شعبه های خود ایجاد کرده است.
به گــزارش روابــط  عمومــی بانک 
ویــژه   خدمــات  ارائــه  پاســارگاد؛ 
از  برخــی  در  روشــندلان  بــرای 
شــعبه های بانک راه ا ندازی شــده و 
 در ســایر شــعبه ها در دست توسعه 

است.
این تجهیزات بــا بهره گیری از تکنولوژی هــای روزآمد، امکان 
اســتفاده از خدمات بانکی را به صورت دیداری و شــنیداری و 
بدون نیاز به حضور همــراه فراهم می کند. در این طرح تمامی 
ضوابــط و قوانین امنیتی رعایت شــده و روشــندلان از طریق 
دستگاه برجسته  نگار و با استفاده از دستیار صوتی تمامی امور 
بانکــی را انجام می دهند. این دســتگاه مجهز به صفحه کلید و 
نمایشگر بریل بوده که روشندلان می توانند با استفاده از صفحه 

کلید تمامی فرم های بانکی را تکمیل 
کرده و سایر عملیات بانکی مورد نیاز 
خود را اجرا کنند. نوشــتار موجود در 
فرم های بانکی از طریق نمایشگر بریل 
در دستگاه برجســته  نگار به صورت 
قابل خواندن  برای روشندلان  لمسی 

است.
مشتریان روشــندل با استفاده از این 
ســامانه و بدون نیاز به حضور همراه 
فرم های درخواســت انــواع عملیات 
افتتاح حســاب، دریافت  بانکی مثل 
و واریــز وجــه، خدمــات کارت و ... را با اســتفاده از ورودی و 
خروجی هــای صوتی و بریل تکمیل می کنند، ســپس فرم های 
تکمیل شــده توســط چاپگر باجه پرینت شــده و برای انجام 

عملیات در اختیار مسئول باجه قرار می گیرد.
گفتنی اســت پیش از این نیز خدمات و تسهیلات ویژه ای برای 
استفادهی معلولان و روشــندلان در شعبه های بانک پاسارگاد 

ایجاد شده  است.

توسعه خدمات ویژه بانک  پاسارگاد برای روشندلان
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نسل جدید کارتخوان های عرضه سوخت با 
هدف اســتفاده از کارت سوخت خودروها و 
تسهیل در پرداخت هزینه از سوی مشتریان 

رونمایی شد.
به گــزارش روابط عمومی بانک پارســیان؛ 
مراســم رونمایی از نســل جدید کارتخوان 
های تاپ در جایگاه ســوخت کشور با حضور 
مهنــدس پوررنجبر مدیرعامــل گروه داده 
پــردازی بانک پارســیان، مهندس قنبریان 
مدیرعامل شــرکت تاپ، مهندس موسوی 
خواه مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده 

های نفتی ایران و مهندس فرقدانی رئیس هیات مدیره پترو ایریک در محل 
جایگاه سوخت میدان آزادی برگزار شد.

پور رنجبــر مدیرعامل گــروه داده پردازی 
بانک پارسیان در این مراسم از ایجاد رقابت 
با افزایش سرعت در پرداخت به   وسیله این 
طرح خبر داد و یادآورشــد: در آینده تکمیل 
پروژه اینگونه خواهــد بود که با یک کلیک 
فرآینــد انجــام و یا حتی از قبــل پرداخت 

صورت خواهد گرفت.
شایان ذکر است؛ این کارتخوان های جدید 
قابلیت پرداخت آنی هزینه سوخت  از طریق 
کارت های بانکی عضو شــبکه شتاب بدون 
دخالت نیروی انسانی را دارند و همچنین از 
طریــق تلفن های همراه نیز می تــوان در لحظه اقدام به پرداخت برخط ) 

آنلاین( هزینه سوخت کرد.

 رونمایی از نسل جدید کارتخوان های تاپ 
در جایگاه های سوخت

معاون فناوری اطلاعات بانک ایران زمین با اشــاره به لزوم 
سرویس دهی مناسب به مشتریان گفت: مشتری محوری 
با بانکداری دیجیتال مفهــوم پیدا می کند. بانک محصول 
خود را براســاس آنچه مشتری می خواهد، عرضه می کند و 
در همین راستا علاوه بر بانک ها؛ فین تک ها، استارتاپ ها 
و سایر گروه های خلاق نیز در این عرصه فعال خواهند بود.
به گزارش روابط عمومی بانک ایران زمین؛ فرهاد اینالوئی 
معاون مدیرعامــل بانک ایران زمین در فناوری اطلاعات با 
تشریح نقش بازیگران جدید در بانک ها گفت: در بانکداری 
الکترونیک دو بازیگر اصلی وجود داشت؛ اولی بانک و دومی 

مشتری، اما بازیگران بانکداری دیجیتال مشتری، فین تک، بانک و تکنولوژی 
هستند.

وی افزود: در چرخه ارائه خدمات بانکی کســانی هستند که خدمات بانکی 
ارائه می کنند، اما بانک نیســتند و این یعنی اینکه سرعت توسعه خدمات و 

محصولات بانکی بسیار بیشتر از گذشته خواهد شد.
معاون فناوری اطلاعات بانک ایران زمین بانکداری دیجیتال را بانکداری باز 
دانست و گفت: امروز با مفاهیم جدیدی در حوزه بانکی روبرو هستیم؛ مانند 
بانکداری باز، بانکداری براساس پلتفرم، نوآوری باز و ... اما سوال اینجاست که 

مگر بانکداری بسته هم داریم؟
اینالوئی افزود: بانکداری بسته یعنی بانکداری که در حال حاضر در حال انجام 
آن هســتیم؛ یعنی هر کس به شعبه بانک مراجعه و از سرویس های موجود 

استفاده می کند.
وی در تشریح مفهوم بانکداری باز گفت: اما در بانکداری باز ما سرویس را در 
اختیار فین  تک ها، استارتاپ ها و ... قرار می دهیم تا آنها بتوانند آن سرویس 
را در اختیار دیگران قرار دهند یا اینکه مشــتری ســرویس مورد نظر خود 
را درخواســت دهد و بانک آن را به صورت شخصی ســازی شده در اختیار 

مشتری قرار دهد.
 Omni اینالوئی افــزود: در بانکداری دیجیتال ما با مفهــوم دیگری به نام
Channel مواجه هســتیم. به این مفهوم که مشــتری نه تنها دارای یک 
هویت واحد در تمامی درگاه ها اســت؛ بلکه عملًا همه درگاه ها را به  صورت 
یک سیستم یکپارچه و واحد می بیند. در این شیوه ارتباط با مشتری در هر 

زمان، هر مکان و به روی همه ابزارها به شیوه ای یکنواخت انجام می پذیرد.

وی با اشاره به رشــد نوآوری در بانکداری دیجیتال گفت: 
در گذشته همیشــه سیستم بانکی یک محصول را تولید و 
از مشــتریان درخواست می کرد که از آن استفاده کنند. اما 
در بانکداری دیجیتال نــوآوری از بیرون بانک به مجموعه 
تزریق می شــود و بانک امکان اجرای آن را ایجاد می کند. 
یعنی یک نفر، یک گروه جوان و یا یک استارتاپ محصولی 
را برای قشر خاصی تولید می کند و بانک پس از بررسی آن 

زیرساخت اجرای آنرا فراهم می آورد.
اینالوئی افــزود: در بانکداری دیجیتال مشــتری محوری 
مفهوم پیدا می کند. بانک توجه دارد که مشتری چه چیزی 
را نیاز دارد و این موضوع فقط توســط بانک پیگیری نمی شود؛ بلکه توسط 
فین تک ها، استارتاپ ها و ســایر گروه های خلاق در این گردونه نیز مورد 
توجه است. وی با اشاره به نقش شعب در بانکداری دیجیتال یا شعب آینده 
گفت: نزدیک به ۹7 درصد از تراکنش های ما در حال حاضر بیرون از شــعبه 

انجام می شود و این یعنی عدم مراجعه مشتری به شعبه.
اینالوئی ادامه داد: این موضوع نشــان از این دارد که دیجیتالی شدن شروع 
شده اســت و ما باید با ارتقاء سواد دیجیتالی همکاران امکان ایجاد تعاملات 
دیجیتالی با مشتریان را فراهم کنیم. در این راستا شرح وظایف شعب قاعدتا 
باید تغییر کند. وقتی مراجعه به شــعب وجود ندارد، پس اولین نکته ای که 
به ذهنمان می رســد این است که باید نحوه ارتباط خود با مشتری را تغییر 

دهیم؛ بنابراین باید مهارت های مختلفی را به پرسنل آموزش داد.
وی با اشاره به رشد سریع تکنولوژی و ارائه خدمات بانکی بر بستر شبکه های 
اجتماعی و تاثیر آن در آینده بانکداری افزود: در آینده ممکن است بزرگترین 
بانک جهان هیچ شعبه ای نداشته باشد. این آینده دور نیست و ما باید خود 

را برای این آینده نزدیک آماده کنیم.
اینالوئی ادامه داد: بانک هایی که اقدام به پرداخت وام در شبکه های اجتماعی 
کرده اند، تنها یک درصد از این موارد دچار مشــکل شده اند، اما در مورد وام 
های دیگر به طور متوســط 4 درصد آنها با مشــکلاتی مانند عدم پرداخت 

مواجه می شود.
اینالوئی در جمع مدیران بانک ایران زمین افزود: بانکی در آینده موفق است 
که خود را برای این تغییرات با آمادگی ذهنی و افزایش دانش دیجیتال آماده 

کرده باشد.

معاون فناوری اطلاعات بانک ایران زمین:

مشتری محوری با بانکداری دیجیتال مفهوم پیدا می کند
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مدیرعامــل بانک صنعت و معدن با بیان اینکه 143 
طرح بــا تامین مالي 37 هزار میلیــارد تومانی این 
بانک در حال اجراســت، گفت: این طرح ها می تواند 
برای بیش از 30 هزار نفر شغل مستقیم ایجاد کند.

به گزارش پایگاه اطلاع رساني بانک صنعت و معدن؛ 
علی اشــرف افخمی در جلســه کارگروه اشتغال و 
سرمایه گذاری اســتان همدان افزود: نگاه به بخش 
بازار داخلی و ظرفیــت داخلی نگاهی کاملًا محدود 
اســت و تولیدکننده باید علاوه بر بازار داخلی برای 

تولید انبوه و ایجاد بازار بین المللی به بازار خارج نیز نگاه کند.
وی ادامه داد: جنسی که در بازار بین الملل توسط یک تولیدکننده 
داخلی فروخته می شــود از کیفیت، نــوآوری، قیمت رقابتی، زمان 
تحویل به موقع، خدمات پس از فروش، خدمات قبل از فروش و ... 

باید مورد توجه ویژه قرار گیرد.
افخمی به صادرات خارجی کشــورهای ژاپن و ســنگاپور به ترتیب 
به ارزش 400 و 373 میلیارد دلار اشــاره کرد و افزود: کشور ما با 
دارا بودن ذخایر معادن، نفــت، گاز و ... در حدود ۹0 میلیارد دلار 
صادرات خارجی داشته که نشان می دهد باید دیدگاه و نگاه همه ما 

در بخش اقتصادی تغییر کند.
وی با تأکید بر اینکــه نباید از رقابت در بازار بین الملل و در بخش 
صادرات و تولید ترسید خاطرنشان کرد: در 30 سال قبل بانک های 
کشــور چین جزو بانک های طراز اول دنیا نبودند، اما امروز با تغییر 

نگرش پنج بانک چینی جزو بانک های طراز اول دنیا 
محسوب می شوند.

مدیرعامل بانک صنعت و معدن بیان داشت: امکان 
مطرح شــدن بخش های صنعت، تولید و بانک های 
کشــور در بازارهای بین الملل وجود دارد و باید در 
کشــور ما نگاه ها در این حوزه ها تغییر کند؛ چراکه 
کشــورهایی همچون چین و ژاپن از بازار بین المللي 

کسب و کار نترسیدند.
وی افزود: بانک صنعت و معدن افتخار دارد با ایجاد 
و تأمین تســهیلات 3.2 میلیارد دلاری تا دو سال آینده 8 میلیون 

تن به تولید فولاد کشور اضافه مي کند.
افخمــی در خصوص دیگــر اقدامات بانک صنعــت و معدن تاکید 
کــرد: در حــوزه راه آهــن توســعه مســیر سریع الســیر تهران - 
اصفهان با 1.8 میلیارد دلار و مســیر تهران - مشــهد با تسهیلات 
 1.7 میلیــارد دلاری توســط بانــک صنعــت و معــدن عملیاتی 

شده است.
وی تصریح کرد: اعتماد و ســرمایه اصلی بانک ها اعتمادسازی است 
و بانک ها با پرداخت تسهیلات به تولیدکنندگان می توانند با ایجاد 

هر شغل امنیت را در کشور افزایش دهند.
مدیرعامــل بانک صنعت و معــدن در پایان خاطرنشــان کرد: در 
حــال حاضر بانک صنعت و معدن 143 طرح در حال اجرا دارد که 

می تواند برای بیش از 30 هزار نفر شغل مستقیم ایجاد کند.

معاون توســعه مدیریت و جذب ســرمایه معاونت 
علمی و فناوری ریاســت جمهوری اعــلام کرد: با 
حمایت بانک ها هیچ دغدغــه ای برای تامین منابع 
مالی شــرکت های دانــش  بنیان نداریــم و بانک 
ملت رکورددار پرداخت تســهیلات به شرکت های 

دانش بنیان است.
به گــزارش روابط عمومی بانک ملت؛ دکتر علیرضا 
دلیری افزود: در شرایط کنونی 3600 شرکت دانش 
 بنیان بــه تائید کارگروه احــراز صلاحیت معاونت 

علمی رســیده کــه از این تعداد 1400 شــرکت موفق به دریافت 
تسهیلات بانکی شده اند.

وی میزان تسهیلات اعطایی بانک ها به 1400 شرکت دانش بنیان 
را 12 هزار میلیارد تومان خواند و پیش بینی کرد که تا پایان سال 
5 هزار میلیارد تومان تسهیلات بانکی به این شرکت ها اعطا شود.

معاون توســعه مدیریت و جذب ســرمایه معاونت علمی و فناوری 
ریاســت جمهوری یکی از نیازهای اصلی شرکت های دانش بنیان، 
فنــاوران و صاحبان ایده را تامین منابــع مالی عنوان کرد و افزود: 
شــکل گیری و توسعه فعالیت این شــرکت ها بر منابع مالی استوار 
اســت که بر این اساس دو بســتر در این زمینه در معاونت علمی 

ایجاد شده است.
وی منابع بانکی در قالب اعطای تسهیلات و سرمایه گذاری از سوی 

هلدینگ ها و سرمایه گذاران را از جمله این دو بستر 
عنوان کرد و ادامه داد: برخی از شــرکت ها نیاز به 
ســرمایه گذاری دارند که از همان ابتدای فعالیت به 
آنها تزریق شود و برخی دیگر نیز نیاز به تجربه افراد 
متخصص در این زمینه دارند که هر دوی این منابع 

در معاونت علمی ایجاد شده است.
دلیــری تاکید کرد: بر این اســاس تاکنون بیش از 
12 هزار میلیارد تومان از ســوی بانک ها به 1400 
شــرکت دانش بنیان اعطا شده که این میزان طی 
ســال های ۹2 و ۹3 محدود بوده است، ولی با حمایت های انجام 

شده میزان پرداختی ها سال به سال افزایش می یابد.
به گفته وی در فروردین ماه سال ۹6 میزان پرداختی های مالی به 
شــرکت ها 140 میلیارد تومان بوده که این میزان در اسفند ۹6 به 
500 میلیــارد تومان افزایش یافته و بانک ملت رکورددار پرداخت 

تسهیلات به شرکت های دانش بنیان است.
معاون توســعه مدیریت و جذب ســرمایه معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری خاطرنشــان کرد: فضای رقابتی برای بانک ها در 
این حوزه ایجاد شــده که دلیل آن اعتماد بانک ها به شــرکت های 
دانش بنیان اســت.  ضمن آنکــه بانک ها به این اعتقاد رســیده اند 
 که توســعه شــرکت های دانش بنیان منجر به توســعه کشــور 

خواهد شد.

معاون توسعه مدیریت و جذب سرمایه معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری اعلام کرد:

بانک ملت؛ رکورددار حمایت از شرکت های دانش بنیان

مدیرعامل بانک صنعت و معدن اعلام کرد:

 اجرای ۱43 طرح صنعتی با تامین مالی 
بانک صنعت و معدن در کشور 

ها
ک 

ــ
ــ
ــ
نـ
 با
ار
ــ
ــ
خب
ا



35

97
یر 

- ت
 2

ه 6
مار

 ش
 - 

وم
 س

ال
س

ها
ک 

ــ
ــ
ــ
نـ
 با
ار
ــ
ــ
خب
ا

مدیرعامــل بانک توســعه تعاون در نشســت 
هم اندیشــی مدیران عامل تعاونی توســعه و 
عمران کشور در محلات گفت: سهم این بانک 
برای ایجاد اشــتغال پایدار روستایی 20 هزار 
میلیارد ریال اســت و بر این اساس این میزان 

تسهیلات به جامعه هدف پرداخت می شود.
به گزارش روابط عمومی بانک توســعه تعاون؛ 
حجــت الله مهدیان رئیــس هیــات مدیره و 
مدیرعامــل این بانک گفت: با توجه به وضعیت 

بیکاری در کشــور طرح ملی اشتغال پایدار روستایی از سوی مجلس شورای 
اســلامی مصوب و توسط دولت تدبیر و امید ابلاغ شد. مهدیان با بیان اینکه 
320 هزار میلیارد ریال برای تحقق برنامه های اشــتغال محور روســتایی در 
بودجه پیش بینی  شده است اظهار کرد: بر اساس طرح اشتغال پایدار روستایی 
بالغ  بر 120 هزار میلیارد ریال تسهیلات از محل صندوق توسعه ملی و منابع 
داخلی بانک توسعه تعاون، بانک کشاورزی، پست  بانک و صندوق کارآفرینی 

امید برای ایجاد اشتغال فراگیر تخصیص  یافته است.
مدیرعامل بانک توســعه تعاون افزود: بر اساس برنامه  ریزی صورت گرفته در 

این بانک 20 هزار میلیارد ریال تسهیلات با نرخ 
4 تا 10 درصد در بخش های مختلف برای ایجاد 
فرصت های جدید شــغلی روستایی و عشایری 
پرداخت می شــود.مهدیان بــا تاکید بر اینکه 
اجرای طرح حمایت از اشتغال پایدار روستایی 
در اولویت نخست بانک توسعه تعاون قرار دارد، 
اظهار داشــت: پرداخت تسهیلات در قالب این 
طرح فرصتی مناســب برای ایجاد اشتغال در 
مناطق روستایی و عشایری محسوب می شود. 
تخصیص این میزان اعتبار در تاریخ 40 ساله انقلاب اسلامی بی سابقه است، 

اما تاکنون از این ظرفیت و امکانات در حد مطلوب بهره برداری نشده است.
وی افزود: تنها حدود 10 درصد متقاضیان درخواســت تسهیلات در سامانه 
کارا را تعاونی ها تشــکیل می دهنــد؛ در حالی  که قبل از تصویب و تخصیص 
این میزان بودجه تقاضاهای بســیاری برای دریافت تســهیلات ارزان  قیمت 

ارائه  شده بود.
مهدیان گفت: 70 درصد تســهیلات اعتباری این بانک در بخش تعاون و 30 

درصد نیز در سایر بخش ها پرداخت می شود.

نشســت هم اندیشــی مدیران عامل بانک های 
دولتی و بانک های مشمول اصل 44 قانون اساسی 
بــا حضور دکتر پورابراهیمی رئیس کمیســیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی و حجت الاسلام 
حســین زاده بحرینی رئیس کمیته پولی و بانکی 
کمیســیون اقتصادی مجلس بــه میزبانی بانک 

تجارت برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی بانک تجارت؛ این نشست 
با هدف بررســی مشکلات و ارائه راهکارهای لازم 

برای برون رفت بانک ها از شرایط موجود برگزار شد.
رضا دولت آبادی مدیرعامل بانک تجارت در ســخنان خود عدم  بررسی ریشه ای 
مشکلات نظام بانکی را عاملی مهم در افزایش چالش های موجود دانست و گفت: 
بانک تجارت از ابتدای ســالجاری این مهم را در جلســات متعدد با وزارت امور 
اقتصادی و دارایی، بانک مرکزی، مســئولان کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی و سازمان برنامه و بودجه مورد بررسی جدی و کارشناسی خود قرار داده 

است.
دکتر پور ابراهیمی در ادامه این نشســت گفت: شــرایط فعلی بانک های کشور از 
مطلوبیــت لازم برخوردار نبوده و ادامه این روند فعــالان اقتصادی، توده مردم و 
سیاستگذاران اجرایی کشور را با چالش های بیشتری روبرو می کند. رسیدگی به 
وضعیت مطالبات نظام بانکی به ویژه مطالبات بانک ها از دولت در صدر برنامه ها 
قرار دارد که این موضوع از طریق مرکز پژوهش های مجلس در حال بررسی است.

وی با برشــمردن دلایل به وجود آمدن این شــرایط افزود: در کنار عوامل بیرونی 
بخش مهمی از این مشکلات به مدیریت بانک ها و ساختارهای متفاوت آنها بر می 
گردد. در این بین عدم استقلال بانک مرکزی را هم می توان به این عوامل اضافه 
کرد. شرایط کنونی سبب شده که انتظارات جامعه از بانک ها به درستی پاسخ داده 
نشــود. بانک تجارت از جمله بانک هایی است که برای شناسایی و حل مشکلات 
موجود پیشقدم شده و این موارد را در جلسات مختلف تخصصی با مسئولان ذیربط 
مطرح و پیگیری کرده است. مسلما برگزاری این جلسات را با هدف ارتقاء توانمندی 

نظام بانکی با محوریت بانک تجارت ادامه خواهیم داد .

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
راهکارهای بهبود این شــرایط را مورد اشاره قرار 
داد و تصریــح کــرد: اولین اقدامی که باید مدنظر 
قرار گیرد، نوسازی و اصلاح ساختار بانک هاست 
تا با رویکردی جدید بتوانند به فعالیت خود ادامه 
دهند. به نظر می رسد داشتن انتظارات منطقی و 
تخصصی از بانک ها در شــرایطی باید مطرح شود 
که با شناسایی چالش های موجود راهکارهای لازم 
را برای اصلاح وضعیت بانک ها ارائه و پیاده سازی 

کنیم .
پورابراهیمی یکی از وظایف مهم بانک ها در این شرایط را مدیریت نقدینگی عنوان 
کرد و گفت: یکی از موضوعات مهمی که حتی به عنوان دغدغه مقام معظم رهبری 
در اولین جلســه شــورای عالی هماهنگی اقتصادی قوا به آن اشاره شد، ضرورت 
ساماندهی نظام بانکی است. در کنار اقداماتی که وزارت اقتصاد و بانک مرکزی در 
این زمینه آغاز کرده اند، مدیران بانک ها نیز برای تغییر این شرایط باید با تمام توان 
خود به میدان آمده و در حوزه میدانی و مباحث نظری و تخصصی راهکار ارائه کنند.

رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی به موضوعات مهم در دست 
اقدام این کمیسیون اشاره و خاطر نشان کرد: اصلاح قانون بانک مرکزی با توجه 
به شرایط اقتصادی موجود، موضوع مهمی است که در دستور کار کمیسیون قرار 
دارد. بررســی های لازم در این رابطه انجام شــده و در آینده تصمیم گیری نهایی 
اتخاذ خواهد شــد. اولویت دوم بازنگری و اصلاح قانون بانکداری است. امیدواریم 
مجموع این اقدامات مســیر حرکت بانک ها را هموار کرده و اصلاح ساختار بانک 

ها را به دنبال داشته باشد.
وی در پایان به جمع  بندی نتایج نشســت پرداخت و گفت: نحوه تسویه و تعیین 
تکلیــف مطالبات بانک ها از دولت با مکانیزم های خاص و در قالب پیشــنهادات 
طرفین، مشکلات مالیاتی نظام بانکی، موضوع احکام قضایی علیه بانک ها، انتقال 
منابع شرکت های دولتی به بانک مرکزی، افزایش سرمایه نظام بانکی و ... از دیگر 
مواردی بود که به آن پرداخته شد. دکتر پورابراهیمی افزود: با استمرار این نشست 

ها  یک بسته پیشنهادی برای ارتقاء نظام بانکی تهیه و ارائه می شود.

در نشست هم اندیشی مدیران عامل بانک ها به میزبانی بانک تجارت تاکید شد؛

ضرورت نوسازی و اصلاح ساختار بانک ها

مدیرعامل بانک توسعه تعاون اعلام کرد: 

پرداخت 20 هزار میلیارد ریال تسهیلات اشتغال پایدار روستایی 
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مدیرعامل بانک قرض الحســنه رســالت اعتبارسنجی 
مشتریان برای دریافت تسهیلات را یکی از زیرساخت های 

مهم در اجرای مدل بانکداری اجتماعی عنوان کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحســنه رســالت؛ 
محمدحسین حسین زاده مدیرعامل این بانک در جمع 
مدیران ستادی و استانی بانک گفت: حرکت های خوبی 
در مسیر اعتبارسنجی صورت گرفته که برای ادامه مسیر 
نیاز است در شش ماهه دوم سالجاری اعتبارسنجی پیش 

نیاز دریافت تسهیلات باشد.
وی با بیان اینکه این ســامانه نمره دهی اعتباری برای بررســی ســوابق 

عملکرد بانکی برای ضمانت پرداخت ماهیانه تســهیلات 
توسط مشــتریان در نظر گرفته شده است، اظهارداشت: 
ســامانه مرآت برای اعتبارسنجی در بانک قرض الحسنه 
رسالت ایجاد شده که به مشتریان یک نمره اعتباری اعطا 
و براســاس آن میزان پرداخت تسهیلات را مشخص می 

کند.
حســین زاده یادآورشد: این ســامانه برای آسان کردن 
دریافت تســهیلات و تسهیل مســیر وام گیرنده است؛ 
چراکه در صورت تایید اعتبــار وام گیرنده برای دریافت 

تسهیلات قرض الحسنه دیگر نیازی به ضامن نیست.

مدیرعامل بانک قرض الحسنه رسالت تاکید کرد:

اعتبارسنجی گامی مهم در تحقق بانکداری اجتماعی
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مدیرعامل بانک سپه از واگذاری 40 درصد سهام شرکت 
سرمایه گذاری امید متعلق به بانک سپه خبر داد.

به گــزارش روابط عمومــی بانک ســپه؛ محمد کاظم 
چقازردی مدیرعامل این بانک با اشاره به تأکیدات مقام 
معظم رهبری در بحث اقتصاد مقاومتی و کمک و حمایت 
از تولیدات داخلی همچنین تاکید ریاســت جمهوری و 
وزیر امور اقتصاد و دارایی برای واگذاری ســهام شرکت 
هــای تابعــه و در اجرای قانون رفع موانــع تولید اظهار 
داشــت: با تصویب هیات مدیره بانک سپه در مرحله اول 

40 درصد از سهام شرکت سرمایه گذاری امید به عنوان یکی از ده شرکت 
بزرگ بورس اوراق بهادار متعلق به بانک سپه واگذار می شود.

مدیرعامل بانک سپه با بیان اینکه این بانک اهتمام ویژه ای برای واگذاری 
ســهام شــرکت ســرمایه گذاری امید دارد افزود: پس از تعیین قیمت 
کارشناســی سهام این شــرکت و طبق ضوابط و مقررات ناظر؛ واگذاری 

سهام شرکت سرمایه گذاری امید صورت خواهد گرفت.
* واگــذاری هزار و 605 میلیارد ریال اموال مازاد بانک ســپه در ســال 

گذشته
رئیس هیات مدیره بانک ســپه در خصوص واگــذاری املاک مازاد این 

بانک نیز اظهار داشــت: بانک ســپه تمام تلاش خود را 
برای واگذاری صحیح و در چهارچوب قانون املاک مازاد 
خود بکار گرفته و در این راه اقدامات ارزنده ای نیز انجام 

شده است.
وی واگــذاری 130 رقبه املاک مازاد )واحد شــمارش 
املاک( در سال گذشته به ارزش بیش از یک هزار و 605 
میلیارد ریال را از جمله اقدامات مهم بانک ســپه در این 
راستا عنوان کرد و اظهار داشت: این روند در سال ۹7 نیز 
ادامه داشــته  و تاکنون طی سه ماهه سالجاری 67 رقبه 
از املاک مازاد بانک به ارزشی بالغ بر 563 میلیارد ریال واگذار شده است.

چقــازردی افزود: با توجه به برنامه ریزی صورت گرفته از هر ســه درگاه 
پیش بینی شــده یعنی برگزاری مزایده سراسری توسط بانک؛ برگزاری 
مزایده سراسری از طریق شرکت فام )شرکت فروش اموال مازاد بانک ها( 
و برگزاری مزایده استانی اموال مازاد بانک سپه در سالجاری نیز به سرعت 

و در  چهارچوب قانون واگذار خواهد شد.
مدیرعامل بانک سپه اظهار داشت: این بانک به طور متوسط هر ماه از یکی 
از درگاه های بیان شــده یک مزایده سراسری برای واگذاری اموال مازاد 

خود برگزار خواهد کرد.

با تصویب هیات مدیره بانک سپه و با هدف بهره مندی از ظرفیت های نقدینگی صورت گرفت؛

واگذاری 40 درصد سهام شرکت سرمایه گذاری امید

از شهریور سالجاری چک  های غیرصیادی )قدیمی( سایر 
بانک ها در بانک کارآفرین پذیرش نخواهد شد.

به گزارش روابط عمومی بانک کارآفرین؛ براســاس اعلام 
بانــک مرکزی آخرین مهلت پذیرش و پردازش چک  های 
غیرصیادی )طرح قدیم( عهده ســایر بانک ها در ســامانه 
چکاوک تاریخ چهارم شــهریور ماه سالجاری خواهد بود 
و بعــد از تاریخ مذکور وصــول این قبیل چک  ها صرفاً با 
مراجعه مشتری به بانک صادرکننده چک امکانپذیر خواهد 

بود؛ لذا از ابتدای تاریخ یاد شــده تمامی شعب بانک کارآفرین از پذیرش 
چک  های طرح غیرصیادی عهده ســایر بانک های مشــتری که به منظور 
واگذاری در سامانه چکاوک به بانک ارائه می شود، خودداری خواهند کرد.

لازم به ذکر اســت که مهمترین دلیل راه اندازی سامانه صیاد توسط بانک 

مرکزی اعتبار بخشیدن به چک از طریق استعلام لحظه 
ای توســط دریافت کننده چک اســت. چک  های سامانه 
صیاد در تمامی بانک های کشور یکسان بوده و بر اساس 
اطلاعــات دریافتی از کارکنان متخصــص در این زمینه 
تشــخیص نام بانک تنهــا از روی دقت توجه بر روی آرم 

آن میسر خواهد بود.
بر اســاس این گــزارش راه اندازی ســامانه صیاد یکی از 
اقداماتی اســت که بانک مرکزی به  منظور اعتباربخشی 
به چک انجام داده و دیگر ســامانه  های مجهز در بانک مرکزی نیز باید به 
 موازات ســامانه صیاد به  روزرسانی شوند. سامانه صیاد ارتباط تنگاتنگ و 
موازی با ســامانه چکاوک دارد و به همین علت بانک مرکزی اعلام کرده 

است که چک  های غیرصیادی از شهریور ماه پذیرش نخواهند شد.

عدم پذیرش چک های قدیمی در بانک کارآفرین 
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بانک ســامان با کســب عاملیت از صندوق توسعه ملی در 
راســتای حمایت از فعالان اقتصادی در بخش های صنعت  
و معــدن، نفــت و گاز، صنایع نیروگاهــی و صنایع ریلی 

تسهیلات ارزان قیمت پرداخت می کند.
به گــزارش روابط عمومی بانک ســامان؛ علیرضا معرفت 
سرپرســت قائم  مقام مدیرعامل این بانک با اعلام این خبر 
گفت: این تســهیلات به عنوان سرمایه در گردش و سرمایه 
صادراتی برای اجرای طرح ها و فعالیت های دارای توجیه در 
بخش های خصوصی، تعاونی و بنگاه های اقتصادی متعلق 

به موسسات عمومی غیردولتی پرداخت می شود.
معرفت تصریح کرد: پرداخت تســهیلات به طرح ها و پروژه ها در استان های 
ایلام، آذربایجان غربی، چهارمحال و بختیاری، خراســان جنوبی، خراسان 
شــمالی، سیستان و بلوچستان، کردستان، کهگیلویه و بویراحمد، کرمانشاه 

و لرستان مشمول اعمال نرخ ترجیحی است.

سرپرست قائم  مقام مدیرعامل بانک سامان درباره بخش های 
اقتصادی واجد شــرایط دریافت این تسهیلات اظهارداشت: 
این تسهیلات به طرح ها و فعالیت های نفت، گاز، پتروشیمی و 
پالایشگاه، طرح ها و فعالیت هایی که بتوانند از محل ارزآوری 
ناشــی از صادرات تولیدات خود نسبت به بازپرداخت اصل و 
سود تسهیلات دریافتی به صورت ارزی اقدام کنند، صنایع 
نیروگاهی و آب  شیرین  کن ها و حمل  و نقل ریلی با رعایت 

ضوابط و مقررات در قالب عقود اسلامی اعطا خواهد شد.
معرفت با اشــاره به مزیت های این تسهیلات اظهار داشت: 
ســقف تسهیلات برای اشــخاص حقیقی در خصوص سرمایه در گردش یک 
میلیون دلار و برای طرح های سرمایه گذاری )ایجادی یا توسعه ای( 3 میلیون 
دلار اســت. البته طرح ها و فعالیت های بالادســتی نفت و گاز از این ســقف 
مستثنی هستند. برخورداری از این تسهیلات برای طرح هایی که پیشتر از آن 

استفاده کرده اند، مشروط به تسویه بدهی پیشین امکان پذیر است.

هابانک سامان بانک عامل صندوق توسعه ملی شد
ک 
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طرح ملی شیرین ســازی و انتقال آب خلیج فارس به 
صنایع جنوب شرق کشور که به صورت یک کنسرسیوم 
و بــا عاملیت بانک ملی ایران پیاده ســازی شــده، به 

سرعت در حال پیشرفت است.
به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران؛ در جلسه ای 
که با حضور جمعی از مدیران عامل بانک های عضو این 
کنسرسیوم و نیز رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس در 
محل بانک ملی ایران تشکیل شد، آخرین وضعیت این 

پروژه ملی مورد بررسی قرار گرفت.
دکتر محمدرضا حســین زاده مدیرعامل بانک ملی ایران در این جلسه 
گفــت: هر چند که برخی ها خدمات نظــام بانکی را نادیده می گیرند، 
شــبکه بانکی همواره در شــرایط ســخت در کنار مردم بوده و در هر 

شرایطی به کمک کشور آمده است.
وی افزود: اکنون که کشــور بــا بحران آب مواجه اســت، باید به فکر 
کودکان و نســل های آینده باشــیم. از این رو شبکه بانکی با احساس 
مسئولیت در قبال بحران کمبود آب و خشکسالی در طرح ملی شیرین 
ســازی و انتقال آب خلیج فارس به صنایع جنوب شــرق کشور فعالانه 

مشارکت می کند.
حسین زاده تاکید کرد: با مشارکت بیشتر بانک های دولتی کنسرسیومی 
به عاملیت بانک ملی ایران تشکیل شده تا با احداث ایستگاه های عظیم 
آب شــیرین کن در اســتان هرمزگان و انتقال آب شیرین شده خلیج 
فارس به اســتان های کویری و مرکزی کشور، نگرانی ها درباره کمبود 

آب شیرین در این مناطق برطرف شود .
مدیرعامل بانک ملی ایران اظهار کرد: همکاری و مشــارکت بانک های 
دولتی و نیمه خصوصی در این پروژه بســیار عالی بوده و موجب تشکر 
و امتنان اســت. با تلاش های صورت گرفته این پروژه در مرحله انعقاد 

و امضاء قرارداد است و به زودی مراحل پرداخت آن شروع می شود.
به گفته حســین زاده کارشناسان زبده و ورزیده بانک ملی ایران پس از 
بازدید میدانی به صورت فشــرده و شبانه روزی طرح را بررسی کردند 

و در مرحله بعدی هیات مدیره بانک نیز طرح را  به تصویب رساند.
وی حجم مشــارکت بانــک ها در این پروژه را 18 هــزار میلیارد ریال 
عنوان کــرد و گفت: این پروژه مطابق زمانبندی باید در ســال ۹8 به 

بهره برداری برسد.
محمدرضا پورابراهیمی رئیس کمیســیون اقتصادی نیز در این جلسه 

ضمن تشــکر از حمایت بانک ها به خصوص بانک ملی 
ایران از پروژه های بزرگ ملی گفت: کارشناسی دقیق 
بانک ملی ایران و حساســیت در طرح باعث شد تا این 

طرح ملی با دقت بیشتری به اجرا درآید.
پــور ابراهیمی اشــاره کرد: نقش بانک هــا در چرخه 
اقتصادی کشور بســیار پر اهمیت بوده و در این دوره 
اهمیت بیشتری یافته است. این پروژه یک  نمونه موفق 
از حمایت نظام بانکی از بخش خصوصی در طرح های 

بزرگ ملی است.
وی تاکید کرد: اکنون که کشور با بحران آب مواجه است، همت شبکه 
بانکی کشــور در رفع این معضل و مشارکت در این طرح عظیم و ملی 

ستودنی است.
وی افزود: اگر بخواهیم وضعیت اقتصاد کشــور ایده آل شــود و شاهد 
اتفاقات بزرگی  در صنایع باشیم، باید جایگاه نظام بانکی را تقویت کنیم.
پور ابراهیمی بانک ملی ایران را به عنوان بزرگترین بانک دولتی، بازوی 
توانمند پروژه های بزرگ  ملی نامید و از همکاری و مشارکت بانک های 
دولتی و نیمه خصوصی برای مشــارکت در این پروژه تشکر و قدردانی 

کرد.
لازم به ذکر اســت کنسرسیومی با مشارکت تعداد زیادی از بانک های 
دولتی و عاملیت بانک ملی ایران تشــکیل شده است تا در طرح بزرگ 
ملی احداث ایســتگاه های عظیم آب شیرین کن در استان هرمزگان و 
انتقال آب شــیرین شــده خلیج فارس به استان های کویری و مرکزی 

کشور مشارکت کنند.
۹ بانک ملی ایران، ســپه، کشــاورزی، ملت، صنعت و معدن، صادرات، 

رفاه، تجارت و توسعه تعاون در اجرای این طرح مشارکت دارند.
این پروژه با هدف انتقال، تامین و شــیرین سازی سالانه 130 میلیون 
متــر مکعــب در خط لوله ای به طــول ۹00 کیلومتر از اســتان های 
هرمزگان، کرمان و یــزد عبور می کند تا علاوه بر تامین آب مورد نیاز 
شرکت های مس سرچشمه، گل گهر سیرجان و چادرملو آب شرب این 

مناطق را نیز تامین کند.
شــرکت مهندسی توسعه آب آسیا در بخش شــیرین سازی و شرکت 
تامین و انتقال آب خلیج فارس در بخش انتقال اجرای پروژه را بر عهده 
دارند. کنسرســیوم مذکور تامین اعتبار بیش از 18 هزار میلیارد ریالی 

این پروژه را تعهد کرده است.

تحقق رویای آبرسانی به کویر از خلیج فارس با حمایت شبکه بانکی
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بانــک آینده موفق به کســب رتبه نخســت بانک های 
خصوصی در اجرای طرح رونق تولید کشور شد.

به گزارش روابط عمومی بانک آینده؛ بر اســاس ارزیابی 
ها و گزارش های منتشر شــده از سوی وزارت کشور از 
ابتدای سال ۹6 تا 20 فروردین  ماه سالجاری بانک آینده 
در بین بانک های خصوصی از نظر مبلغ و تعداد تسهیلات 

پرداختی رتبه اول را به خود اختصاص داده است.
بانک آینده در راستای اولویت های تعیین  شده مبنی بر 
حمایت از بخش های واقعی اقتصاد، افزایش تولید داخلی 

و توجه به مقوله اشتغال؛ برنامه های هدفمندی در راستای تامین نیازهای 
مالی واحدهای تولیدی به  ویژه واحدهای کوچک و متوســط )SME( را 

در دستور کار خود قرار داده است.
بر همین اســاس این بانک در ارتباط با تامین منابع مالی و 
پاســخگویی به نیاز فعالان اقتصادی تاکنون توانسته است 
عــلاوه بر تعامل پویا بــا وزارت صنعت، معدن و تجارت در 
این عرصه خود نیز راسا با بازاریابی مستقیم مشتریان واجد 
شرایط را شناسایی و پاسخگوی بخشی از نیازهای آنها باشد.
بر همین اساس دســتاورد حاصل از این رویکرد در بازه 
زمانی پیش  گفته تصویب پرداخت تعداد 218 تسهیلات 
پرداختــی به مبلغ 8.460 )هشــت هــزار و چهارصد و 
شــصت( میلیارد ریال بوده که از طرف بانــک آینده به بنگاه های خرد و 

متوسط مورد هدف پرداخت شده است.

بانک کشــاورزی در اقدامی اثرگذار با هدف شــفاف 
ســازی عملیات بانکــی و جلب رضایــت و اعتماد 
مشــتریان نمونه فــرم هــای قراردادهــای اعطای 
تسهیلات خود در تمامی عقود بانکی را در وب سایت 

خود در دسترس عموم قرار داد.
به گزارش روابط عمومی بانک کشــاورزی؛ به دستور 
روح اله خدارحمــی رئیس هیات مدیره و مدیرعامل 
این بانک و پیرو بخشــنامه بانــک مرکزی جمهوری 

اســلامی ایران فرم های مربوط به تمامی عقــود قراردادهای بانکی 
اعطای تسهیلات که در شعب بانک کشاورزی مورد استفاده قرار می 

www.bki. گیرند، در وب ســایت بانک به نشانی
ir   قرار گرفت تا مشــتریان اعتبــاری و متقاضیان 
دریافت تســهیلات بتوانند به راحتی در جریان متن 
قراردادهای منعقده بین خود و بانک کشاورزی قرار 

گیرند.
برای مشــاهده فــرم قراردادهای عقــود بانکی می 
توانید پس از مراجعه به وب ســایت این بانک مسیر 
»خدمات و محصولات، خدمات تســهیلاتی، فرآیند 
 درخواســت و بررســی تســهیلات، فرم قراردادهای عقــود بانکی« 

را دنبال کنید.

شفافیت بانک کشاورزی در خدمات اعتباری و حقوقی

 بانک آینده رتبه نخست بانک های خصوصی 
در اجرای طرح رونق تولید 

نایــب رئیس هیات مدیره بانک صــادرات ایران گفت: 
وصول مطالبات بانک ها می تواند ضمن کاهش قیمت 
تمام شــده پول و تعدیل نرخ تسهیلات، هزینه پول و 
تامین مالی را برای تولیدکنندگان کشور به میزان قابل 

توجهی کاهش دهد.
به گــزارش روابط عمومی بانک صــادرات ایران؛ غلام 
ســوری با تاکید بــر اهمیت حفظ ارتباط مســتمر با 
مشــتریان و رعایت اصول حرفه ای در رتبه بندی آنها 
گفت: امــروزه در نظام بانکی کشــور معضل مطالبات 

معوق پدیده ای فراگیر است که فارغ از عوامل فراسازمانی شکل گیری 
آن، باید اصول مهمی را برای جلوگیری از تبعات ناگوار آن به کار بست 
تا بخش های تولیدی کشور دسترسی آسان تری به منابع بانکی داشته 

باشند.
 نائب رئیس هیات مدیره بانک صادرات ایران با تاکید بر لزوم رتبه بندی 
اعتباری مشتریان در بانک ها افزود: نظام رتبه بندی اعتباری مشتریان 

در بانک ها از جمله مهمترین عوامل جلوگیری از رشد 
مطالبات غیر جاری است و اگر شاخص های آن رعایت 
نشود، تسهیلات به راحتی به مطالبات تبدیل می شوند.
به گفته وی میزان ســرمایه، حجــم و کیفیت فروش، 
صورت های مالی، فرآیند گردش کالا و پول و مدیریت 
از جمله مولفه های مــورد نظر در رتبه بندی اعتباری 
مشــتریان اســت که در صورت تغییــرات و انحراف از 
اهداف امکان تبدیل شــدن تســهیلات بــه مطالبات 

افزایش می یابد.
ســوری تصریح کرد: در چارچوب یک سیستم رتبه بندی صحیح است 

که نرخ تسهیلات برای هر مشتری باید تعیین شود.
وی با بیان اینکه چتر حمایتی بانک ها برای تداوم فعالیت صنایع باید با 
مشاوره های مالی و با هدف حفظ اشتغال و پایداری تولید همراه باشد، 
گفت: با کنترل ریســک های آتی باید تلاش شــود یک فعال اقتصادی 

خوب امروز به یک بدهکار بد فردا تبدیل نشود.

نایب رئیس هیات مدیره بانک صادرات ایران:

 رتبه بندی اعتباری مشتــریان 
تضمین کننده کاهش مطالبات بانک هاست
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بانک ســینا در راســتای عمل به تعهــدات در زمینه 
مســئولیت های اجتماعی، تسهیلات متعددی را برای 
توسعه اشــتغال مناطق روستایی اســتان های جنوب 

شرق کشور مصوب کرده است.
به گزارش روابط عمومی بانک سینا؛ در راستای کمک 
به توســعه اشــتغال در مناطق روســتایی استان های 
کرمان، یزد و سیســتان و بلوچســتان تا تیرماه جاری 
تعداد 60  طرح به مبلغ 605  میلیارد ریال تســهیلات 
با برآورد اشــتغالزایی 871 نفر مصوب شده که از این 

تعداد 32 مورد به مبلغ 262 میلیارد ریال با برآورد اشــتغالزایی 445 
نفر به مرحله انعقاد قرارداد رسیده است.

طبق این گزارش به 30 طرح با امکان اشتغالزایی برای 
445 نفر به مبلغ 148 میلیارد ریال تسهیلات پرداخت 
شــده و 10 طرح از مجموع طرح های معرفی شده در 
این اســتان ها نیز به مبلــغ 223 میلیارد ریال به بهره 
برداری رســیده که اشــتغالزایی 143 نفر را به همراه 

داشته است.
گفتنی است بانک سینا اعطای تسهیلات به طرح های 
اشــتغالزایی مناطق روســتایی را طی امضای قرارداد 
همکاری با معاونت توســعه روســتایی مناطق محروم 
ریاســت جمهوری و بنیاد علوی از ســال ۹4 آغاز کرده و با حمایت از 

طرح های مختلف نقشی تاثیرگذار در این خصوص ایفا کرده است.

بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران از عملکرد شایسته بانک سینا در بازار 
بین بانکی تقدیر کرد.

به گزارش روابط عمومی بانک ســینا؛ مســئولان بانک مرکزی در راستای 
همراهی و همکاری شایسته بانک در رعایت مفاد دستورالعمل ها و ضوابط 
ابلاغی بانک مرکزی در بازار بین بانکی و پیشبرد سیاست های این بانک در 

این حوزه مراتب قدردانی و تشکر خود را از این بانک اعلام کردند.
بر اساس این گزارش بانک سینا علاوه بر حضور موثر در بازار بین بانکی و 

حرکت بر مســیر قانون و ابلاغیه های حاکم بر بازار، نقش قابل توجهی را 
در زمینه اعطای تسهیلات به عموم هموطنان به ویژه طرح های اشتغالزای 
مناطق روستایی ایفا می کند که تقدیر مسئولان امر را نیز به همراه داشته 
است. پیشتر نیز  بانک ســینا به لحاظ رعایت ضوابط و دستورالعمل های 
ابلاغی شورای پول و اعتبار به ویژه در زمینه رعایت نرخ سود سپرده ها از 
سوی بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران مورد تقدیر قرار گرفته بود که 

کاهش نسبت سپرده قانونی این بانک را نیز به همراه داشت.

 تقدیر بانک مرکزی از عملکرد شایسته 
بانک سینا در بازار بین بانکی

 تسهیلات بانک سینا برای توسعه 
طرح های اشتغالزای روستایی 

مدیرعامل بانک اقتصاد نوین در خصوص شرایط اقتصادي 
حال حاضر کشــور گفت: با تصمیمــات جدیدي که تیم 
اقتصادي دولت در کنار مجلس اتخاذ و پیاده سازي خواهند 

کرد، تا حدودی آرامش به بازارها باز خواهد گشت.
به گزارش روابط عمومی بانک اقتصاد نوین؛ علیرضا بلگوری 
مدیرعامل این بانک افزود: در این مســیر بدون شک نظام 
بانکي کشــور بیش از پیش تــلاش خواهد کرد که ضمن 
همســویي با سیاست هاي کلان کشور و با اجراي عملیات 
ســالم بانکي، نقش سازنده و اثربخشــي در ثبات، رشد و 

توســعه نظام اقتصادي کشور ایفا کند. وی تاکید کرد: پیش شرط این مهم 
مراجعه بانک ها به استانداردهاي بین المللي بانکي است، اما باید شاخص هاي 
تبیین کننده یک بانک ســالم و اســتاندارد با توجه به مولفه هاي اقتصادي 
واقعي کشور و با توجه به تفاوت هاي ماهیتي بانک هاي کشور تدوین شود.

مدیرعامل بانک اقتصاد نوین همچنین گفت: در همین راستا نهادسازي در 
بازار پول، اصلاح قوانین ما در نظام پولي کشــور، اصلاح مقررات و رویه هاي 

عملیات بانکي از جمله پیش  شرط  هاي لازم برای اجرایي 
شدن اصلاحات نظام بانکي خواهند بود.

وی اظهار داشــت: بانک اقتصــاد نوین به عنوان یک بنگاه 
اقتصادي تلاش جدي دارد که دیدگاه اقتصادي بودن را بر 
تمامی نظام هاي تصمیم گیري خود مســلط کرده و در این 
مســیر موفق شده است ضمن جلب اعتماد مشتریان خود 
بهاي تمام شده منابع تجهیز شده را حدود 2 درصد کاهش 
دهد. همچنین طي سال مالي ۹6 این بانک توانسته بیش 

از 40 درصد در درآمدهاي کارمزدي رشد داشته باشد.
بلگوری در پایان گفت: همچنین ســود و زیان خالص بانک نســبت به سال 
۹5 با بهبود قابل توجهي مواجه شــده اســت. بانک اقتصاد نوین به منظور 
اطمینان بخشــي بیشتر به سپرده گذاران خود و نیز رعایت مقررات مربوطه 
اقدامات لازم برای تضمین سپرده هاي مشتریان را نزد صندوق بیمه سپرده 

کشور انجام داده است.

مدیرعامل بانک اقتصاد نوین:

اصلاح مقررات و رویه هاي عملیات بانکي از پیش  شرط  هاي 
لازم برای اجرایي شدن اصلاحات نظام  بانکي است
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مراسم تکریم و معارفه روسای کل سابق 
و جدید بیمه مرکزی جمهوری اســلامی 
ایــران با حضور وزیر اقتصاد در محل این 

وزارتخانه برگزار شد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی و امور 
بیــن الملل بیمه مرکزی؛ دکتر مســعود 
کرباســیان در این مراســم که با حضور 
معاونــان وزیــر و مدیــران صنعت بیمه 
کشور برگزار شد، افزایش سهم بیمه های 
خصوصی در بازار بیمه کشور را از جمله 
موفقیت های بیمه مرکزی طی سال های 
اخیــر عنوان کرد. وی با اشــاره به تاکید 
رئیس جمهور مبنی بر افزایش سهم بیمه 
به ویژه بیمه های عمر گفت: بیمه ها در 
شرایط ســخت و بروز بلایای طبیعی در 

کنار مردم هستند.
وزیر اقتصاد تصریح کرد: در زلزله ســال 
گذشته اســتان کرمانشاه بیمه ایران جزو 
دســتگاه های خدمت رســانی بودند که 
با مدیریت بیمه مرکــزی در کوتاه ترین 
زمان در مناطق زلزله زده حضور یافتند و 

کار پرداخت خسارت را آغاز کردند.
دکتر کرباســیان با اشــاره به فرمایشات 
اخیــر مقام معظــم رهبــری و ارائه 11 
راهــکار بــرای رفع مشــکلات اقتصادی 
اظهار داشــت: ســتاد مقابله با تحریم ها 
با مســئولیت معــاون اول رئیس جمهور 
با برگزاری منظم و هفتگی جلســات این 
ســتاد به دقت مســائل را رصد می کند. 
وی با بیــان اینکه بیمه مرکزی ســکان 
بیمه کشور را در اختیار دارد، گفت: نقش 

بیمه ها در شرایط فعلی کشور به واسطه 
کاهش ریسک و گسترش چتر حمایتی بر 
سر تولید و مراودات اقتصادی در کشور از 

اهمیت خاصی برخوردار است.
وزیر اقتصاد ضمن تقدیر از خدمات ارزنده 
دکتر عبدالناصر همتی رئیس کل ســابق 
بیمه مرکزی ایران به بیان اقدامات موثر 

وی در بیمه مرکزی ایران پرداخت.
دکتــر کرباســیان همچنیــن از طــرح 
"ســنهاب" بیمه مرکزی ایران )ســامانه 
نظــارت و هدایت الکترونیکــی بیمه( به 
عنــوان طرح اول IT کشــور نام برد که 
در زمان مدیریت دکتــر همتی در بیمه 

مرکزی اجرا شد.
دکتر عبدالناصر همتی رئیس  کل پیشین 
بیمه مرکــزی که به منظــور حضور در 
ســمینار ســفرا در تهران به سر می  برد، 
در مراسم تودیع و معارفه رئیس کل بیمه 
مرکزی در جلسه شورای معاونان وزارت 
اقتصــاد که با حضور هیــات عامل بیمه 
مرکزی و مدیران عامل بیمه ایران آســیا 
و البرز و دبیرکل ســندیکای بیمه گران 

برگزار شد، حضور یافت.
رئیس کل ســابق بیمه مرکزی جمهوری 
اســلامی طی ســخنانی در این مراسم با 
بیان اینکه کارهای خوبی طی چند سال 
اخیر در صنعت بیمه کشــور انجام شده 
اســت، تداوم و تکمیل برخی موضوعات 
مهــم در حال اجــرا از جمله "حاکمیت 
شــرکتی"، افزایش ســرمایه" و "کفایت 
ذخایر" شــرکت های بیمــه ای را جزو 

مباحثی دانست که با به سرانجام رسیدن 
آنها بیمه مرکزی، شــرکت هــای بیمه 
و بیمه گذاران همگــی از آن منتفع می 

شوند.
وی عدم بروز مشکلات جدی برای صنعت 
بیمه کشــور طی بیش از دو سال اخیر با 
وجود بروز برخی وقایع ناگوار و خسارت 
بار را نشــانه بلوغ ایــن صنعت خواند که 

نوید آینده ای بهتر را می دهد.
ســفیر کشــورمان در چین همچنین با  
قدردانی از عملکــرد بیمه ها در پرداخت 
ســریع خســارت های متعدد دو ســال 
گذشــته بر تداوم حفظ ثبــات و آرامش 
صنعــت بیمه با حفظ روابط دوســتانه و 
صمیمی رئیــس کل و مدیــران بیمه ها 

تاکید کرد.

نیروی انسانی متخصص؛ رمز توسعه 
صنعت بیمه  

دکتــر غلامرضــا ســلیمانی رئیس کل 
بیمه مرکــزی جمهوری اســلامی ایران 
نیز طی ســخنانی در این مراســم ضمن 
تشریح برنامه های آتی خود در خصوص 
اظهار  بیمه کشــور  ســاماندهی صنعت 
داشــت: صنعت بیمه کشور باید از حالت 
جزیــره ای خود بیرون آمــده و بیش از 
گذشــته نقشــی موثر در عرصه اقتصاد 

کشور به ویژه بازار سرمایه ایفا کند.
دکتر سلیمانی در ساعات اولیه شروع کار 
خود در بیمه مرکزی و در دیدار با اعضای 
هیات عامــل و مدیران این ســازمان به 

وزیر اقتصاد در مراسم تکریم و معارفه روسای کل سابق و جدید بیمه مرکزی ایران تاکید کرد:

 افزایش سهم بیمه های خصوصی 
از جمله موفقیت های بیمه مرکزی طی سال های اخیر 
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در صنعت بیمه تاکید کرد و گفت: نیروی 
انســانی متخصص و با تجربه، رمز توسعه 
صنعت بیمه اســت و پژوهشکده بیمه در 
این راستا می تواند خیلی تاثیرگذار باشد.
رئیس کل بیمه مرکــزی گفت: علیرغم 
گذشت بیش از چند دهه از عمر فعالیت 
بیمه در کشور متاســفانه هنوز نتواسته 
بــه جایــگاه اصلی خود در میــان مردم 
دست یابد؛ چراکه مردم هنوز با خدمات 
و منافــع حاصل از صنعــت بیمه به طور 
کامل آشنا نیســتند و این مهم نیازمند 
فرهنگ سازی عمیقی است که در نهایت 
به گســترش چتر حمایتی صنعت بیمه، 
کاهــش هزینه های مردم و ایجاد آرامش 

در جامعه منتج شود.
دکتر ســلیمانی آمادگی خــود را برای 
حمایت از طرح هــای جدید بیمه ای از 
سوی کارشناسان و مدیران صنعت بیمه 
اعلام کــرد و گفت: بیمــه مرکزی مغز 

متفکر صنعت بیمه اســت و 
مدیــران ایــن مجموعه باید 
به  با همفکــری و همگرایی 
خروج ایــن صنعت از حالت 
جزیره ای و رشد و توسعه آن 

کمک کنند.
وی با اشاره به اهمیت نظارت 
در  ریســک  مدیریت  و  فنی 
ارتقاء کیفیت خدمات صنعت 
بیمــه افزود: نظــارت فنی و 
حرفه ای بایــد با جدیت در 
صنعت بیمه پیگیری شود تا 
سلامت این صنعت و اعتماد 
مردم بــه خدمات بیمه بیش 

از پیش حفظ شود.

تاکید بر رعایت حقوق 
مردم در پرداخت خسارت

مرکزی  بیمــه  کل  رئیــس 
دیــداری  در  همچنیــن 
صمیمانــه با مدیــران عامل 
شــرکت های بیمه، دبیرکل 
ســندیکای بیمه گران ایران 
و صنــدوق تامین خســارت 
های بدنی نیز بر حفظ حقوق 
مــردم با پرداخــت به موقع 

خسارت تاکید کرد.
دکتر ســلیمانی با اشــاره به 
شرایط اقتصادی فعلی گفت: 
بانک ها و بیمه ها در شرایط 
در خط  اقتصــادی  بحــران 
مقدم قرار دارند و وظایف آنها 
سنگین تر می شود؛ لذا باید 

با همراهی مدیران پیشــنهادات جدیدی 
به ستاد تحریم ارائه دهیم.

وی از بیمــه درمــان به عنــوان یکی از 
چالش های موجود کشــور یــاد کرد و 
گفت: این چالش ســازمان های زیادی از 
جمله شرکت های بیمه تجاری را درگیر 
کرده که از مهمترین عوامل آن می توان 
به نبود کارشناســان اقتصاد درمان اشاره 
کرد که مانــع پیوند بخش درمان و بیمه 

شده است.
رئیس کل بیمــه مرکزی بیمه را یکی از 
سه ضلع مثلث اقتصادی دانست و گفت: 
متاسفانه بیمه در کشور ما هنوز نتوانسته 
به جایگاه خود از منظر اقتصادی دســت 
یابد و با یک فرهنگ ســازی عمیق باید 
کارایی بیمه در زندگی مردم بیشتر نشان 
داده شود تا تمایل آنها به خرید بیمه نامه 

افزایش یابد.
دکتر سلیمانی بر نظارت علمی در صنعت 
بیمــه تاکید کرد و گفت: شــرکت های 
بیمه باید نظــارت خود را از 
فیزیکــی و حضوری  نظارت 
به سمت نظارت علمی سوق 
دهند و بیشــتر بر مســائلی 
تحلیل  و  اکچوئــری  چــون 

آماری تکیه کنند.
وی پژوهشــکده بیمه را مغز 
متفکــر صنعت بیمه خواند و 
افزود: پژوهشکده بیمه علاوه 
بر مطالعات باید به شــرکت 
راســتای حل  بیمه در  های 
مشکلات و خدمات پژوهشی 

کمک کند.
همچنین  ســلیمانی  دکتــر 
بــر ارتبــاط با رســانه ها به 
خصوص اســتفاده از ظرفیت 
صــدا و ســیما در راســتای 
گسترش فرهنگ بیمه تاکید 

کرد.
رئیس کل بیمــه مرکزی در 
پایان با اشــاره به ســخنان 
های  عامل شــرکت  مدیران 
بیمه در خصوص حل مشکل 
مالیات بر ارزش افزوده، ساده 
سازی آئین نامه ها، بالا بودن 
درمان  بیمه  خسارت  ضریب 
و  افزایــش تعرفه های وضع 
شــده بر صنعت بیمه گفت: 
موارد مذکور حتما در دستور 
کار قــرار می گیرد و حل آن 
اجماع  و  همراهی  مســتلزم 
شــرکت های بیمــه با بیمه 

مرکزی است.

علیرغم گذشت بیش از چند 
دهه از عمر فعالیت بیمه در 

کشور متاسفانه هنوز نتواسته 
به جایگاه اصلی خود در 

میان مردم دست یابد؛ چراکه 
مردم هنوز با خدمات و منافع 
حاصل از صنعت بیمه به طور 

کامل آشنا نیستند و این 
مهم نیازمند فرهنگ سازی 
عمیقی است که در نهایت 
به گسترش چتر حمایتی 

صنعت بیمه، کاهش هزینه 
های مردم و ایجاد آرامش در 

جامعه منتج شود
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برگزاری مجمع عمومی عادی 
سالانه شرکت بیمه پارسیان 

عمومی  مجمـــع 
عادی سالانه شرکت 
بیمه پارســیان  با 
حضــــور اکثریت 
برگزار  سهامـداران 

شد.
به گــزارش روابط 
شــرکت  عمومی 
بیمه پارســیان؛ این شــرکت به عنوان یک 
شــرکت بزرگ بیمه بورسی امسال نیز مجمع 
و مفاد  برگزار  را  عمومی عادی ســالانه خود 
به  دستورجلسه ذکر شــده در آگهی دعوت 
مجمع که در جراید به چاپ رســیده بود را به 

تصویب سهامداران رساند.
در این مراسم ابتدا نســبت به انتخاب رئیس 
مجمع، ناظران و منشــي جلســه اقدام شد 
و پــس از اســتقرار هیات رئیســه مجمع و 
نماینــدگان بیمه مرکزي جمهوری اســلامی 
ایران و سازمان بورس و اوراق بهادار در قسمت 
که  های شرکت  فعالیت  گزارش  رئیسه،  هیات 
نشانگر رشد مناسب و ترکیب بهینه پرتفوی، 
ایفای تعهدات قانونی و آئین نامه ای و همچنین 
شــفافیت صورت های مالی در سال 96 بود، 
نائب رئیس هیات مدیره و  اویارحسین  توسط 

مدیرعامل ارائه شد.
بازرس قانونی  ادامه گزارش حســابرس و  در 
شــرکت قرائت و پس از ارائه پاسخ هاي لازم 
در مورد بندهای گزارش حسابرس و بازرس و 
ســؤالات مطروحه، صورت های مالی عملکرد 
منتهی به اســفند 96 به تصویب رسید که به 
ازای هر ســهم معادل 150 ریال ســود نقدی 

تقسیم شد. 
مؤسســه حسابرســی بیات رایان به عنوان 
قانونی اصلی و مؤسسه  بازرس  حســابرس و 
عنوان  به  همــکاران  و  آگاهان  حسابرســی 
حسابرس و بازرس علی البدل برای سال مالی 
96 تعیین و روزنامه هــای اطلاعات و دنیای 
اقتصاد نیز به عنوان روزنامه های کثیرالانتشار 
انتخاب  شــرکت  هــای  آگهی  درج   بــرای 

شدند.

تقدیر از "بیمه ملت" به عنوان 
حامی فرهنگ و هنر ایران

مراسم رونمایی از لوح ثبت 
ملی مکتب نستعلیق میرعماد 
با حضور علی  اصغر مونسان 
معاون رئیس  جمهور و رئیس 
ســازمان میراث  فرهنگی، 
گردشگری  و  صنایع  دستی 
در مجموعه فرهنگی  تاریخی 

سعدآباد تهران برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی بیمه 
ملت؛ در این مراسم که با حضور اساتید، هنرمندان و صاحبنظران حوزه 
فرهنگ و هنر و جمعی از مسئولان و با هدف صیانت از آثار تاریخی 
کشور، تقویت حس مسئولیت عمومی و جلب مشارکت همگانی در 
حمایت و صیانت، حفاظت، احیاء و بهره برداری خردمندانه از میراث 
فرهنگی ایران برگزار شد، جایزه ملی مسئولیت اجتماعی از سوی 
معاون رئیس  جمهور و رئیس  سازمان میراث فرهنگی به "شرکت بیمه 
ملت" به عنوان حامی فرهنگ و هنر ایران تعلق گرفت. بر اساس این 
گزارش نستعلیق فارسی یکی از مهمترین اجزای هنر ایرانی محسوب 
می شود و حفظ و پاسداشت این میراث غنی، وظیفه و مسئولیت همه 
مردم و نهادهاست و ثبت ملی یکی از اقداماتی است که در این راستا و 

مقدمه ای برای معرفی و ثبت جهانی هنر نستعلیق است.

۶0 میلیارد تومان سرمایه گذاری 
جدید بیمه آسیا

باقیمانده  واگــذاری  با 
ســهام دولت عملا بیمه 
آســیا یک شرکت کاملا 
خصوصی است و به همین 
دلیــل مراحــل معرفی 
جدید  سهامدار  نماینده 
در هیات مدیره در حال 

طی شدن است.
به گزارش روابط عمومی بیمه آسیا؛ ابراهیم کاردگر مدیرعامل 
این شرکت بیمه گفت: بیمه آسیا طی سه ماهه اول سال 97 
روزهای خوبی را ســپری کرده و توانسته طبق آخرین رتبه 
بندی شفافیت شرکت های بورسی در بین شرکت های بیمه 
رتبه نخســت را کسب کند. کاردگر افزود: بیمه آسیا در سه 
ماهه نخست سال 97 توانست به رشد 32 درصدی پرتفوی 
و کاهش 10 درصدی نسبت خسارت در مقایسه با سال مالی 

گذشته دست پیدا کند.
مدیرعامل بیمه آسیا در ادامه با اشاره به روند خصوصی سازی 
در این شــرکت خاطرنشان کرد: با واگذاری باقیمانده سهام 
دولت در این شــرکت از طریق بازار سرمایه، عملا بیمه آسیا 
یک شــرکت کاملا خصوصی است و مراحل معرفی نماینده 

سهامدار جدید در هیات مدیره در حال طی شدن است.
وی افزود: بهروز ناظمی به نمایندگی از سهامدار جدید )صبا 

میهن( برای اخذ تائیدیه به بیمه مرکزی معرفی شده است .
کاردگر همچنین با اشــاره به ذخایر ریاضی بیمه عمر آسیا 
گفت: ذخایر ریاضی بیمه های عمر این شــرکت به بیش از 
هزار میلیارد تومان رسیده و این شرکت شرایط خوبی را در 
جذب پرتفوی فنی، مدیریت سرمایه گذاری و کنترل ریسک 

تجربه کرده است.
مدیرعامل بیمه آســیا خاطرنشان کرد: سرمایه گذاری های 
جدید در بیمه آســیا در حالی اتفاق می افتد که این شرکت 
حقوق کارکنــان، کارمزد نمایندگان و کارگزاران را به موقع 
پرداخت و تعهدات خود به وزارت بهداشــت، صندوق تامین 
خسارت بدنی کشور و نیروی انتظامی را بطور کامل ایفا کرده 

است.

نشست مدیران روابط عمومی 
صنعت بیمه در شرکت بیمه میهن

نشســت مدیران روابط 
عمومی بیمــه با حضور 
مجید بنویدی مدیرعامل 
مصطفی  میهــن،  بیمه 
روابط  مدیــرکل  زندی 
عمومــی بیمه مرکزی و 
مدیــران روابط عمومی 
بیمه های کل کشور در 

ساختمان مرکزی بیمه میهن برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی بیمه میهن؛ مدیرعامل این شرکت در 
بیاناتی کوتاه ضمن تاکید بر ارزش خدمات شرکت های بیمه در 
جامعه بدون نیاز به کمک مالی دولت از مدیران روابط عمومی 
دعوت کرد تا در راستای هر چه بهتر خدمات صنعت بیمه اقدام 
و با ایجاد بستر خبری مناسب برای ارائه تصویری روشن تر از 

خدمات شرکت های بیمه کوشش کنند.
وی در ادامه با اشاره به سابقه طولانی مدت و درخشان صنعت 
بیمه در ایران که حتی از کل عمر بسیاری از کشورهای حاشیه 
خلیج فارس نیز بیشتر است، افزود: با توجه به عدم وابستگی 
مالی صنعت بیمه به دولت، شرکت های بیمه با پوشش دادن 
بسیاری از ریسک های موجود به اقتصاد ملی و سلامت روانی 
خانواده ها خدمت کرده اند. خوشــبختانه اوضاع این صنعت 
نسبت به دیگر صنایع بسیار بهتر بوده و باید به اینکه در چنین 

صنعت فاخری فعالیت می کنیم، افتخار نماییم.
در ادامه مدیران روابط عمومی در راستای توسعه فرهنگ سازی 
بیمه و تبلیغات در رسانه ها مسائلی را با مدیرکل روابط عمومی 
بیمه مرکزی مطرح کردند که مقرر شد این مسائل در کارگروه 
های تشکیل شده مشترک عنوان شده و نتایج آن برای پیشبرد 

اهداف مورد بحث در جلسات آتی کارگروه ها اعلام شود.

گسترش همکاری های اتکایی 
بیمه ایران با روسیه

ایــران  بیمـــــه 
اتکایی  همکاری های 
خــود را با روســیه 

گسترش می دهد.
بــه گــزارش روابط 
ایران؛  بیمه  عمومی 
این  فنــی  معــاون 
شرکت بیمه در دیدار 
بــا هیاتی عالی رتبه از بیمه ملی اتکایی روســیه به 
سرپرستی نیکلای گلوشین و نمایندگان بروکری بین 
المللی چلنج بر گسترش و توسعه همکاری های اتکایی 
 و حمایت بیمه ای از ســرمایه گذاری های مشترک 

تاکید کرد.
زاهدنیا در این دیدار با اشــاره به روابط دیرینه تعامل 
بیمه ای روسیه در ایران از توافق برای عملیاتی شدن 
پروژه های اجرایی به ویژه در خصوص ریســک های 
بیمه ای کلان خبر داد. در این دیدار گلوشین به رسم 
یادبود نشان و نماد بازی های جام جهانی روسیه را به 

معاون فنی بیمه ایران تقدیم کرد.

 برگزاری مجمع 
بیمه آسماری

مجمــع عمومی عادی 
با  آسماری  بیمه  سالانه 
حضور بیش از 92 درصد 
از صاحبان سهام برگزار 
شد و صورت های مالی 
منتهی به 29 اسفند سال 

96 به تصویب رسید.
به گزارش روابط عمومی 
بیمه آسماری؛ مجمع عمومی این شرکت با ریاست بهزاد 
ایثاری و با حضور ناصر کیان وش مدیرعامل بیمه آسماری 
و سیامک صدر حسینی و حمید قصاب به عنوان ناظران، 
جواد گیوه چین مشــاور حقوقی و سیدمحمد جبلی به 

عنوان منشی جلسه برگزار شد.
گزارش هیات مدیره به مجمع عمومی عادی سالانه نیز توسط 
ناصر کیان وش مدیرعامل شرکت نیز ارائه شد که طبق مصوبه 
مجمع عمومی عادی سالانه بیمه آسماری سود تحقق یافته 
ســال مالی 96 به ازای هر سهم  17۴ ریال بوده که مبلغ 155 
ریال  به صورت سود تقسیمی به سهامداران تخصیص یافت.

انتخاب مؤسسه حسابرسی کاشفان به عنوان حسابرس 
قانونی و موسسه بهراد مشار بازرس علی البدل برای سال 

مالی97 از مصوبات این مجمع بود.
ناصر کیان وش مدیرعامل بیمه آسماری مهمترین هدف این 
شرکت بیمه را ادامه روند رو به رشد پرتفوی مناسب و حضور 
در تمامی بازارهای داخلی و مناطق ویژه اقتصادی برشمرد و 
گفت: خوشبختانه بیمه آسماری توانسته سهم خود را علیرغم 

حضور تمامی شرکت های بیمه در مناطق آزاد حفظ کند.
کیان وش بیان کرد: بیمه آسماری همواره در طول فعالیت 
پنج ساله خود مشتری مداری و جلب اعتماد مشتریان را 
یکی از اهداف مهم خود قرار داده اســت؛ چراکه مشتری 
مداری اساس شکل گیری یک شرکت بیمه بوده که بیمه 
آسماری به عنوان یک شرکت بیمه جوان تلاش می کند تا 
با طراحی محصولات جدید، پرداخت به موقع خسارت، به 
کارگیری تکنولوژی روز و پشتوانه نیروی انسانی متخصص 

ارائه دهنده تمامی خدمات بیمه ای باشد.
مدیرعامل بیمه آسماری در پایان گفت: محیط کلان کشور 
در سال 96 با چالش های بزرگی همراه بود، اما خوشبختانه 
بیمه آسماری توانســت سهم خود را در بازار حفظ کند و 
امید است با تلاش هر چه بیشتر پرتفوی شرکت در سال  
97 افزایش پیدا کند. همچنین این مجمع روزنامه دنیای 
اقتصاد در سرزمین اصلی و روزنامه اقتصاد کیش در مناطق 

آزاد را به عنوان روزنامه های رسمی شرکت برگزید.
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 تبادل تفاهمنامه همکاری 
بیمه دانا و قوه قضائیه

مدیرعامــل بیمه دانا 
در مراســم تبــادل 
و  همکاری  تفاهمنامه 
بیمه  اجرایی  قرارداد 
دانــا و قــوه قضائیه 
اسلامی  جمهـــوری 
دانا  بیمه  گفت:  ایران 
از ابتــدای فعالیــت 
خود را به عنوان یک شــرکت بیمــه متخصص در 
ارائــه بیمه های مکمل درمانی به جامعه معرفی کرده 
و کیفیت خدمات این شــرکت رضایت بســیاری از 

بیمه گذاران را بدنبال داشته است.
به گزارش روابط عمومی بیمه دانا؛ دکتر صادق با اشاره به 
جایگاه قوه قضائیه به عنوان یکی از قوای سه گانه نظام 
مقدس جمهوری اسلامی خاطرنشان کرد: همکاران ما در 
بیمه دانا درصدد هستند با ارائه خدمات مناسب شرایطی 
را فراهم کنند تا کارکنان و قضات زحمتکش دغدغه امور 
درمانی و سلامت نداشته باشند و با تمرکز به امور قضایی 

رسیدگی کنند.
مشــاور رئیس قوه قضائیه و رئیس مرکز سیاستگذاری 
و برنامه  ریزی ســلامت قوه قضائیه در مراســم تبادل 
تفاهمنامه همکاری و قرارداد اجرایی با ابراز خرسندی 
از همکاری با بیمه دانا گفت: تخصص اصلی بیمه دانا در 
حوزه درمان اســت که امیدواریم همکاران قوه قضائیه 
بتوانند در کنار بیمه مکمل درمان از رشــته هایی چون 

اتومبیل، حادثه و عمر این شرکت بهره مند شوند.
وی در ادامه تصریح کرد: قوه قضائیه وارد سال سوم 
بیمه درمان تکمیلی کارکنان و قضات شــده است که 
امیدواریم با توجه به حساسیت ریاست قوه نسبت به 
بتوانیم در جهت کاهش هزینه های  سلامت کارکنان 
پرسنل وضعیت اقتصادی آنها را به نحو مناسبی بهبود 

ببخشیم.
دکتر مرضیه وحیددستجردی با اشاره به پوشش 70 
هزار نفری کارکنان قوه قضائیه خاطرنشــان کرد: با 
توجه به تخصص بیمه دانا در حوزه درمان امیدواریم 
کارکنان، مدیران و قضات دغدغه ای از لحاظ خدمات 
نداشته باشند و به لحاظ کیفیت خدمات درمان شاهد 

رضایتمندی بیشتر کارکنان باشیم.
وی در پایان تصریح کرد: بیمارســتان فوق تخصصی 
قوه قضائیه تا پایان ســال 97 افتتاح می شــود که این 
امر می تواند همکاری بیمه دانا و مرکز سیاســتگذاری و 
برنامه ریزی سلامت قوه قضائیه را به نحوی توسعه دهد.

»کنترل پروژه برنامه های 
بازاریابی« در بیمه سرمد 

معــاون مدیرعامل بیمه 
ســرمد در حوزه طرح و 
مدیریت  گفــت:  برنامه 
پروژه )PMO( در راستای 
دســتیابی به ساختاری 
منسجم و کارآ و با هدف 
به  بخشــیدن  مرکزیت 
روند  کنتــرل  و  نظارت 

اجرای پروژه ها در بیمه سرمد اجرایی شده است.
به گزارش روابط عمومی بیمه سرمد؛ مهندس مهدی مهدوی با 
بیان اینکه معمولا همه ســازمان ها چه به صورت مکتوب و چه 
نانوشته دارای اهدافی در زمینه بقا، بهبود، رشد و توسعه هستند 
و برای تحقق این اهداف برنامه ریزی می کنند، افزود: این در حالی 
است که حاصل این برنامه ریزی ها چیزی نیست جز مجموعه ای 
از پروژه ها و طرح ها که باید اجرا شوند تا نهایتا سازمان به اهداف 
خود دست یابد؛ اما مشکلی که اغلب شرکت ها با آن مواجهند، 
نبود سازمان و نظامی برای مدیریت این پروژه ها و طرح هاست.

وی ادامه داد: به عبارت دیگر در اکثر شرکت ها متولی مشخصی 
برای برنامه ریزی، اجرا، نظارت و کنترل پروژه ها وجود ندارد و 
اکثر پروژه ها به صورت مجزا توسط واحدهای مختلف با صرف 
هزینه و منابع زیاد و تجاوز از برنامه پیش بینی  شــده به اتمام 
می رسند و در نهایت سازمان را از دستیابی به اهداف پیش بینی  

شده در زمان مشخص باز می دارد.
معاون مدیرعامل بیمه سرمد در حوزه طرح و برنامه خاطرنشان 
کــرد: از آنجا که جبران زیان ناشــی از تاخیر با وجود رقابت 
تنگاتنگ امکانپذیر نمی باشد؛ تجاوز از زمان پیش  بینی شده 
در صنعت بیمه، اهداف پیش  بینی شده را فاقد انتفاع می سازد. 
مهدوی هدف از کنترل پروژه در شــرکت را ایجاد هم افزایی 
در راســتای اهداف کسب و کار شرکت با تهیه نقشه و برنامه 
دقیق و همچنین قابلیت اجرایی گام به گام تمامی پروژه های 
موجود عنوان و تصریح کرد: در فاز اول اجرای این طرح اولویت 
با پروژه های بازاریابی و مشــتریان ارزنده بانک صادرات ایران 
اســت و در آینده نزدیک این امر به تمامی پروژه های شرکت 
از جمله پروژه های تعریف شــده در قالب برنامه های عملیاتی 

واحدها نیز اشاعه خواهد یافت.
وی مراحل اصلی اجرای پروژه های بازاریابی را شناســایی 
پروژه )ارسال نامه معرفی، برقراری تماس و شناسایی واحد 
بیمه ای بیمه  گذار، تعیین تاریخ سررســیدهای بیمه ای(، 
ارزیابی و برگزاری جلسه شناخت و مذاکره و ارسال پیشنهاد 
فنی  مالی بــرای ورود به مناقصه بیمه گذار و انعقاد قرارداد 
برشمرد و در خصوص جزئیات هر مرحله گفت: در این راستا 
پس از شناســایی پروژه های موجود و تعیین اولویت های 
اجرایی اقدامات لازم در خصوص ارزیابی این شــرکت ها در 
جلسات هماهنگی با مدیران پروژه صورت می پذیرد؛ سپس 
در صورت تائید مشتری پیشنهادهای فنی و مالی )رشته های 
بیمه ای و نحوه پوشش آنها( در قالب فرم های تهیه شده به 
بیمه گذار ارســال می شود و در مرحله پایانی امر نیز انعقاد 
قرارداد با مشــتریان است که در تمامی این مراحل اطلاعات 

به صورت دقیق در فرم های شناسنامه ثبت نام می شود.
معاون طرح و برنامه بیمه سرمد اضافه کرد: مدیران پروژه با انتخاب 
تیم اجرایی و نظارتی از کارشناسان خود نسبت به انجام اقداماتی 
مانند به روز نگهداشتن برنامه زمانبندی، تهیه و حفظ مستندات 
پروژه و همچنین گزارشات هفتگی و ماهیانه مبادرت می ورزند 
و پس از پایان مراحل اجرایی پروژه، اطلاعات و مستندات آنها 
در اختیار واحد مدیریت ارتباط با مشتری )CRM( قرار گرفته 
تا ضمن ورود اطلاعات در سامانه اقدامات لازم برای تمدید و یا 

مذاکرات مجدد در زمان های سررسید صورت پذیرد.
مهدوی مراحل اصلی اجــرای پروژه های جاری و عملیاتی را 
شناخت پروژه و تهیه گانت چارت، انعقاد قرارداد/ تفاهمنامه 
در صورت نیــاز، ابلاغ گانت چارت به واحد متولی طرح و اخذ 
گزارشات پیشرفت در فواصل زمانی مشخص، ارائه گزارش نتایج 
اجرای طرح به مدیران ارشــد شرکت و انجام اصلاحات و اخذ 
تائیدیه اجرای پروژه/ طرح از کارفرما/ مدیران ارشــد شرکت 
و آزادسازی تضامین در صورت وجود عنوان و تصریح کرد: در 
مدیریــت و کنترل پروژه هایی که جنبه عملیاتی دارند، گانت 
چارت و محدودیت های زمانی نقش بســیار ویژه ای خواهند 
داشت و رعایت صحیح آن قطعا می تواند از بروز خسارت های 

مختلف و اتلاف منابع جلوگیری کند.

 هم اندیشی مدیران ستادی 
با رؤسای شعب بیمه کارآفرین

اول سال  فصل  پایان  در 
97 جلســه هم اندیشی 
ارشــد ستادی  مدیران 
به  رؤســای شــعب  با 
چالش  بررســی  منظور 
با حضور  موجــود  های 
هیأت  اعضاء  مدیرعامل، 
برگزار  معاونین  و  مدیره 
شد. به گزارش روابط عمومی بیمه کارآفرین؛ در ابتدای این 
جلسه معاون فنی در بیمه های اموال و مسئولیت گزارشی 
از عملکرد شعب تا پایان فصل اول را ارائه کرد. در ادامه این 
جلسه قائم مقام شــرکت برخی از چالش ها و فرصت های 

پیش روی شرکت را بر شمرد. 
عبدالمحمــود ضرابی مدیرعامل بیمه کارآفرین در این هم 
اندیشــی با بیان آخرین وضعیت صنعت بیمه در کشــور، 
شرایط 15 ساله بیمه کارآفرین در صنعت بیمه را تشریح کرد. 
ضرابی در ادامه سخنان خود ضمن بیان راهکارهایی درباره 
چگونگی فعالیت و توســعه شبکه فروش، انتخاب ریسک 
مناسب، تعامل بیشتر با بیمه گذاران و ذینفعان تاکید کرد. 
در این جلسه رؤسای شعب به بیان نظرات و پیشنهادات در 
حوزه مربوطه خود پرداختند و معاونین و مدیران ستادی نیز 
ضمن پاسخگویی، ضعف ها و قوت های درون و فرصت ها و 
تهدیدهای برون سازمانی و چالش های مالی پیش رو در سال 

97 را مورد بررسی قرار دادند.
در پایان این جلسه مقرر شد اقدامات لازم برای هماهنگی 
و همسویی بیشتر شعب و ستاد صورت پذیرفته و از طریق 
مدیران منتخب شعب مطرح و جهت اتخاذ تصمیم پیگیری 

شود.

 تفاهمنامه همکاری 
بین وزارت صمت و بیمه "ما"

به منظور ایجاد و گســترش 
همکاری های دوجانبه و ارائه 
خدمات بیمه گری، تفاهمنامه 
همکاری مشترک بین وزارت 
صنعت، معــدن ، تجارت و 
شرکت ســهامی بیمه "ما" 

امضا شد.
به گزارش روابط عمومی بیمه 
"ما"؛ این تفاهمنامه در جلســه ای با حضور یونس الستی معاون 
توسعه مدیریت، منابع و امور استان ها و سیدجمال حسینی معاون 
مدیرکل منابع انسانی و رفاه وزارت صنعت، معدن و تجارت، حجت 
بهاری فر مدیرعامل بیمه "ما" و امیرحسین قربانی معاون فنی این 

شرکت به امضاء رسید.
بنابراین گزارش در این جلسه ضمن تاکید بر نقش محوری صنعت 
بیمه در حمایت از منابع داخلی، تفاهمنامه مشــترکی به منظور 

شروع همکاری های آتی به امضای طرفین رسید.
این گزارش افزود:  تفاهمنامه مذکور شامل تجمیع سبد پرتفوی 
بیمه ای وزارت صنعت، معدن و تجارت و پرسنل زیرمجموعه در 
تمامی رشــته های اموال و اشخاص از جمله بیمه تکمیل درمان، 

اتومبیل، مسئولیت و آتش سوزی در سراسر کشور است.

اخذ گواهینامه استاندارد سیستم 
 900۱:20۱5ISO مدیریت کیفیت

توسط بیمه    کوثر
بیمــه   کوثر  شــرکت 
پیاده  ســازی  به  موفق 
سیستم مدیریت کیفیت 
9001:2015ISO در تمامی 
حوزه های فعالیت شرکت 
و اخذ گواهینامه معتبر از 

شرکت IMQ ایتالیا شد.
روابط  عمومی  به گزارش 
بیمه کوثر؛ مدیر سیســتم ها و تطبیق مقــررات معاونت 
برنامه ریزی و نظارت راهبردی این شرکت گفت: بیمه کوثر 
بــا تلاش های مداوم و متعهدانه مدیران و کارکنان خود و به 
 منظور پیاده سازی کامل استانداردها و بهبود فرآیندها و نیز 
   ISO9001 کنترل و پایش مداوم آنها موفق شــد استاندارد

ویرایش سال 2008 را به ویرایش 2015 ارتقاء دهد.
مسعود طاهری تاکید کرد: در ویرایش جدید این استاندارد 

توجه به مدیریت ریسک نقش محوری داشته است.
وی با بیان اینکه پذیرش سیســتم مدیریت کیفیت برای 
شرکت یک تصمیم اســتراتژیک است، گفت: پیاده سازی 
سیســتم مدیریت کیفیت به بهبود عملکرد کلی شرکت 

کمک می کند. 
مدیر سیســتم ها و تطبیق مقررات بیمه  کوثر افزود: ارائه 
محصولات و خدمات مطابق با نیازهای مشــتری، رعایت 
آئین نامه ها و ابلاغیه های مبادی ذیربط، تسهیل فرصت هایی 
برای افزایش رضایت مشــتری، پرداختن به ریســک ها و 
فرصت های مرتبط با محیط و اهداف شــرکت و نیز بررسی 
انطباق فعالیت های شــرکت با استاندارد یاد شده از جمله 
مسائل ضروری برای پیاده سازی سیستم مدیریت کیفیت 
اســت. مسعود طاهری خاطرنشان کرد: پیش از این شرکت 
بیمه  کوثر موفق به اخذ گواهینامه های بین المللی استاندارد  
ISO10002 )راهنمایی برای رسیدگی به شکایات مشتریان 
)، ISO1000۴  )راهنمایی برای سنجش رضایت مشتریان( و 

ISO10015  )مدیریت کیفیت آموزش( شده بود.
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جلســه مجمع عمومی عادی ســالانه بانک انصار با 
حضور 70/51 درصد از سهامداران در سالن همایش 
های بین المللی رایزن برگزار شد. در این جلسه اعضاء 
هیات رئیســه مجمع انتخاب و پس از اعلام رسمیت 
جلســه توســط رئیس  مجمع، دکتر آیت ابراهیمی 
مدیرعامــل بانک گزارش هیــات مدیره در خصوص 

عملکرد بانک را ارائه کرد.
بــه گزارش روابط عمومی بانک انصار؛ دکتر ابراهیمی 
در ابتدای این مراسم به تشریح وضعیت بانک پرداخت 
و گــزارش مختصــری از تاریخچه، فعالیت و ترکیب 
سهامداران بانک ارائه کرد و گفت: بانک انصار در حال 
حاضر با 632 شعبه و باجه و 5087 نفر نیروی انسانی 
متعهد و آموزش دیده به ارائه خدمات بانکی در سراسر 
کشور مشغول به فعالیت است. وی بخشی از برنامه ها 
و فعالیت های انجام شــده در سال ۹6 را به شرح زیر 

به حاضران ارائه کرد:
 توســعه استراتژی کســب و کار در فاز دوم طرح 
تحول ناظر بر انتخاب بازار هدف برای خطوط کسب و 
کارهای خرد، کسب و کار های کوچک، متوسط و ویژه

 توســعه بــازار پرداخت های خــرد از طریق به 
کارگیری فناوری های نوین

 استقرار سیستم مدیریت خطا و مدیریت ریسک 
بر روی فرآیندهای کلیدی کسب و کار

 احصاء شــاخص های اقتصاد مقاومتی در بخش 
تجهیز و خدمات بانکی

 ارتقاء سطح ویژگی های بانک در تراز انقلاب اسلامی
 راه اندازی شعب وحدت در استان های هرمزگان 

و آذربایجان غربی )ویژه اهل سنت(
 تکمیل و راه اندازی ســامانه رتبه بندی اعتباری 

مشتریان بانک
 شناسایی عوامل دموگرافیک و  طول عمر بر نرخ 

ریزش مشتریان
 محاســبه دقت شــبکه طراحی شــده از طریق 

ماتریس تضاد
 برگزاری هشــتمین مرحله قرعه کشی حساب 

های پس انداز قرض الحسنه 
 راه اندازی ســامانه های ســیاح، شهاب وسپام با 

توجه به الزامات بانکی 
 تســت و راه انــدازی اینترنــت بانــک جدید 

)تولیدات داخلی(

 طراحی سیســتم نرم افزاری یکپارجه کنترل و 
نظارت مبتنی بر ریسک

 به روزرســانی سامانه کاوش ALM بر اساس 
الزامات بانک مرکزی 

 تهیه ســامانه محاسبه نقطه سربسری و بهینه 
سازی سود

 دریافت جایزه ملی مدیریت مالی ایران در سطح 
تندیس زرین

 پیاده ســازی و استقرار کانون ارزیابی و توسعه 
مدیران و کارکنان

 طراحی مدل اجرا و پیاده ســازی برنامه ریزی 
IDP توسعه فردی

 نظارت شــرعی برای انطباق عملیات بانکداری 
اسلامی با موازین شرعی 

 مدیریــت پورتفوی بورســی بانــک با توجه به 
سیاست های کلان بانک و کسب سود مورد انتظار
 راه اندازی مرکز توسعه فناوری های نوین انصار

  SME ارائه برنامه زمانبندی بسته های ارزش 
CANVAS در قالب

مدیرعامل بانک انصــار با ارائه تحلیلی در خصوص 
حجم و ترکیب ســپرده های بانک که در پایان سال 
۹6 بالغ بر 318،485 میلیارد ریال است، با اشاره به 
ترکیب منابع بانک و وجود منابع ارزان قیمت که از 
ویژگی های مهم رقابتی بانک است، گفت: در فضای 
کنونــی بازار پول و بانک که عمدتا بانک های رقیب 

با استفاده از ابزار نرخ
ســود به جذب منابع می پردازند، بانک انصار ضمن 
رعایت دســتورالعمل های ابلاغی بانک مرکزی در 
خصوص نرخ ســود سپرده ها صرفا با حفظ و جذب 
منابع جاری و قرض الحسنه به بهینه سازی کیفیت 

منابع پرداخته است. 
دکتــر ابراهیمــی در خصوص توســعه تجهیزات 
بانکداری الکترونیک در بانک انصار به ذکر آمارهایی 
در این زمینه پرداخت. وی همچنین به تلاش بانک 
در حوزه خدمات کارمزدی در شــبکه بانکی اشاره 
کــرد و گفت: موضوع زیرســاخت های پیشــرفته 
فناوری اطلاعات که عمدتا با همت و سخت کوشی 
کارکنان خود بانک تجهیز و آماده سازی شده است 
کــه می تــوان از آن به عنوان مزیــت رقابتی دیگر 

بانک یاد کرد.

توزیع 170 ریال از 285 ریال سود مصوب

گزارش مجمع عمومی عادی سالانه بانک انصار
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دکتر ابراهیمی اظهارکرد: نســبت تسهیلات به کل 
ســپرده ها در بانک انصار در پایان ســال ۹6 حدود 
78/4 درصد بوده که طی این سال بالغ بر 453،117 
فقره تسهیلات شامل وام قرض الحسنه و تسهیلات 
عقود اســلامی پرداخت شــده است. وی همچنین 
خاطرنشان کرد: نســبت مطالبات غیرجاری بانک 
در ســال مورد گزارش در مقایســه با متوسط بانک 
های خصوصی بــا فاصله با اهمیت مطلوب ارزیابی 

می شود.
 دکتر ابراهیمی: موفقیــت های بانک انصار نتیجه 
حمایــت های خدای متعــال، مجاهدت مدیران و 
همکاران و پیمودن راه شهدا و خدمت به مردم است

دکتــر ابراهیمی در ادامه به جایــگاه بانک در بازار 
سرمایه اشــاره کرد و در خصوص عملکرد بانک در 
بورس گفت: در رتبه بندی شــرکت های پذیرفته 
شده در بورس اوراق بهادار تهران در سال ۹6 بانک 
انصار در تابلوی اول بورس عنوان شفاف ترین ناشر 
بورســی در شاخص اطلاع رسانی و قابل اتکاء بودن 
در بین بانک های بورســی را به خود اختصاص داده 

است.
دکتر ابراهیمی: بانک انصار در ســال ۹6 در تابلوی 
اول بورس عنوان شــفاف ترین ناشــر بورســی در 
شــاخص اطلاع رســانی و قابل اتکاء بودن در بین 

بانک های بورسی را کسب کرد
مدیرعامــل بانک انصار مدیریت ســود و زیان را از 
دیگر برنامه های مهم بانک برای اطمینان بخشــی 
به ســهامداران بانک اعلام کــرد و از ارزش ذاتی و 
پتانســیل های موجود در بانک برای هموارســازی 

سود سخن به میان آورد. 

دکتــر ابراهیمی در ادامه گفت: به منظور صیانت از 
حقوق ســهامداران و ســپرده گذاران بانک همواره 
تلاش می شــود بــا ایجاد تعادل بیــن درآمدهای 
مشــاع و هزینه ســود علی الحســاب پرداختی به 
ســپرده گذاران علیرغم وجود عوامل متعدد خارج 
از اختیــار بانک، حقوق تمامــی ذینفعان خود را از 
جمله کسب سقف نرخ حق الوکاله واقعی )3 درصد( 
برای سهامداران و همچنین پرداخت سود قطعی به 
ســپرده های ســرمایه گذاری در سال ۹6 را تامین 

کرده است.
وی با اشاره به پیش بینی برنامه های گسترده برای 
ســال ۹7 بانک تعدادی از این برنامه ها را به شرح 

ذیل بیان کرد:
 طراحی و بازنگری ساختار سازمانی بانک مبتنی 
بر الزامات خطوط کسب و کار بانک در فاز دوم طرح 

تحول
 توسعه خدمات پرداخت خرد از طریق کیف پول 

الکترونیکی
 بهینه سازی سبد مشتریان براساس الزامات بوم 

کسب و کار بانکداری خرد،  SME و ویژه
 بهینه ســازی پورتفوی اعتباری سپرده ای بانک 

برای پوشش الزامات بال 2 و3 
 طراحی سند کسب و کار راهبردی بانک

 )BSC( بازنگری سیستم کارت امتیازی متوازن 
بر اساس راهبردهای بانک

 تمرکز مطالعات بر توسعه مدل های کسب و کار 

نوین بانکی با رویکرد اقتصاد مقاومتی
 تدوین سند جامع خدمات بانکی

 توسعه بانکداری دیجیتال
 ارائــه خدمــات بــر اســاس بانکــداری بــاز 

 )OPEN BANKING(
BPMS بسط و گسترش خدمات 

 انجام حسابرسی فرآیندهای فناوری اطلاعات بر 
 COBIT و  ITIL  مبنای الزامات

 تکمیل ســامانه قیمت گذاری مبادلات داخلی 
FTP شعب

 تهیه رباط اطلاع رســانی شبکه های اجتماعی 
بانک

 متعادل ســازی پرتفوی سرمایه گذاری بانک در 
شرکت های تابعه در راستای الزامات بانک مرکزی

رئیس شورایعالی اقتصاد مقاومتی بانک انصار در این 
مجمع با اشــاره به اقدامات بانک در راستای تحقق 
اهداف اقتصاد مقاومتی گفت: در سال گذشته جهت 
گیری اعطای تسهیلات بانک انصار به نحوی هدف 
گذاری شد که تا پایان سال حدود 71 درصد از کل 
تسهیلات اعطایی همســو با سیاست های اقتصاد 

مقاومتی و حمایت از تولید داخلی پرداخت شد.
در این جلسه بعد از ارائه گزارش مدیرعامل؛ گزارش 
حسابرس و بازرس قانونی قرائت شد و صورت های 
مالی وعملکرد هیات مدیره بانک برای ســال مالی 
منتهی به ۹6/12/2۹ تصویب شــد.  در سال مالی 
۹6 هلدینگ بانک انصار 361 ریال سود از بابت هر 
ســهم کســب کرد و با مدیریت و هموارسازی سود 
اکتســابی سود هر سهم شــرکت بانک انصار 285 
ریال شناســایی که از این میزان معادل 170 ریال 
تقسیم شد که بالاترین رقم سود تقسیمی در شبکه 

بانکی است.
در پایان مجمع نسبت به تصویب سایر موارد مندرج 
در دستور جلســه اقدام و راس ساعت مقرر خاتمه 

یافت.

درصد 1396شرح
1395تغییرات

)Pos( 125,1535118,919پایانه فروش
)ATM( 4,095263,243خودپرداز

خود پرداز غیر نقدی 
)CASHLESS(3,896113,513

 ترازنامه تلفیقی درتاریخ 
29 اسفند ماه 1396

صورت سود و زیان تلفیقی برای سال مالی منتهی به 

29 اسفند ماه 1396
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 نگاهی به کارنامه فعالیت بزرگترینس

مجموعه خودروسازی در کشور

 بهـا ر 
درگروه صنعتی 
ایران خودرو 

بررســی صورت های مالی شرکت ایران خودرو که با سرمایه یک 
هزار و پانصد و سی میلیاردی در بورس تهران حضور دارد، حاکی 

از سوددهی این بنگاه اقتصادی است.
به گزارش خبرنگار ما؛ تولیدات ایران خودرو طیف وســیعی دارد 
که از ایــن بین خودروهای گروه  پژو، ســمند، تندر، رانا و وانت 
مشــمول قیمت گذاری مرکز ملی رقابت اســت؛ امــا گروه دنا، 
ســوزوکی، هایما و دانگ فنگ مشــمول قیمت گذاری این شورا 

نیست.
افتتاح شرکت خودروسازی خزر در نفت چاله از مهمترین اتفاقات 
این شرکت در بهار امســال بود. کارخانه مشترک ایران  خودرو و 
بخش خصوصی جمهوری آذربایجان با هدف تولید اولیه ســالانه 
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10 هزار دســتگاه برای پنج مدل خودروی ســواری 
توســط  حســن روحانی و الهام علی اف روســای 
جمهوری دو کشــور ایران و آذربایجــان به صورت 

ویدئو کنفرانس در نفت چاله  افتتاح شد. 
این شــرکت با ســرمایه گذاری 75 درصدی طرف 
آذری و سهم 25 درصدی گروه صنعتی ایران  خودرو 
شکل گرفته و شامل خدمات فنی و مهندسی است 
و نخســتین خودرو دنا فروردین ماه در خط تولید 

خزر تولید شد.
ایــران خــودرو همچنیــن از اجرای برنامــه تولید 
خودروهایی با ســطح آلایندگی یورو5 زودتر از بازه 
زمانی مشخص شده از ســوی هیات دولت در سال 

۹7 خبر داده است.
توســعه محصــول و عرضــه محصــولات جدید از 
رویکردهاي اصلي شــرکت ایران خودرو اســت که 
در ســال گذشــته محصولات جدید تنــدر پلاس،  
دنا پلاس،  دنا پــلاس با موتور توربورشــارژ، پارس 
اتوماتیــک، 207i اتوماتیک و  207  صندوق  دار را 

روانه بازار کرد.
نگاهی به صورت های مالی بهار 97 ایران 

خودرو
بررسی ترازنامه این شرکت حکایت از آن دارد که در 
بخش دارایی های جاری موجودی نقدی 18 درصد 
رشد داشــته و رقم چهارصد و هفده میلیارد تومان 
ثبت شــده، دریافتنی های غیرتجــاری با افزایش 
8درصدی پنج هزار و سیصد و هفتاد میلیارد تومان، 
پیش پرداخت ها و سفارشــات با رشد 10 درصدی 

یک هزار و پنجاه میلیارد تومان گزارش شده است.
بر همین اســاس دارایی های جــاری ایران خودرو 
چهارده هزار و هفتصد و هفتاد و یک میلیارد تومان 
گــزارش شــده و در مقابل بدهی هــای جاری نیز 
هجده هزار و هشتصد و پنجاه و شش میلیارد تومان 

بوده است.
در بخــش بدهی های جاری کاهــش 16 درصدی 
پرداختنی هــای تجاری، 10 درصــدی پرداختنی 
های غیرتجاری و 2 درصدی سود سهام پرداختنی 
گزارش شده است؛ در حالی که با افزایش تسهیلات 
مالی شرکت به میزان 11 درصد، ذخایر 37 درصد 
و پیــش پرداخت های جاری نیز با 5 درصد رشــد 

همراه بوده است.
درآمدهای عملیاتی این شرکت در حالی با رشد 16 
درصدی شــش هزار و پانصد و چهل و دو میلیارد 
تومان گزارش شــده که بهای تمام شده درآمدهای 
عملیاتی نیز با افزایش 21 درصدی، شــش هزار و 

صد و پنجاه و چهار میلیارد تومان بوده است.

همچنیــن ســایر درآمدهــای عملیاتی رشــد ۹0 
درصدی داشته و رقم چهارصد و بیست و نه میلیارد 
تومان بوده است؛ در حالی که هزینه های عملیاتی 
کاهش 47 درصدی را ثبت کرده و هزینه های مالی 
این شرکت با رشد 33 درصدی، چهارصد و شصت و 

هشت میلیارد تومان بوده است.
از نکات جالب توجه دیگر افزایش یک هزار و صد و 
پنجاه و شــش درصدی سایر درآمدها و هزینه های 
غیر عملیاتی ناشــی از اقلام متفرقــه بوده که از 4 
میلیارد تومان به بیش از 56 میلیارد تومان رسیده 

است.
نگاهی به روش های فروش ایــران خودرو حکایت 
از آن دارد کــه 66 درصد محصــولات ایران خودرو 
از طریق پیش فروش، 14 درصــد به صورت نقد و 
اقساط، 11 درصد از طریق فروش نمایندگی ها و ۹ 

درصد نیز به صورت فوری فروخته شده اند.
بررســی آمار مقایســه ای تولیدات ایران خودرو از 
افزایش چشــمگیر فروش قطعات و لوازم از ســوی 
ایران خودرو حکایــت دارد و افزایش 100 درصدی 
در فروش هایما، 78 درصدی فروش دنا، رشــد 27 
درصدی فروش دانگ فنــگ و افزایش 14 درصدی 

فروش وانت آریسان مشهود است.
بررســی آمار مقایســه ای 3 ماهه نخست سال ۹7 
نسبت به مدت مشابه ســال ۹6 نشان می دهد که 
این شــرکت با قرار دادن هایما بــه عنوان محصول 
جدید در ســبد تولید خود چهار هزار و صد و چهل 
و نه دســتگاه از ایــن خودرو را تولید کرده اســت. 
همچنین در گروه دنا رشــد 85 درصدی و در گروه 
دانگ فنگ رشــد 10 درصدی محصولات را شاهد 

هستیم.
بررســی آمار تولید و فروش ایران خودرو نشان می 
دهد در حالی مبلــغ فروش در گروه پــژو افزایش 
08/۹ درصدی داشــته که شــاهد کاهــش ۹1/۹ 
درصــدی تولید و 67/3 درصــدی در مقدار فروش 

بوده ایم.
بیست  بهارامســال دوهزارو  ایران خودرو همچنین 
و چهار میلیارد تومان قطعــات و لوازم فروخته که 
نسبت به دوره مشابه قبلی 2۹/13 درصد رشد نشان 

می دهد.
در گروه سمند اما کاهش 67/35 درصدی تولید به 
کاهش 8۹/24 درصدی مبلغ فروش این گروه منجر 
شــده؛ در حالی که در مدت مشابه سال قبل ایران 
خودرو بیش از 532 میلیارد تومان ســمند فروخته 
که این مبلغ در 3 ماهه نخســت امســال به 406 

میلیارد تومان کاهش داشته است.
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بررسی صورت های مالی حسابرسی 
نشده شرکت ســایپا که با سرمایه 
ثبت  شــده 3۹.266.675 میلیون 
ریال در بورس تهران حضور دارد، 

حاکــی از خــروج از زیاندهی این 
بنگاه اقتصادی است.

ما؛ دســتیابی  به گزارش خبرنگار 
به ایــن موفقیت با توجــه به این 

مســئله که اقتصاد کشور در حال 
حاضر درگیر یک جنگ تمام  عیار 
و مواجهــه با موانــع و تحریم هاي 
خارجي است، حائز اهمیت بوده و 

نگاهی به صورت های مالی گروه خودرو سازی سایپا در بهار امسال؛

 خروج سایپا از زیان 
علیرغم چالش های درونی و بیرونی

زهرا ذوالفقاریان
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از موفقیت سیاست های تیم  نشان 
مدیریتی جدید این شــرکت دارد 
که کمتر از 8 ماه هدایت مجموعه 

سایپا را در اختیار دارند.
در این میان این موضع را نیز نباید 
فراموش کرد که مســئله تحریم ها 
همــه شــرکت های بورســی را با 
کرده  مواجه  عدیده ای  مشــکلات 
ارزش سهام  اساســا  است؛ چراکه 
و رونق بــورس در همه  جاي دنیا 
متأثر از چشــم انداز آینده کسب  و 
کار شرکت هاي اقتصادي و بورسي 
بوده و در شــرایط کنوني و فضای 
مبهم اقتصاد کشور به  طور طبیعي 
شاخص بورس با افت مواجه شده و 
روي ارزش سهام شرکت ها نیز اثر 

مي گذارد.
البته در این میان به اذعان بسیاری 
تهــران  بــورس  کارشناســان،  از 
نتوانسته در جذب نقدینگی موفق 
عمل کنــد و از بازارهــای موازی 
عقــب  مانده و قاعدتــا عدم رغبت 
فعــالان و صاحبــان نقدینگی به 
مشارکت بیشتر در بازار سرمایه بر 
سهام شــرکت ها تأثیر چشمگیری 

دارد.
خودروسازان  که  مســئله ای  دیگر 
کشــور بــا آن درگیر بــوده و بر 
تأثیر  شــرکت ها  این  ســودآوری 
مستقیمی داشته، افزایش دستوری 
از 7.2 تا ۹.6 درصدی قیمت خودرو 
بوده است؛ چراکه به اذعان بسیاری 
از کارشناســان صنعــت خودرو و 
دلسوزان، قیمت تمام شده خودرو 
بســیار بالاتر از این میــزان بوده 
و تنهــا در صــورت افزایش قیمت  
افزایش  بــا  متناســب  محصولات 
نهاده هاي تولید )فولاد، آلومینیوم، 
چدن، مواد پلیمري، شیشــه و ...( 
بهای  می توانســتند  خودروسازان 

تمام  شده خود را پوشش دهند.
طبعا ایــن موضوع باعــث خواهد 
شــد خودروسازان کشــور نتوانند 
سود مناسبی را نصیب سهامداران 
خــود کنند و در چنین شــرایطی 
خروج ســایپا از زیاندهی می تواند 

مدیران  مثبت  عملکرد  نشاندهنده 
فعلی این مجموعه باشد. کما اینکه 
بررســي ها حکایــت از آن دارد از 
زماني که مدیران فعلی سکان داری 
و هدایت سایپا را در اختیار دارند، 
این شرکت در زمینه مسائل مالي 
اقتصادي شــعار عملکرد شفاف  و 
را ســرلوحه فعالیت خود قرار داده 
و همــواره اطلاعــات صحیحی از 
وضعیــت مالي و اقتصــادي را در 
اختیار ســهامداران و سازمان هاي 

مربوطه قرار داده است.
در کنار این مســائل کلان نگاهی 
برای  مالی ســایپا  به  صورت های 
این  بررســی دقیق تــر وضعیــت 
لطف  از  داخلی خالی  خودروســاز 

نخواهد بود.
در حالی که این شــرکت در دوره 
مالــی مشــابه زیــان 24 ریالی را 
نصیب ســهامداران خود کرده بود، 
توانسته  امسال  در 3 ماهه نخست 
این زیان را به ســود تبدیل کند. 
در  سایپا  عملکرد شــرکت  اگرچه 
3 ماهه اول ســالجاری و مدیریت 
هزینه هــا به گونه ای بــوده که به 
ســود خالص دســت یافته است؛ 
اما ادامه این رونــد و عدم افزایش 

نرخ  افزایش  بــه  بــا توجه  قیمت 
ارز می تواند زیان ســنگینی را در 
پایان سال به شرکت سایپا تحمیل 
کند. لازم به ذکر اســت مشکلات 
گرانقیمت  مالی  تامین  و  نقدینگی 
از بانک ها نیز مــی تواند افزایش 
هزینه های مالی و افزایش بیشــتر 

زیان را به همراه داشته باشد.
مقایســه صورت های مالی 3 ماهه 
سایپا با دوره مشابه قبلی از افزایش 
غیرتجاری  و  تجاری  دریافتنی های 
به میــزان قابل توجهــی حکایت 
دارد. در حالی که دریافتنی تجاری 
در ســال گذشــته 5722 میلیارد 
تومان بوده، این رقم در ســالجاری 
افزایش  تومان  به 6038 میلیــارد 
داشته و دریافتنی های غیرتجاری 
نیز با رشــد چشــمگیر به 2287 

میلیارد تومان رسیده است.
شــرکت  این  جاری  دارایی هــای 
11520 میلیــارد تومــان گزارش  
شده که در دوره مالی مشابه قبلی  
8367 میلیــارد تومــان بوده و در 
مقابل بدهی های جاری این شرکت 
نیز رقم 18018 میلیارد تومان  در 
پایان خردادماه ثبت شده است؛ در 
حالی که این رقم در انتهای خرداد 
135۹۹میلیارد  گذشــته   ســال 

تومان بوده است.
بــر همین اســاس گرچه نســبت 
جاری این شــرکت کمتر از یک و 
0/63 بوده، اما این رقم حکایت از 
مدیریت وجه نقــد و دارایی های 
جاری داشــته و نســبت آنی این 
شرکت در  3 ماهه نخست امسال 

0/55 درصد بوده است.
علیرغم افزایش چشــمگیر سرمایه 
از 4703  بلندمــدت  های  گذاری 
به 8754 میلیــارد تومان، کاهش 
بلندمدت، دارایی  دریافتنی هــای 
های مشــهود و ثابت نامشــهود و 
همچنین ســایر دارایــی های این 
بنگاه اقتصادی به افت دارایی های 
غیرجاری منجر شده و از 11782 
میلیارد  به 10۹12  تومان  میلیارد 

تومان تقلیل یافته است.

مسئله تحریم ها همه 
شرکت های بورسی را با 

مشکلات عدیده ای مواجه 
کرده است؛ چراکه اساسا 
ارزش سهام و رونق بورس 
در همه  جاي دنیا متأثر از 
چشم انداز آینده کسب  و 
کار شرکت هاي اقتصادي 
و بورسي بوده و در شرایط 

کنوني و فضای مبهم اقتصاد 
کشور به  طور طبیعي شاخص 
بورس با افت مواجه شده و 
روي ارزش سهام شرکت ها 

نیز اثر مي گذارد
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